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کیروش:هرگزبازیکنانیهمچونبازیکنانایرانندیدهام
ســرمربی تیم ملی فوتبال کشورمان کفت: من در طول دوران حرفه ای ام در کشورهای مختلف و با  بازیکنان بزرگ 
زیــادی کار کرده ام، اما هرگــز بازیکنانی همچون بازیکنــان ایران ندیده ام  . کارلوس کــی روش در خصوص آینده 
حرفه ای اش با تیم ملی فوتبال ایران اظهار داشــت: امروز  نمی دانم که سرنوشــتم با تیم ملی به کجا خواهد رسید 
امــا امیدوارم ایــن دوره حضورم در تیم ملی  با لحظه ای خاص برای هواداران ایران همراه شــود و اینکه بتوانیم به 
مرحله یک هشــتم نهایی  صعود کنیم. ما می خواهیم در میان بهترین بازیکنان و بهترین تیم ها باشیم . وی در مورد 
همگروهی با انگلیس و آمریکا گفت: وقتی ما در جام جهانی هســتیم، کوســه های  بزرگ ظاهر می شوند اما واکنش 
من به قرعه ای که نصیب ایران شــد این بود که این گروه خاصی  اســت. در جام جهانی این موضوع مهم اســت که 
حریفانمــان را بیش از چیزی که هســتند، بزرگ  نکنیم و در طرف دیگــر خودمان را هم کوچک فرض نکنیم. من 

ســعی می کنم از برتری ام برای  محافظت از بازیکنانم استفاده کنم . 

روزنامه یادگار امروز منتظر ارائه پیشنهادات و نظرات شما می باشد 
yadegar_emrooz@yahoo.com

مصطفیرباطی

پدیده هــای اجتماعی چه مثبت و چه منفی به صورت تدریجی و به مرور زمان 
ایجاد می شود و شیوه مواجهه و برخورد با آن ها  هم باید حساب شده و سنجیده 
باشــد، تا باعث به وجود آمدن التهاب، گسست اجتماعی و درنهایت ایجاد دو 

قطبی های کاذب در  جامعه نشود. 
گســترش روزافزون شــبکه های اجتماعی و فضای مجازی در سال های اخیر، 
جدای از تغییر در نگرش انســان ها، ســبک زندگی  آن ها را نیز به مرور دست 
خوش تغییرات زیادی کرده، به نحوی که نســل جدیدی که در حال پا گرفتن 
اســت، انگار که قرن ها  با پدران و مادران خود فاصله دارند و جهان بینی آن ها 
با والدین خود دچار نوعی واگرایی و شــکاف شده که احساس می شود به  این 

آسانی ها قابل پُرکردن نیست. 
به زبان ســاده تر با ایــن که اکثر قریب به اتفاق پــدران و مادر ان جوان دارای 
تحصیلات عالیه و با فناوری های روز آشنا هستند  اما باز دنیای آن ها با فرزندان 

نوخاسته خود فرسنگ ها فاصله دارد. 
احتمالًا بار ها با این گفته مشــهور اغلــب نوجوانان و جوانان حال حاضر مواجه 

شــده ایم که " پدرو مــادرم من را درک نمی کنند" و  ایــن یعنی درک متقابل 
پدرومــادر و فرزندان از پدیده ها و رویداد های اجتماعی به شــدت پایین آمده 
و بــروز و ظهور این تفاوت ها  را هم اکنــون در رفتار، کردار و ظاهر نوجوانان و 
جوانان شــاهد هستیم، تا جایی که در برخی خانواده ها که پایبندی به سنت و 
 مذهب بیشتر است، این مسأله به یک تضاد درون خانواده ای تبدیل شده است. 

تحت تأثیر همین قضایا، هنجار و مســأله مهمی نظیر حجاب حالا علاوه براین 
کــه به دغدغه و موضوعی اجتماعی بدل شــده، که  در درون خانواده ها نیز در 
حال تبدیل شدن به یک چالش است، به عنوان مثال در اکثر خانواده ها مادران 
و دختر های بزرگ تر  حجاب و پوشــش قابل قبولی دارند و درهمان خانواده ها 
می بینیم دختر های جوان و به اصطلاح دهه هشــتادی، با پوشش و  لباس هایی 
در کوچه و خیابان ظاهر می شــوند که خیلی با عرف جامعه هم خوانی ندارد و 

بیشتر پدر و مادر ها هم از این مسأله  نارضایتی دارند. 
بخشــی از این تضــاد و دوگانگی ها نتیجه تغییر و تحــولات جامعه و اقتضای 
روز اســت و البتــه بخش اعظم آن ناشــی از تغییر نوع  نگاه و ســبک زندگی 
جدیدی است که در دهه های اخیر با گســترش شبکه های اجتماعیِ خارجی 
و تلویزیون های ماهواره ای به  شــدت ترویج می شود و به رغم تناقض با آداب، 

ســنن و هنجار ها، در حال نهادینه شدن در بطن جامعه و زندگی روزمره مردم 
 است و هم اینک تأثیر این برنامه ها را در نسل نوجوان و جوان جامعه مشاهده 

می کنیم. 
گردانندگان این رسانه ها در سه سطح به دنبال ایجاد تغییر در نسل آینده ایران 
به منظور ایجاد تغییرات مورد نظر و رســیدن به  مطامع خود هستند. دو دسته 

از اهداف آن ها سیاسی و دسته سوم اجتماعی است. 
یکــم؛ هدف، تغییر نگرش سیاســی مخاطب جوان ایرانی اســت؛ تلاش برای 
بازنشــر و به روز رسانی آرشیو و بایگانی تصاویر و  اقدامات رژیم سابق به منظور 

تطهیر سلسله پهلوی را می توان در این راستا تحلیل و تفسیر کرد. 
دوم؛ پخش برنامه های مختلف با شــگرد های مختلف و جذاب با هدف آموزش 
کاربران فضای مجازی و بینندگان این شــبکه ها در  خصوص شــیوه های مؤثر 

اغتشاش و اعتراض خیابانی برای ایجاد آشوب و بلوا در کشور. 
و ســوم؛ تلاش برای ترویج ســبک زندگی غربی و تغییر عرف جامعه و ترغیب 
نســل جوان به رعایــت نکردن هنجار ها و  ارزش های دینی و هنجارشــکنی با 
شیوه ها و شگرد های رسانه ایِ حرفه ای و تأثیرگذار"القای غیرمستقیم پیام" که 
در جنگ های  روانی و رسانه ای بیشترین کاربرد را در تغییر ماندگار خُلق و خو 

و عادات مخاطبان دارد. 
وقتی پدیده یا به بیان بهتر معضلی نظیر "ســگ گردانی" که نه با شــرع اسلام 
نه با عرف و نه حتی با زندگی آپارتمان نشــینی  سازگار است، با این سرعت در 
جامعه لریاتی ما و اســتان های مشابه لرستان از نظر فرهنگ و روسوم در حال 

گسترش است،  تو خود حدیث مفصل بخوان از این مُجمَل. 
کسی که با این تورم موجود و مشکلات اقتصادی درهفته چند صد هزارتومان 
خرج واکســن و معاینات پزشکی و هزینه خوراک  ســگش می کند و با عرض 
پوزش از خوانندگان گرامی به ســگش می گوید " پسرم یا دخترم بیا این جا و 
برو آن جا، مامان به  فدات و... ! " آیا این فرد با ارشاد و موعظه این رویه را ترک 
می کند؟ قطعاً جواب منفی اســت و برخورد نسنجیده او را جری تر  می کند؛ به 
همین دلیل خیلی ها با این که دیدگاه خوبی به این قضیه ندارند، با دیدن این 
صحنه ها در کوچه، خیابان و بوســتان ها  قید امر و نهی کردن این قبیل افراد را 

می زنند و علی رغم میل باطنی، بی خیال این مسأله می شوند. 
بنابراین برخورد با مســائل و مشکلات یا عادات نوپدید اجتماعی در جامعه ای 
مثل ایران که مورد تهاجم فرهنگی صد ها رســانه  گوناگون است و شهروندان 
آن هر لحظه بمباران رسانه ای می شوند، راهکار های خودش را می طلبد و برای 

مقابله با این پدیده ها  نیاز به کار فرهنگی و رسانه ای و فرهنگ سازی است. 
شــهادتت مارِک ســردارتغییر عادات و رویه هایی که تدریجی ایجاد شده، به 
صورت دفعی و به اصطلاح چَکشی، قابل حل و رفع  نیست، چرا که برخورد های 
نســنجیده نه تنها کارگشا نیســت که پدیده را به مشکل، مشکل را به مسأله، 

مسأله را به معضل و  معضل را به تهدید تبدیل خواهد کرد. 

متن کامل در صفحه 6

تعاملیابحرانسازی

سید مهدی لنکرانی
نشســت دو روزه واشــنگتن با حضور آمریــکا و نمایندگان ۱۴ 
کشور جزیره ای در اقیانوس آرام در حالی برگزار گردید که بیانیه 
 مشــترک پایانی آمریکا، به تقویت همکاری هــای همه جانبه با 
کشــور های این منطقه تاکید و اعلام کرد اینجا منطقه ای است 
که  دموکراســی می تواند در آن شکوفا شود. این ادعای تعاملاتی 
در حالی صورت گرفته که روند رفتاری آمریکا حکایت از طرحی 
 ورای این آن دارد و اقدام علیه چین می باشــد. این اجلاس برای 
نخســتین بار با میزبانی آمریکا و حضور مقامات جزایر اقیانوس 
 آرام در شــرایطی که واشنگتن به تشــدید اختلافات سیاسی با 
چین اذعان دارد برگزار شــده اســت که ســندی بر اســتمرار 

رفتارهای  بحران ساز آمریکا در شرق آسیا می باشد. 
این امر زمانی آشــکارتر می شود که بایدن در این نشست متعهد 
شــد با مقامات کشــور های جزیره ای در اقیانوس آرام در زمینه 
 حــل بحران هــای آب و هوایــی و نیز پیشــرفت های اقتصادی 
همکاری های گســترده ای داشته باشد. رییس جمهور آمریکا در 
این  نشســت تاکید کرد واشــنگتن اجازه نمی دهد چین در این 
منطقــه پایگاه نظامی ایجاد کند و مدعی شــد بــه دنبال ایجاد 

امنیت و آرامش  در منطقه است. 
این ســخنان را می توان در کنار اقدامات اخیــر آمریکا در قبال 
تایــوان و برخی از همســایگان چیــن قــرار داد چنانکه اخیرا 
واشنگتن  از کمک یک میلیارد دلاری تسلیحاتی به تایوان سخن 
گفته اســت. در حالی که پیش از این نیز نانســی پلوسی رئیس 
مجلس  نمایندگان آمریکا و برخی ســناتور به تایوان سفر کرده 
بودنــد. در همین حال کاملا هریس معاون رئیس جمهور آمریکا 
نیــز در  دیدار بــا مقامات ژاپن و کره جنوبــی از آمادگی آمریکا 
برای تقویت توان نظامی این کشــورها در برابر چین سخن گفته 
بود. وی  همچنین حمایت از تایوان را تکلیف آمریکا دانسته بود. 

در همیــن حال آمریــکا تحرکات نظامی گســترده ای در حریم 
دریایــی چین صورت داده و حتی توافقاتی با برخی کشــورها از 
جمله  استرالیا برای تشــدید مقابله با پکن داشته است. با توجه 
به این روند می توان گفت که نشســت واشنگتن نه در چارچوب 
اهداف  اقتصادی بلکه در قالبی امنیتی و سیاســی برگزار شده و 
هدف نهایی آن نیز فشــار بر پکن بوده است که نشانگر رویکرد 
تقابلی  بایدن در جهان به رغم شعارهای دموکراتیک و گفت وگو 

محور است. 

سرمقاله
فرصتهاییکهازدسترفت؛

 تراژدیِ برجام به تاریخ پیوست؟
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ی یا خیر؟    آر
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وقتیدستگاههایمختلفدرواگذاریزمینبرایطرحملیمسکنکوتاهیمیکنندوقتیدستگاههایمختلفدرواگذاریزمینبرایطرحملیمسکنکوتاهیمیکنند

سکوت سنگینسکوت سنگین وزارت راه وشهرسازی   وزارت راه وشهرسازی  

بعد از دو ســال آمــوزش مجازی، ســال تحصیل جدید به 
صورت حضوری آغاز شــد. طبیعی بود یکــی از  موضوعاتی که 
برخی از خانواده ها برای تحصیل فرزندانشان با آن مواجه شوند؛ 
گرفتن ســرویس  ایاب و ذهاب برای فرزندانشــان باشد. معاون 
ســازمان تاکســیرانی تهران پیش از این گفته بــود نرخ  کرایه 
ســرویس مدرسه سه تا هشــت میلیون تومان است. با این حال 

بررسی ها نشان می دهد این رقم  اصلًا رعایت نمی شود

اداره امور قراردادها و پیمان ها - شهرداری کرج 

شهرداری کرج در نظر دارد برابر بودجه مصوب شورای اسلامی شهر پروژه مندرج در جدول ذیل را از طریق مناقصه عمومی به پیمانکاران واجد شرایط 
واگذار نماید. 

نحوه پرداخت مدارک لازم مبلغ سپرده به ریال مبلغ پروژه به ریال شرح پروژهردیف 
قرارداد

1
خرید و حمل مصالح سنگی 
)کوهی( مورد نیاز کارخانه 

آسفالت شهرداری کرج
60/000/000/000 3/000/000/000

ارائه پروانه بهره برداری تولید 
شن و ماسه از سازمان صنعت 

معدن تجارت 
60درصد تهاتر

1-سپرده شرکت در مناقصه به یکی از روشهای ذیل ارائه گردد:ضمانت نامه بانکی معادل مبلغ فوق که به مدت 90 روز اعتبار داشته و قابل تمدید باشد و 
یا واریز فیش نقدی به مبلغ فوق به حساب 7007869448623 بانک شهر. 2-برندگان نفر اول و دوم مناقصه هرگاه حاضر به انعقاد قرارداد نشوند سپرده 
آنان به ترتیب ضبط خواهد شد. 3- مبلغ 1/000/000 ریال به عنوان هزینه خرید اسناد به حساب 700785313795 به نام شهرداری کرج ، از طریق 
سامانه الکترونیک دولت )ستاد( به آدرس www.setadiran.ir می بایست واریز گردد. 4- متقاضیان می توانند از تاریخ انتشار آگهی تا ساعت 13:00 
تاریخ 1401/7/14 جهت خرید اسناد مناقصه به سامانه الکترونیک دولت )ستاد( مراجعه نمایند. 5- شرکت کنندگان می بایستی ضمن بارگذاری ضمانت 
نامه شرکت در مناقصه در سامانه ستاد ، نسبت به تحویل اصل ضمانت نامه تا ساعت 13:00 تاریخ 1401/7/24 به آدرس کرج میدان توحید بلوار بلال 
دبیرخانه شهرداری کرج واقع در طبقه اول اقدام نمایند. 6-در صورت بروز هرگونه تناقض در موارد مندرج در آگهی با سامانه ستاد ، ملاک عمل سامانه 
ستاد خواهد بود. 7-پیشنهادت رسیده در مورخ 1401/7/25 در کمیسیون عالی معاملات شهرداری کرج مطرح و پس از بررسی و کنترل ، برنده مناقصه 

اعلام خواهد شد. 8-هزینه چاپ آگهی به عهده برنده مناقصه می باشد. 
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ادعای رسانه آمریکایی:

افزایش ۳هزار درصدی 
تقاضای فیلترشکن

 در ایران!
درخواســت های روزانه در ایران برای »شــبکه 
 VPN خصوصی مجازی« که با نــام اختصاری
شناخته می شود نســبت به پیش از اعتراضات 

اخیر ۳۰۰۰ درصد رشد داشته است!
پایگاه خبری اکســیوس نوشت: درخواست های 
روزانه در ایران برای »شــبکه خصوصی مجازی« 
که با نام اختصاری VPN شــناخته می شــود 
نســبت به پیش از اعتراضات اخیر 3000 درصد 
رشــد داشته اســت! ســیمون میلیانو مسئول 
تحقیقات در یکی از سایت های مطرح در زمینه 
فیلترشکن ها چنین ادعایی را مطرح کرده است.

آمریکا:

 ایران را بیشتر تحریم 
می کنیم

 
در ادامه سیاست های خصمانه واشنگتن درقبال 
کشورمان، مشاور امنیت ملی کاخ سفید گفت که 
کشــورش همچنان به دنبال اهدافی برای وضع 

تحریم های بیشترعلیه ایران است.
جیک سالیوان مشاور امنیت ملی کاخ سفید در 
یک کنفرانس خبری به ســوالاتی پیرامون فوت 
مهسا امینی و واکنش ها نسبت به آن و اینکه»آیا 
واشنگتن قصد اعمال تحریم های بیشتری علیه 

ایران در این رابطه را دارد؟« پاسخ داد.
بنابر گزارش وب ســایت کاخ ســفید، سالیوان 
همچون ســایر مقامات آمریکایــی در اظهارات 
خود به مداخلــه در امور داخلی ایران پرداخت و 
تاکید کرد که ایالات متحده از ناآرامی ها در ایران 

حمایت می کند.
وی افزود: ما همچنان در کنار آنها می ایستیم - نه 

فقط در حرف، بلکه در عمل.
وی در ادامــه تصریح کرد: مــا تاکنون چندین 
تحریم علیه نهادهای ایرانی به خاطر این اقدامات 
آنهــا صادر کرده ایم و بلــه، ما همچنان به دنبال 
اهدافی برای اعمال تحریم های بیشتر )علیه ایران( 

خواهیم بود.
مشــاور امنیت ملی آمریکا همچنین در پاسخ به 
سوالی درباره این ادعا که ایران پهپادهای خود را 
در اختیار روسیه قرار داده است تا از آنها در جنگ 
اوکراین استفاده کند، با تکیه بر این ادعا تصریح 
کرد: ما تحریم هایی را در رابطه با پهپادهای ایران 
وضع کرده ایم و به علاوه به دنبال روش های اضافی 
برای کاهش ظرفیت ایران برای تولید و ســپس 
فروش این نوع سیستم ها به روسیه هستیم. ما به 

کار روی آن ادامه خواهیم داد.

کنش چین به تحریم های  وا
آمریکا علیه ایران

وزارت امورخارجه چیــن به تحریم های 
شرکت های نفت و پتروشیمی که با ایران 
همکاری می کنند واکنش نشــان داد و 
مخالفت قاطع خود را از هرگونه تحریمی 

برای تجارت با ایران اعلام کرد.
به گــزارش تارنمــای وزارت امورخارجه 
چیــن، »مائو نینگ« ســخنگوی وزارت 
امورخارجه چین در کنفرانس مطبوعاتی 
گفت چین همــواره و قاطعانه با هرگونه 
تحریم یکجانبه و غیرقانونی آمریکا مخالف 
است. جامعه بین الملل از جمله چین باید 
به همکاری عادی خــود با ایران در قالب 
قوانین بین الملل ادامه دهد. این تصمیم 
منطقی و قانونی بدون آسیب رساندن به 
هیچ طرف سومی است و باید به آن احترام 

گذاشته شود و از آن محافظت شود.
وی در ادامه ســخنانش افزود آمریکا باید 
اقدامات اشتباهش در احیای تحریم ها را 
رها کند و به نقطه بازگشت به از سرگیری 

مذاکرات احیای برجام بازگردد.

پاسخ موسوی به 
یاوه گویی خبرنگار 

صهیونیست
سخنگوی هیات رییســه مجلس شورای 
اســلامی پاســخ یاوه گویــی  خبرنــگار 

صهیونیست را داد.
ســید نظام موسوی در مطلبی در صفحه 
توییتر خــود در واکنش به یاوه گویی یک 

خبرنگار صهیونیست نوشت: 
»ایران سرافراز تا ابد ماندنی است.

 آنکــه مــی رود، رژیــم غاصــب و جلاد 
صهیونیستی و عوامل و اذناب ضدایرانی و 

ضدانسانی اش هستند.«
او در این توییت از هشتگ »پاینده ایران « 

استفاده کرد.
ایدی کوهن روزنامه نگار صهیونیســت در 
توییت خود نوشــته بود کــه »ایران بای 

بای«.

پس از به نتیجه نرســیدنِ ابتکار اتحادیــه اروپا در ارائه یک 
بسته پیشنهادی به ایران و آمریکا با محوریت باز کردن گرهِ 
مذاکرات هسته ای وین )جهت احیای توافق برجام(، بسیاری 
از سیاســتمداران، دیپلمات ها و کارشناسان حوزه سیاست 
خارجی، از ایجاد بن بســتی عمیق در روند مذاکرات مذکور 
خبر می دهند که حداقل در کوتاه مدت، چشم انداز دستیابی 

به هرگونه توافقی را به شدت تیره و تار کرده است.
در این فضا، برخی بر این باورند که اساسا باید پرونده مذاکرات 
اتمی ایران و غرب جهت احیای برجام را مختومه دانســت و 
امید چندانی به تداومِ روند مذاکرات نداشــت. موضوعی که 
بــه ویژه با توجه به بی رغبتی فعلــیِ حاکم بر دولت آمریکا 
در رابطه با مذاکرات اتمی با ایران و به نوعی بســته شــدنِ 
آنچه دریچه و فرصت مذاکرات و دستیابی به توافق در قالب 
معادله احیای برجام عنوان می شــود، ابعاد جدی تری را نیز 

به خود می گیرد.
با این همــه این روند همچنان با ســوال ها و، اما و اگر های 
فراوانی همراه است که ابعاد گوناگون آن بایستی به دقت رصد 
و تحلیل شود. در این راستا، در گفتگو با "جلال خوشچهره"، 
نویســنده و تحلیلگر حوزه سیاســت خارجی، به برخی از 
مهمترین پرســش ها در مورد روند مذاکــرات اتمی وین و 

سرنوشت نهایی توافق برجام پرداخته ایم.
دولت آمریکا در مدت اخیر و پس از به نتیجه نرسیدنِ ابتکار 
اتحادیه اروپا و بسته پیشنهادی ارائه شده از سوی آن جهت 
ایجاد گشایش در روند مذاکرات احیای برجام، از موکول شدنِ 
مذاکرات به دوره پس از برگزاری انتخابات میاندوره ای کنگره 
در ماه نوامبر خبر داده اســت. به نظر شما آیا قرار است پس 
از ایــن انتخابات، اتفاقی خاصی و یا نقطه عطف جدیدی در 

چهارچوب معادله احیای برجام حادث شود؟
واقعیت این است که مذاکرات برجامی با ایران، از دستورکارِ 
واشینگتن خارج شده است. متاسفانه ما فرصت های مختلفی 
در چهارچــوب مذاکرات اتمی وین جهــت حصول توافق با 
آمریــکا و بهره مندی از مزایای توافقی جدید داشــتیم که 
البته نتوانســتیم از آن ها استفاده کنیم و فرصت ها صرفا در 
حالتِ بالقوه خود باقی ماندند. به نظر من اساسا ما اراده لازم 
چهت پیشــبرد مذاکرات را هم نداشتیم.  حال اینکه چقدر 
از این فقــدانِ اراده مربوط به طرف ایرانــی بود و چقدر به 
آمریکا، قابل بحث است با این حال اراده ای که نمی خواست 
مذاکرات به ســرانجام و نتیجه برســد در نهایت غالب شد و 
موقعیت برتر را کســب کرد و به نظر من اکنون دیگر جای 
این نیســت که بگوییم مثلا آمریکا تداوم مذاکرات را به بعد 

از انتخابات میاندوره ای کنگره و یا دیگر مسائل شبیه به آن 
موکول کرده است.در این چهارچوب، همانطور که پیشتر نیز 
گفتم، واقع بینانه اســت اگر بپذیریم که دستورکارِ مذاکره 
با ایران دیگر جزو اولویت های اساســی دولت بایدن نیست 
و در عیــن حال اتحادیه اروپا نیــز برخلاف برخی تحلیل و 
تفسیر های جناح های ایده آلیست و تندرو )در کشورمان( که 
تاکید داشتند اروپا در سایه تحریم های انرژی روسیه، شدیدا 
به توافق با ایران نیاز دارد، اکنون به وضوح می بینیم که این 

گزاره نیز غلط بوده است.
همین حالا نیز قیمت هر بشــکه نفت برنتِ دریای شــمال 
کاهــش پیدا کرده و در عین حال شــرکت های مهم انرژی 
غربی نظیر "شِــل" در میادین انرژی منطقه خاورمیانه نظیر 
میادین گازی قطر، قرارداد های قابل توجهی را جهت توسعه 
فعالیت های انرژی به امضا رســانده انــد و در این فضا عملا 
برنامه ریزی های منسجمی جهت جبرانِ تحریم های انرژی 
روســیه نیز در حال انجام است. مساله ای که گزاره نیاز غرب 
بــه منابع انرژی ایران در شــرایط کنونی را تا حد زیادی بی 

اعتبار می سازد.

پسشمامعتقدبهمختومهشدنِ
کراتهستید؟ پروندهمذا

بله من فکر می کنم ما فرصت برای مذاکره را از دست داده ایم 
و شوربختانه کسانی که مخالفِ مذاکرات بودند چه در داخل 
و چــه خارج و به طور خاص تندور هــای داخلی و خارجی، 
عملا در یک نوع از هم پوشــانی مواضع با یکدیگر، توانستند 

مانع تراشی های قابل توجهی را در مسیر مذاکرات اتمی وین 
ایجــاد کنند و فرصت هایی که بویژه در ســمتِ ایران امکان 
وجود و تحقق داشــت تا ما بتوانیم از آن ها بهره مند شویم را 
ســوزاندند و در پروژه خود موفق نیز شدند.حال در این فضا 
شاید تهران بگوید که آماده مذاکرات هستیم با این حال، ما 
در عمل چیزی را مشاهده نمی کنیم. به عنوان مثال در جریان 
سفر اخیر رئیس جمهور کشورمان به نیویورک جهت شرکت 
در نشست مجمع عمومی سازمان ملل متحد شاهد بودیم که 
مسوول ارشد تیم مذاکراتی ما نیز با ایشان در نیویوک حضور 
داشتند با این حال رایزنی های آن ها کمترین دستاورد ها را به 
همراه داشت و به طور خاص "علی باقری کنی" در این زمینه 
کنشگری موثری را از خود نشان نداد. به هر حال آنچه واقعی 
و قابل شناســایی است این نکته است که مذاکرات برجامی 
از دستورکار خارج شده است.  اگرچه اروپایی ها هنوز دست 
و پا هایی برای تــداوم مذاکرات می زنند با این حال نَه ابتکار 
تازه ای مطرح شده و نَه پیشنهاد تازه ای وجود دارد و نَه اساسا 
رغبتی جهت به نتیجه رسیدنِ مذاکرات قابل مشاهده است.

آیاشمامعتقدبهارتکاباشتباهات
محاسباتیِقابلتوجهازسویتیم

کشورمانهستید؟ کراتی مذا
به نظر من قطعا اینطور بوده است. یعنی کسانی که تمام تخم 
مرغ های خود را در سبد سیاست های روسیه گذاشته بودند 
و فکــر می کردند که جنگ اوکراین و نیازِ غرب به گاز و نفت 
در زمســتان سبب می شود که اروپا و آمریکا در مواضع خود 

در قبــال ایران تعدیل هایی را انجــام دهند و امتیازاتی را به 
کشورمان بدهند و درست به همین دلیل نیز آن ها سیاست 
صبر را پیشه کردند، اکنون می بینند که اساسا این نوعِ نگاه 
هیچ دســتاورد مثبت و قابل ذکری را بــرای ایران به همراه 
نداشــته اســت و حتی اهرم انرژی ما را به واسطه رویه های 
روسیه در ورود گســترده و بی قاعده به حوزه فروش منابع 
انرژیِ تحریم شــده، به نحوی منفی تحت الشعاع قرار داده 

است.
به طور کلی، چنان تخم مرغ ها در سبد روسیه قرار گرفت که 
می بینیم در شریط کنونی که روس ها به شدت درگیر جنگی 
فرسایشی با اوکراین شده اند، حتی هند و پاکستان به عنوان 
متحدان راهبردی این کشور، در جریان نشست اخیر "سازمان 
همکاری های شانگهای"، مرزی بندی خود را با روسیه نشان 
دادند و این وســط ما بودیم که می توانستیم با ایجاد نوعی 
موازنه در روابــط خارجی خود، بهترین بهره را ببریم. با این 
حال کسانی که محاسبه می کردند اگر ما صرفا روی روس ها 
قمار کنیم و این موضوع منجر به تسلیم شدن اروپا و آمریکا 
در برابر ما خواهد شــد، عملا شکســتِ تئوری های خود را 
دیدند.من امیدوار هستم که این نیرو های "روسوفیل/روسیه 
دوست" مسوولیتِ رفتاری که داشتند و همچنین پیامد های 
آن را برعهده بگیرند. به هر حال آنچه که مشخص است این 
نکته است که فرصتِ مذاکرات برجامی از دست رفته و حتی 
اگر قرار باشد مذاکراتی نیز انجام بگیرد، اساسا جهت حصول 
توافقی در راستای نسخه اولیه توافق برجام که در سال ۲۰۱۵ 
حاصل شد، نخواهد بود و چهارچوب های به کل متفاوتی را در 
مقایسه با آن خواهد داشت. در این راستا، من به هیچ عنوان 

اوضاع را خوب نمی بینم.
منتقدان دیدگاه های شــما معتقدند که اساس تحلیلگرانی 
نظیر شــما به نحوی خوشــبینانه به معادله احیای برجام و 
حصول توافق در قالب آن می نگرند. آن ها می گویند که چرا 
ایران باید وارد توافقی شود که هیچ تضمینی برای آن نیست 
و امکان دارد بار دیگر سناریو دولت ترامپ و نوع برخوردِ آن با 

نسخه اولیه توافق برجام تکرار شود؟
ببینید "توافق" با "قرارداد" فرق دارد. متاسفانه به این موضوع 
توجه زیادی نمی شود. توافق برجام )نسخه اولیه برجام( نیز 
تبدیل به قرارداد نشد. در چهارجوب مذاکره نیز بنا بر توافق 
است و شــما نمی توانید به تمامی خواسته های خود برسید. 
جدای از این ها پذیرفته ایم که بنا است توافق بکنیم نه اینکه 
قراردادی را امضا کنیم. در قالب یک توافق که ارائه تضمین بی 

معناست و از ابتدا هم این مساله مطرح نبوده است. 

کنایه یک نماینده به موافقان فیلترینگ؛

گرام دیگر   با فیلتر شدن اینستا
اعتراضات خیابانی شکل نمی گیرد؟

نوری قزلجه گفت : از هر بستری در فضای مجازی می توان 
اعتراض کرد و با فیلتر کردن موضوع حل نمی شــود. من 
اعتقاد دارم هیچ تضمینی نیســت که اگر از پلتفرم داخلی 
هم استفاده شــود هیچ اتفاق ناخوشایندی در آن نخواهد 

افتاد. 
در روزهــای اخیــر، محدودیت های ایجاد شــده بر روی 
اینترنت و فیلتر کردن برخی پلتفرم ها مانند اینستاگرام، 
واتس اپ، لینکدین و ... این ســوال را ایجاد کرده است آیا 

این پلتفرم ها قرار است برای همیشه فیلتر بمانند یا ...؟
ســوالی که وزیر ارتباطات در پاسخ به آن گفت:» همانطور 
که قبلًا هــم مراجع ذیصلاح گفتنــد، برخی پلتفرم های 
بعضاً آمریکایی بســتری برای اغتشاشــات شده بودند که 
محدودیت هایی بر آن ها اعمال شــده اســت. تا وقتی این 
پلتفرم ها موجب آسیب به کشــور شود، محدودیت آن ها 
ادامه پیدا می کند و در صورت صلاحدید مراجع ذیصلاح، 
مجددا محدودیت آن ها برداشته می شود و مرجع رسیدگی 

به این مطلب وزارت ارتباطات نیست.«
غلامرضا نوری قزلجه، درباره این موضوع گفت: »این همان 
طرح صیانت اســت و زمانی که به این جملات اشاره می 
شــود، یعنی طرح صیانت می خواهد اجرا شود و تا زمانی 
کــه پلتفرم های داخلی نتوانســتند کار مــردم را در حد 
اینســتاگرام یا واتس اپ، راه انــدازی کنند به نظرم فیلتر 
کردن این پلتفرم ها با هر بهانه ای به ضرر مردم و کسب و 
کار خواهد بود.« مشروح گفت وگوی غلامرضا نوری قزلجه، 

نماینده مردم بستان آباد را بخوانید؛
آقای نوری قزلجه! با توجه به اظهارت   

آقای زارع پور، می توان این برداشت 
را کرد که اینستاگرام و واتس آپ برای 

همیشه فیلتر شده اند؟ به نظر شما طرح 
صیانت اجرا شده است؟

با توجه به آن مصوبه ای که شــورای عالی فضای مجازی 
با تشکیل آن شورای تنظیم گری فضای مجازی گذراند و 
اختیاراتی که به آن کمیته داده شد، در حقیقت می توان 
گفت طرح صیانت را می توانند اجرا کنند و متاسفانه منعی 
بــرای آن وجود ندارد با این حال امیــدوارم که این کار را 

نکنند.
فیلترینگ روزهای اخیر متاثر از شــرایط کشــور بوده و 
طبیعی بود که یک ســری محدودیــت ها و کنترل هایی 
شکل بگیرد . کسی هم متعرض نبود. اما، حال که شرایط 
دارد بــه وضعیت عادی باز می گردد امیدوارم فیلترینگ و 
محدودیت ها برطرف شود، چه فیلترینگ پلتفرم هایی که 
بســیاری از مردم از طریق آن به کسب درآمد پرداختند و 
چه اختلالاتی که در اینترنت ایجاد شد، همه برطرف شود و 
مردم دسترسی آسان و پر سرعت به اینترنت داشته باشند.

با فیلتر اینستاگرام، کسب و کار مردم   
دچار مشکل می شود

گفته می شــود با توجه به قبول نکردن شرط ایران توسط 
اینســتاگرام و واتس آپ، این پلتفــرم ها همچنان فیلتر 
خواهند ماند و ... این همان طرح صیانت است و زمانی که به 
این جملات اشاره می شود، یعنی طرح صیانت می خواهد 
اجرا شود و تا زمانی که پلتفرم های داخلی نتوانستند کار 
مردم را در حد اینستاگرام یا واتس اپ، راه اندازی کنند به 
نظرم فیلتر کردن این پلتفرم ها با هر بهانه ای به ضرر مردم 

و کسب و کار خواهد بود.
افرادی که از این طریق کسب و کار می کنند اقشار پایین 
دست جامعه هستند و معیشت آنان دچار مشکل می شود.

آیا با فیلتر کردن دیگر اعتراضی شکل نمی گیرد؟
وزیــر ارتباطات گفته مردم در پلتفــرم های غیرقانونی به 
کسب درآمد نپردازند. آیا پلتفرم های داخلی از نظر ظرفیت 

یا امنیت می توانند جایگزین پلتفرم های خارجی شوند؟
از نظر امنیت قطعا امن بوده و تفاوتی نخواهد داشــت ولی 
آیا این که پلتفرم های داخلی این ظرفیت را دارند یا خیر 
یا اصلا مردم از آن ها اســتقبال می کنند یا خیر، سوالاتی 
هست که به نظرم با این سرعت و عجله امکان پذیر نیست 
و باید پلتفرم هایی که در دسترس مردم بود، همچنان در 
دســترس باشند و از سوی دیگر پلتفرم های داخلی را نیز 

تقویت کنند. 
حال، موضوعاتی را که مطرح می کنند که این پلتفرم های 
خارجی در بروز اغتشاشــات و ناهنجاری ها نقش داشند، 
آیا فیلتر کردن این پلتفرم ها تضمین می کنند دیگر این 
اتفاقات تکرار نشود که قابل تضمین نیست و از هر بستری 
در فضای مجازی می تــوان اعتراض کرد و با فیلتر کردن 
موضوع حل نمی شــود. من اعتقــاد دارم هیچ تضمینی 
نیست که اگر از پلتفرم داخلی هم استفاده شود هیچ اتفاق 

ناخوشایندی در آن نخواهد افتاد.
اجرای طرح صیانت خودش می تواند زمینه ســاز 

اعتراضات جدیدی شود؟
نمی خواهم این پیش داوری را بکنم اما، امیدوارم همچین 
فشــارهای روانی به جامعه نیاید، که موجب نارضایتی می 

شود.

از تبریک تولد تا آرزوی دیدار؛

 انتشار نامه های "عاشقانه" ترامپ 
و کیم جونگ اون

۲۷ نامه شــخصی که بین دونالد ترامپ و کیم جونگ اون 
رد و بدل شــده،  توسط کلوپ آمریکا-کره که یک سازمان 
غیرانتفاعی متشــکل از روزنامه نگاران کره جنوبی است، 

منتشر شد.
به نقل از پایگاه خبری نکست شــارک، کیم جونگ اون، 
رهبر کره شــمالی در یکی از این نامه هــا در یکم آوریل 
۲۰۱۸ )شش هفته پیش از نخســتین دیدارش با دونالد 
ترامپ، رئیس جمهوری سابق آمریکا در نشست سنگاپور( 
نوشــت: آماده ام تا با تمام قلــب و ارادت خود با جنابعالی 

همکاری کنم.
در همان روز، ترامپ پاسخ داد که از دیدار با »اون« و بهبود 

اساسی روابط میان دولت هایشان »خرسند« خواهد بود.
ترامــپ همچنین نامه ای به کیم نوشــته و در آن از او به 
دلیل آزادسازی اجســاد ۵۵ سرباز آمریکایی که در جنگ 

کره ۱۹۵۰ تا ۱۹۵۳ کشته شدند، تشکر کرد.
ترامپ در این نامه که در تاریخ دوم ماه اوت ۲۰۱۸ ارسال 
شــده، نوشــت: ممنونم که به وعده خود درباره آغاز روند 
آزادســازی اجساد سربازان آمریکایی عمل کردید. مشتاق 

دیدارتان هستم.
کیم همچنین در سال ۲۰۱۹ در سالگرد دیدار »تاریخی« 
این دو در سنگاپور، در نامه ای تولد ترامپ را تبریک گفت.

ترامپ دو روز بعد در پاســخ نوشت که او و کیم یک رابطه 
»خاص و منحصر به فرد« دارند.

رئیس جمهور با اشاره به وضعیت نامناسب شیوع کرونا در برخی کشورها، تداوم رعایت کامل 
دستورالعمل های بهداشتی و تزریق دوز یادآور واکسن بر اساس زمان بندی متناسب را ضروری 
دانســت. حجت الاسلام سید ابراهیم رئیسی در جلسه ستاد ملی مقابله با کرونا، با اشاره به 
کاهش چشمگیر شیوع این بیماری در ماه های اخیر، از خدمات کادر درمان و تلاشگران عرصه 
سلامت قدردانی کرد. رئیس جمهور در عین حال با اشاره به وضعیت نامناسب شیوع کرونا در 
برخی کشورها، تداوم رعایت کامل دستورالعمل های بهداشتی و تزریق دوز یادآور واکسن بر 

اساس زمان بندی متناسب، به ویژه در آستانه پاییز و زمستان را ضروری دانست.

وی با اشاره به بازگشایی مدارس و دانشگاه ها پس از ۲ سال وقفه، همکاری بیش از پیش وزارت 
بهداشت با وزارتخانه های آموزش و پرورش و علوم، تحقیقات و فناوری و لزوم برنامه ریزی برای 
پیشگیری توأمان از شیوع آنفلوانزای فصلی و کرونا را مورد تاکید قرار داد. رئیسی با بیان اینکه 
خانواده ها در مصونیت بخشی هر چه بیشتر فرزندان عزیزمان در برابر کرونا و دیگر بیماری های 
فصلی نقش محوری دارند، گفت: تمام تدابیر اطمینان بخش برای حضور ایمن دانش آموزان 

و دانشجویان در کلاس های درس و اجتماعات علمی با همکاری خانه و مدرسه لحاظ شود.
رئیس جمهور بر همین اساس به مسئولان وزارت بهداشت و رسانه ها به خصوص رسانه ملی 

تاکید کرد که بیش از پیش به آموزش، اطلاع رسانی و آگاهی بخشی به موقع 
و کارشناسانه اهتمام داشته باشند.

وی در بخش دیگری از ســخنانش با اشاره به دســتاوردهای ارزشمند اجرای 
طرح شهید ســلیمانی در ایام اوج شیوع کرونا، آن را تضمینی برای اثربخشی 

تلاش های کادر درمان دانســت و با قدردانی از زحمات دست اندرکاران این 
طرح، بر تداوم اجرای آن در زمینه های آموزش و پیشگیری و همچنین 

غربالگری تاکید کرد.

رئیسیدرستادملیمقابلهباکرونامطرحکرد؛

لزوم تداوم رعایت تدابیر بهداشتی و تزریق دوز یادآور کرونا

فرصتهاییکهازدسترفت؛

 تراژدیِ برجام به تاریخ پیوست؟

کاخ  مراســم رســمی الحــاق چهــار اســتان روس نشــین اوکرایــن بــه روســیه در 
گتی ایمجز کرملین/ 

 ویرانــی ایســتگاه راه آهــن شــهر خارکیــف اوکرایــن در اثــر حملــه موشــکی/ 
خبرگزاری فرانسه

آخرین فرصت 
پزشکی قانونی برای 
ارائه گزارش درباره 

چگونگی فوت مهسا 
امینی

 نایب رئیس کمیسیون امور داخلی 
کشــور و شوراها در مجلس گفت: فرصت سه هفته ای پزشکی قانونی 
برای ارائه گزارش نهایی و رسمی خود درباره پرونده فوت مهسا امینی 
تا پایان این هفته به پایان می رسد و انتظار می رود این گزارش تا پایان 
این هفته به دســت مجلس برسد. محمدحسن آصفری درباره آخرین 
وضعیت روند پیگیری پرونده فوت مهسا امینی در مجلس، بیان کرد: 
پس از ماموریت رئیس مجلس شورای اسلامی به کمیسیون امورداخلی 
کشــور و شوراها به منظور پیگیری دقیق ابعاد پرونده مهسا امینی، دو 
جلسه با مسئولان نیروی انتظامی، پزشکی قانونی، سازمان اورژانس و 
دیگر مسئولان برگزار و گزارش های مقدماتی از دستگاه های مربوطه 
اخذ شــد. وی در ادامه اظهار کرد: اکنون ما منتظر نظر نهایی پزشکی 
قانونی هســتیم تا پس از دریافت گــزارش، جمع بندی نهایی صورت 
گرفته و گزارش کمیسیون درباره ابعاد پرونده به صحن مجلس و مردم 
ارائه شــود. نایب رئیس کمیسیون امور داخلی کشــور، با بیان اینکه 
پزشــکی قانونی به ما اعلام کرده بود که ظرف دو الی ســه هفته نظر 
نهایی و رســمی خود را به مجلس اعلام مــی کند، اظهار کرد: بر این 
اساس پایان این هفته فرصت سه هفته ای پزشکی قانونی به پایان می 
رسد و باید گزارش نهایی و رسمی پزشکی قانونی به مجلس ارائه شود.

عضوکمیسیونعمرانمجلس:

باید در کشور بستر 
اعتراض فراهم شود

یک عضو کمیسیون عمران مجلس 
شــورای اســلامی تاکید کــرد: ما 
معتقد هســتیم که باید در کشــور 
بستر اعتراض فراهم شود و مردم در 
چهارچوب قانون بتوانند نظــرات موافق و مخالف خود را در خصوص 
روش های اجرایی و مسائل مطرح کنند اما مطالبه مردمی با اغتشاش 

تفاوت دارد. 
نماینــده مردم اهواز در مجلس شــورای اســلامی تصریــح کرد: در 
بحث اعتراضات ســه اصل وجود دارد.  نحــوه اعتراض، مکان اعتراض 
و شــکل اعتراض. اینکه مردم چگونه اعتــراض خود را مطرح کنند و 
ساختارشکنانه نباشد. از سوی دیگر به اموال عمومی نیز خسارتی وارد 
نشــود. این قوانین درخصوص برگزاری اعتراضات در آمریکا هم صدق 
می کند. بریدن گلوی ســرباز نیروی انتظامی یــا آتش زدن آنها و یا 
برداشــتن چادر از ســر ناموس مردم یا از بین بردن اموال عمومی به 
هیچ وجه قابل قبول نیســت. تهیه یک آمبولانس حداقل ۱۰ میلیارد 
برای کشور هزینه دارد. برخی از افراد یا سلبریتی ها که ادعا می کنند 
که به جای اربعین یا مکه برای خرید آمبولانس هزینه کنید امروز چرا 

سردمدار اغتشاش شده اند؟ 
وی افزود: ما معتقد هســتیم که باید در کشــور بستر اعتراض فراهم 
شــود و مردم در چهارچوب قانون بتوانند نظرات موافق و مخالف خود 
را در خصوص مسائل مختلف مطرح کنند. اما مطالبه مردم با اغتشاش 

تفاوت دارد.

توصیه نماینده 
زاهدان به مردم

نماینده زاهدان در مجلس شورای 
اســلامی با تاکید بر اینکه در حال 
حاضر شهر زاهدان در آرامش است، 
گفت: خواهشــم از مردم زاهدان و 
استان سیســتان و بلوچستان این 
اســت که آرامش خود را حفظ کنند. اجازه ندهند از احساسات پاک 

مردم سوءاستفاده شده و جان هموطنان ما به خطر بیفتد.
حسینعلی شهریاری با اشاره به اتفاقات روز گذشته در زاهدان گفت: 
در حال حاضر آرامش در زاهدان برقرار اســت و فعلا مشکلی ندارد. 
مسئولان در حال پیگیری دلیل بروز اتفاقات جمعه گذشته در زاهدان 
هســتند و نتیجه ارائه خواهد شد. وی در توصیه ای به مردم زاهدان 
گفت: توصیه ام به هموطنانم در کل کشــور و شهر زاهدان و استان 
سیســتان و بلوچستان این اســت که آرامش خود را حفظ کنند و 
اجازه ندهند عده ای از احساســات پاک مردم استان ما سوءاستفاده 
کننــد و جان هموطنان ما را به خطر بیندازند. نماینده زاهدان ادامه 
داد: حتــی اگر یک نفر از هموطنان ما مجروح شــده و یا جانش را 
از دســت دهد، برای همه ناراحت کننده است و قابل تحمل نیست؛ 
خواهشم از مردم این است که آرامش خود را حفظ کنند.  شهریاری 
در پایان گفت: بزرگان اقوام، طوایف و روحانیت اهل سنت و تشیع و 
امام جمعه محترم مسجد مکی زاهدان به همه مردم استان سیستان 
و بلوچســتان توصیه کرده اند که آرامش خود را حفظ کنند و اجازه 
ندهند از احساســات پاک مردم سوءاستفاده شده و جان هموطنان 

ما به خطر بیفتد.

بهروایتتصویر

سوژهروز

چهرهها

کوتاهازسیاست
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عضو هیات مدیره کانون انبوه ســازان گفت: به دلیل تورم هزینه تولید و عدم تغییر 
سیاست های دولت،  سرمایه گذاران یکی پس از دیگری از بازار ساخت و ساز مسکن 
خارج شــده اند و این وضعیت در نیمه  دوم سال شدت می گیرد .   فرشید پورحاجت 
عضو هیات مدیره کانون انبوه ســازان گفت: اگر ارزیابی بازار  ســال جاری مسکن بر 
اثر ســال ۱۳۹۹ و ۱۴۰۰ گذاشته شــود، آنچه آمار ها از نیمه اول سال جاری نشان 
 می دهد حکایت از کاهش ۳۰ درصدی صدور پروانه ســاخت در کل کشور دارد.وی 
ادامه داد: یعنی رشــد  سرمایه گذاری در بخش مسکن علاوه بر اینکه افزایش نیافته 
است و در بیشــتر مقطع زمانی کاهش شدید  را تجربه کرده است . پورحاجت تأکید 
داشــت: با رصد میدانی از روند ساخت وســاز در ۶ ماه نخست سال  نشان می دهد 
شــرایط تولید مسکن نسبت به سال گذشــته به دلیل ریزش حجم سرمایه گذاری 
بسیار شدت  داشته است . این کارشــناس بازار مسکن گفت: از سال ۱۳۹۷ تا کنون 

بازار مســکن با تنش های زیادی  مواجه شــده که این وضعیت باعث خروج فعالان 
وتولیدکنندگان از این بازار شــده اســت . به گفته پور  حاجت؛ امروز سرمایه سرمایه 
گذاران بخش تولید مســکن، به راحتی وارد بخش مســکن سایر کشور ها  می شود 
که این بزرگترین آســیب به صنعت ساخت و ساز کشــور است . وی تصریح داشت: 
تورم حاکم بر  اقتصاد کشــور، گرانی تولید مســکن را به گونه ای شکل داده که تنها 
تمهیدات دولت و اصلاح سیاست های  دولت می تواند بازار مسکن را باتوجه به هدف 
گذاری در افزایش تولیــد، نجات دهد . به گفته پور حاجت؛  یک بنگاه اقتصادی خرد 
در ســال ۱۳۹۷ با ۵ میلیارد تومان توان فعالیت در بازار مسکن را داشت، اما  امروز 
با همین رقم دیگر توان خرید حتی زمین برای ســاخت و ســاز را ندارد . عضو هیات 
مدیره کانون  انبوه ســازان گفت: در هر صورت اگر تغییری در سیاســت دولت ایجاد 
نشود ریزش سرمایه گذاری در  بازار مسکن در همین ۶ ماه دوم سال شدت بیشتری 

خواهد گرفت . وی ادامه داد: متاســفاته تورم و رکود دو  بازیگر اصلی ایجاد بحران در 
بازار مســکن است، اما اگر دولت بخواهد با یک تحول جدی در نظام  بانکی و خروج 

اقتصاد از تورم می تواند بازگشت آرامش به بازار را تضمین کند . 

دبیر کانون عالی انجمن های صنفی کارگران کشــور گفت: در راســتای پیشــنهادات در کمیته امنیت شــغلی  مقرر شد 
کارگرانی که در کارگاه های دائمی هســتند بعد از ۴ ســال کار قراردادشان دائمی باشد.هادی ابوی  با اشاره به دیدار مقام 
معظم رهبری و تأکید بر امنیت شــغلی بیان کرد: ایشــان در دیدار با کارگران به  بحث امنیت شــغلی تأکید کردند و از 
ســوی دیگر این مسئله دغدغه جامعه کارگری هم می باشد، در این  راستا وزارت کار یک سلسله نشست هایی را به منظور 
بررسی این موضوع تشکیل داده است, یکی از  مواردی که در این نشست ها بررسی می شود بحث قراردادهای کاری است، 
به خصوص قراردادهایی که  در کارهایی با ماهیت دائم به صورت موقت منعقد می شــود. ابوی با اشــاره به تبصره 2 ماده 7 
قانون کار  گفت: پیشنهادی که در کمیته مطرح شد این بود که برای کارهایی که جنبه دائم دارد ولی قرارداد موقت  بسته 
می شــود، ســقف تعیین شود که در این زمینه طرح های مختلف را که در کشــورهای دیگر وجود دارد  مورد بررسی قرار 
دادیم و در نهایت جمع بندی به ســقف چهار ســال رسید، یعنی اینکه در یک کارگاه  نهایتاً کارفرما تا چهار سال می تواند 
با کارگر قرارداد موقت انعقاد کند و بعد از گذشــت چهار سال کارگر  قراردادش دائمی می شود.کارگری که قرارداد کارش 
ســه ماهه است به چه شکلی می تواند اجاره خانه اش را  یک ساله ببندد؟ کارگری که بیست سال است در یک کار با ماهیت 

مستمر مشغول به کار است تا کی باید  گرفتار قرارداد موقت سه ماهه و شش ماهه باشد؟

وزیــر امــور اقتصادی و دارایی گفت: کارمزد وام های خرد ۱۰ میلیون تومانی و کمتــر از آن از ماه آینده  در بانک های قرض 
الحســنه صفر می شود .. سید احسان خاندوزی تصریح کرد: با توجه به رویکرد دولت  در صنعت تحول، ما هم با افزایش سهم 
صندوق های قرض الحســنه و بانک های قرض الحســنه در تأمین  مالی خرد مردم نه تنها موافق هستیم بلکه دستوراتی را 
در نظر داریم که اجرای آن ها امســال شروع شده  است . احســان خاندوزی در ادامه افزود: در این راستا و در گام اول سرمایه 
بانک های قرض الحسنه امسال  دوبرابر شد و همچنین دستورالعمل ساماندهی صندوق های قرض الحسنه در شورای پول و 
اعتبار به  تصویب رسید . خاندوزی با اعلام این خبر که برای نخستین بار دستگاه های دولتی و اجرایی مجاب شدند  حساب های 
پرداخت حقوق کارکنان خودشــان را در بخش شبکه قرض الحسنه کشور متمرکز بکنند،  تصریح کرد: این اجازه به افزایش 
رسوب و قدرت وام دهی بانک های قرض الحسنه در کشور کمک  شایانی می کند. درخصوص کارمزد وام های قرض الحسنه 
و برای اولین بار ظرف یکی دو ماه آینده با  هماهنگی که بین بانک قرض الحســنه مهر ایران و بانک قرض الحســنه رسالت 
صــورت گرفتــه، برای  وام های خرد ۱۰ میلیون تومانی و کمتر از آن کارمزد ۴ درصد ر ا به صفر خواهیم رســاند . مجموعه 
این  اقدامات  به این امر کمک خواهد کرد تا سال ۱۴۰۱ به جهت افزایش سهم شبکه تأمین مالی قرض  الحسنه شاهد یک 

جهش نسبت به گذشته باشیم. 

خرید گندم از ۷ میلیون و ۲۰۰ هزار تن گذشت
مدیرعامل شــرکت بازرگانی دولتی ایران گفت:در بــازار برنج خارجی و ایرانی 
وجود دارد و براســاس  گزارشاتی که به ما رسیده، قیمت برنج کاهش پیدا کرده 
است . ســعید راد گفت: البته روند خرید گندم در  اســتان های مختلف از جمله 
آذربایجان شــرقی، آذربایجان غربی، اردبیل و کرمانشاه همچنان ادامه دارد. در 
 حال حاضر در ســال ۱۴۰۰ نرخ خرید تضمینی گندم ۵ هزار تومان بوده است، 
اما امسال۱۱ تا ۱۲ هزار  تومان شده  است یعنی بیش از دو نیم برابر نرخ خرید 
تضمینی گندم  افزایش داشــته است که باعث شــده  امسال ما نسبت به سال 
گذشته یک رشــد ۶۰درصد خرید گندم برخوردار باشــیم . به گفته او، افزایش 
خرید  تضمینی گندم به میزان ۲ و نیم میلیون تن در ســال جاری نســبت به 
سال گذشته با وجود تغییرات اقلیمی،  تحولات بین المللی و نوسانات اقتصادی 
را دستاوردی ارزشمند برای کشورمان اســت. معاون وزیر جهاد  کشاورزی این 
را هــم گفت:میزان ارزش ریالی که امســال برای گنــدم کاران دولت پرداخت 
کرده  نزدیک  به ۸۳ هزار میلیارد تومان بوده که به اندازه ۵ ســال گذشته هزار 
میلیارد تومان بیشتر بوده اســت. امسال  ما ۷ میلیون و ۲۰۰ هزار تومان گندم 

خریداری کرده ایم . 

ا قتصادی

گرانی۶۴درصدیارسالپیامکبانکیفقطدریکسال

دست بانک ها در جیب مردم  
مریمبهنامراد/گرهاقتصادی

..........................................  
در تمام دنیا پرداخت هزینه در برابر خدمات دهی موضوعی است که 
همه مردم به آن اعتقاد دارند و بر  این باورند که هر اندازه هزینه شود 
به همان مقدار خدمات خواهند دید. اما این وضعیت در کشور ما به 
 عنوان پدیده ای غیر از خدمت رســانی است. به این شکل که همواره 
از سرمایه و پول مردم برای جبران  کسری ها و بدون بازگشت سود و 
خدمت اســتفاده می شود . بعضی بانک های کشور از روز دوشنبه )۲۸ 
 شــهریور( برای مشتریان خود پیامک هایی ارسال کرده و خبر دادند 
که از این پس هزینه ارســال هر  پیامک واریز و برداشــت ۹۰ تومان 
بوده و هر شــش ماه یک بار از حساب افراد کسر می شود .  »مشتری 
 گرامی! از ابتدای سال ۱۴۰۱ با توجه به بخش نامه بانک مرکزی و با 
تعرفه جدید اپراتور های تلفن  همراه، کارمزد پیامک واریز و برداشت 
همه حســاب های بانکی شما نزد این بانک محاسبه و هر ۶ ماه  یک 
بار به ازای هر پیامک ۹۰۰ ریال اخذ خواهد شد«. این متن پیامکی 
اســت که برخی بانک ها روز  دوشــنبه برای مشــتریان خود ارسال 
کرده اند و از افزایش قابل ملاحظه هزینه ارســال پیامک های بانکی 
 خبر می دهند . این در حالی است که طبق تعرفه هزینه واقعی ارسال 
پیامک فارســی از تلفن همراه حداقل  حدود ۹ تومان است و در این 
بین بانک ها به دنبال کسب درآمد ۱۰ برابری از ارسال هر پیامک به 
 مشــتریان خود هستند . ناگفته نماند بانک مرکزی در واکنش به این 
اخبار اعلام کرده که تعرفه پیامکی  بانک ها افزایش نداشــته است و 
آن ها موظف هستند از بخش نامه مصوبه آذر ۹۹ در این زمینه پیروی 
 کنند . مصطفی قمری وفا، سخنگوی بانک مرکزی نسبت به این خبر 
واکنش نشــان داده و در صفحه توییتر  خود نوشــته است که بانک 
مرکزی بخش نامه ای به بانک ها مبنی بر افزایش هزینه ارسال پیامک 
به  مشتریان نداشته است . او همچنین تأکید کرده است: پیرو انتشار 
برخی گزارش ها درخصوص  بخش نامه   بانک مرکزی به بانک ها مبنی 
بر افزایش هزینه ارسال پیامک به مشتریان، به اطلاع  می رساند بانک 
مرکزی هیچ گونه بخش نامه ای در این خصوص نداشــته است، لازم 
به ذکر اســت آخرین  بخش نامه بانــک مرکزی در این خصوص، آذر 
۱۳۹۹ صادر شــده و همچنان معتبر و  لازم الاجراست . برخی کاربران 
بــر این موضوع تأکید دارند که درطی شــبانه روز حداقل ۳ تا ۴ بار 
پیامک  تراکنش دارند که تکلیف این مشــتریان مشــخص شده که 
قطعاَ سقف هزینه پیامک ها خیلی بالاتر از حد  انتظار خواهد رسید . اما 
مسئله اینجاست که این حداقل افزایش قیمت به ازای ارسال روزانه 
یک پیامک  تراکنش است و بسیاری از مشتریان بانکی به شمار زیاد 
خرید های خرد روزانه با کارت های بانکی  اشاره می کنند و می گویند 
که این مسئله هزینه زیادی روی دست مشتریان بانک ها می گذارد. 
برخــی دیگر  هم از رواج دوبــاره جابه جایی وجه نقد و کاهش خرید 
با کارت های بانکی می گویند . محاســبات نشــان می دهد  در صورتی 
که یک مشــتری بانک در سال به طور میانگین ۳۶۵ پیامک واریز یا 
برداشت از حســاب  دریافت کند، با احتساب هر پیامک ۹۰ تومان، 
باید ســالانه ۳۲ هزارو ۸۵۰ تومان هزینه استفاده از  پیامک به بانک 
بدهد؛ درحالی که هم اکنون آبونمان سالانه اشتراک پیامک بانکی ۲۰ 
هزار تومان اســت که  به این ترتیــب هزینه خدمات پیامک بانکی با 
شیوه جدید حداقل ۶۴ درصد افزایش خواهد داشت . بانک ها  همواره 
دنبال سودجویی هســتند به گونه ای که بدون اینکه به طور رسمی 
نرخ ارســال پیامک تغییری  داشته باشد، بانک ها قیمت پیامک های 
تراکنش مشــتریان خــود را افزایش داده انــد؛ آن هم گرانی حدود 
۱۰  برابری نســبت به تعرفه ارسال پیامک ! ارسال پیامک در هر یک 
از اپراتور هــای تلفن همراه هزینه های  متفاوتی دارد و با اســتفاده از 
سیم کارت های دائمی و اعتباری، از حداقل ۸.۹ تا حداکثر ۲۷.۴ تومان 
را  شامل می شــود . هزینه هر صفحه پیامک فارسی با سیم کارت های 
دائمی همراه اول، ۸.۹ تومان است. این  عدد برای پیامک هایی که به 
زبان انگلیسی نوشته شــوند، ۲۲.۲ تومان به ازای هر صفحه خواهد 
بود.  همچنین ارسال پیامک با سیم کارت های اعتباری همراه اول، به 
ازای هر صفحه پیامک فارســی، ۱۰.۶  تومان هزینه دارد و با ارسال 
هر صفحه پیامک انگلیسی نیز کاربران باید ۲۶.۴ تومان بپردازند . در 
 اپراتور ایرانســل دائمی، هزینه هر صفحه پیامک فارسی ۹.۹ تومان 
اســت. این عدد برای پیامک هایی که  به زبان انگلیسی نوشته شوند، 
۲۲.۲ تومــان به ازای هر صفحه خواهد بود . هزینه ارســال پیامک با 
 سیم کارت های اعتباری ایرانسل نیز به ازای هر صفحه پیامک فارسی، 
۱۱.۶ تومان بوده و هر صفحه  پیامک انگلیسی نیز برای کاربران ۲۷.۴ 

تومان هزینه خواهد داشت . 

قراردادهای موقت کارگران بعد از ۴ سال دائمی می شودکارمزد وام های ۱۰ میلیون تومانی در بانک های قرض الحسنه صفر می شود

دســتگاه ها باید تا پایان شهریور اراضی خود را در 
اختیار وزارت راه وشهرسازی قرار می دادند اما  هنوز 
در این خصوص اقدامی نکرده اند . اجرای طرح نهضت 
ملی مســکن یکی از مهم ترین طرح های  اســت که 
دولت برای تحقق آن وعده و وعید های بسیار  زیادی 
داده اند وعده هایی که اجرای آن منوط به  تخصیص 
زمین است.  طبق دستوری که وزیر راه وشهرسازی 
و همچنین رئیس جمهور برای تکمیل و  تســریع در 
روند اجرای طرح نهضت ملی مســکن داده بود مقرر 
شده بود که دستگاه های دولتی هرچه  سریعتر اراضی 
مازاد خود را در اختیار وزارت راه وشهرســازی قرار 
دهند، اما تاکنون  تنها یکی از  دســتگاه ها از جمله 
جهاد کشاورزی این اراضی در اختیار دستگاه ها قرار 

می دهد.

براســاس  اســاس ماده ۱۰  قانون جهش تولید مســکن 
زمین هایی که در اختیار ســازمان ملی زمین و مسکن و 
سایر ســازمان ها قرار  دارد باید در اختیار دولت و وزارت 
راه و شهرسازی قرار گیرد و آنطور که مسئولان وزارت راه 
و  شهرســازی اعلام می کنند بخش عمده ای از زمین های 
مورد نیاز برای ســاخت واحد های مسکونی طرح  نهضت 
ملی مســکن شناســایی و جا نمایی شــده است، اما آن 
چیزی که هم اکنــون به عنوان مانعی بزرگ در  مســیر 
این طــرح نمایان شــده، تامین منابع مالــی این پروژه 
است. براساس این گزارش اســتانداران به عنوان  روسای 
شــورا های برنامه ریزی و توسعه اســتان ها باید تا پایان 
شهریور ماه امسال تکلیف یک میلیون و   ۵۰۰ هزار واحد 

زمین نهضت ملی مســکن را مشــخص کنند. تامین یک 
میلیون و ۵۰۰ هزار واحــد زمین  برای طرح نهضت ملی 
مسکن از تکالیف شورا های برنامه ریزی و توسعه استان ها 
اســت که در پی تاکیــد  رییس جمهور مبنــی بر تعیین 
تکلیف تامین زمین مورد نیــاز برای اجرای طرح نهضت 
ملی مسکن مورد  توجه قرار گرفته است.در راستای اعمال 
ماده ۱۰ قانون طرح نهضت ملی مســکن، دســتگاه های 
اجرایی  کــه اراضی مازاد و غیرقابل اســتفاده دارند، باید 
به دولــت عودت دهند تــا در این طرح مورد اســتفاده 
قرار  گیرد، در این راســتا ســازمان ملی زمین و مسکن با 
همکاری سازمان ثبت اسناد و املاک کشور طرح  کاداستر 
یا حدنگار را در دســتور کار قرار داده اســت تا شناسایی 

اراضی مازاد دستگاه های دولت و  اراضی که تاکنون اسناد 
مالکیت آن ها به نام دولت داده نشــده اســت، شناسایی 
و در اختیــار عموم مردم قرار  گیرد.این در حالی اســت 
که چنــدی پیش فخاری مدیرعامل ســازمان ملی زمین 
ومســکن اعلام کرده بود که  در  اجرای طرح نهضت ملی 
مســکن هیچ مشکلی در تامین زمین وجود ندارد و زمین 
برای ساخت  واحد های مســکونی مهیا است. او می گوید: 
بــه طور قطع در مراحل تکمیلی اجرای طرح نهضت ملی 
 مســکن، حضور مردم برای تامین مبالغ اولیه طرح، ثبت 
نام نهایی، طرف قرارداد شــدن با مجریان و  پیمانکاران و 
همچنین انجام تعهدات ســازمان ها و بخش های مختلف 
دولتی در تامین زیرســاخت ها هم در  امور زیربنایی و هم 

امور روبنایی، الزامی اســت که اگر همگرایی لازم در این 
بخش ایجاد شــود، در  موعد مقــرر نیازمندی های مردم 

تامین می شود . 
اما به گفته بسیاری از مدیران شهر های جدید و همچنین 
نمایندگان مجلس تاکنون بســیاری از دستگاه ها  اراضی 
مازاد خود را در اختیار وزارت راه وشهرســازی قرار نداده  
اســت که یکی از این دســتگاه ها  وزارت نفت و همچنین  
وزارت علوم  اســت که به گفته فخــاری تاکنون کم ترین 
اراضــی را در اختیــار   وزارت راه وشهرســازی قرار داده 
است.براساس این گزارش دولت  قصد دارد در قالب طرح 
جهش تولید  مســکن   اقدام بــه تخصیص زمین به جای 
واحد مســکونی کنند و در برخی از شــهر ها هم اقدام به 
ساخت  واحد های مســکن ویلایی کند.اما عدم تخصیص 
زمین به وزارت راه وشهرســازی خود زمینه ســاز ایجاد 
 مشــکلات بســیار بــرای  ادارات کل راه وشهرســازی و 
همچنین دستگاه ها برای ســاخت پروژه های نهضت  ملی 
مســکن  می شــود؛ بنابراین باید پیگیری این موضوع در 
دســتور کار قرار گیرد تا شاهد بهبود وضعیت  وتسریع در 
روند اجرای طرح جهش تولید مســکن در کشور  باشیم.
در همین رابطه هم اسماعیل حسین  زهی عضو کمسیون 
عمــران مجلس هم اعلام کرده اســت که در بازدید هایی 
که از برخی اســتان ها داشــته  تامین زمین پروژه ها هنوز 
ســرعت خوبی ندارنــد و حتی می توان گفت پیشــرفت 
فیزیکی برخی از پروژه ها  صفر درصد بوده است.تاکنون با 
وجود آنکه چند روز از مهلت تعیین شــده برای واگذاری 
اراضی به  دســتگاه های مختلف گذشته، اما هنوز در این 
زمینه وزارت راه وشهرسازی اظهارنظری نکرده است. چرا 
 که اگر این دســتگاه ها اراضی خود را واگذار نکنند طبق 
قانون، ســند آن به وزات راه وشهرســازی واگذار  خواهد 
شــد، اما فعلا در این خصــوص این وزارتخانه ســکوت 

سنگینی کرده است . 

طی چند روز اخیر در برخی مراکز مرغ به قیمت 
۹۰هزار تومان عرضه می شود، اما فعالان بخش 
با  تخلف خواندن آن می گویند: خواست ما این 
اســت که نرخ از ۶۰ به ۷۵هزار تومان برسد تا 
تولیدکننده ها  بــه چرخه تولید برگردند . محمد 

یوســفی رئیس انجمن پرورش دهندگان مرغ 
گوشتی در این خصوص گفت:  درست است که 
قیمت تمام شده مرغ بالا است اما در حال حاضر 
مــا قیمت ۹۰هزار تومــان را تایید نمی  کنیم و 
به نوعی در مرحله فعلی گران فروشــی اســت. 

لــذا خریداران باید از مراکز توزیع دیگر اقدام به 
 خرید کنند . یوسفی افزود: قیمتی که اعلام شده 
برای هر کیلوگرم مرغ همان نرخ ســابق یعنی 
حدود   ۶۰هزار تومان اســت. اگرچه چهارشنبه 
گذشته بر اساس جلســه ای که با تنظیم بازار 
برگزار شده قرار بر  این بوده قیمت جدید اعلام 
کنند اما ظاهرا تنها دستوری که داده شده این 
بوده که مرغ منجمد شرکت  پشتیبانی امور دام 
با قیمت حدود ۵۰ تومان در بازار توزیع شود . وی 
در پاسخ به این سوال که قیمت تمام  شده مرغ 

چقدر اســت، گفت: با توجه به نوسان نرخ نهاده 
ها نمــی توان قیمت ثابتی اعلام کرد . یوســفی 
 افــزود: با این وجود نظر مــا تولید کننده ها بر 
این اســت که اگر نرخ مرغ را از ۶۰هزار تومان 
به ۷۵  هزار تومان برســانند ممکن است برخی 
از تولید کننــدگان مجددا برگردند و تولید را از 
سر بگیرند. به  خصوص اینکه هر روز شاهد عقب 
نشینی تولید کننده های بیشتری در این بخش 
هســتیم . وی همچنین در  خصوص قیمت مرغ 
زنده نیز اظهار داشت: در حال حاضر قیمت مرغ 

زنده درب مرغداری حدود ۵۴  هزار تومان است. 
البته هزینه های بســیاری از جمله هزینه های 
توزیــع و فروش به آن می خورد و افت  کشــتار 
دارد. لذا قیمت مرغ در بازار حداقل باید ۷۵ هزار 
تومان باشد البته این نظر ما است و باید ببینیم 
 در نهایت ســتاد تنظیم بازار چه تصمیمی می 
گیرد .   وی گفت: بــرای برگرداندن تولید کننده 
ها به چرخه  تولید و کنترل بازار دولت خود باید 

اقدامی کند. 

وقتیدستگاههایمختلفدرواگذاریزمینبرایطرحملیمسکنکوتاهیمیکنند

سکوت سنگین وزارت راه وشهرسازی  

ریزش تاریخی یورو
  روز جمعــه گذشــته، ولادیمیــر پوتین - رئیس جمهور روســیه - و ســران 
جمهوری هــای خلق دونتســک و  لوهانســک و مناطق زاپوروژیا و خرســون 
معاهده هایی را برای اتحاد این مناطق با روســیه امضا کردند . بر  اساس داده های 
معاملاتی، پس از امضای توافق نامه های بین روســیه و طرفین نرخ برابری روبل 
در  برابر دلار تضعیف را آغاز کرد . از ســاعت ۰۴:۳۲ بعد از ظهر به وقت مســکو، 
دلار ۰.۸۴ درصــد  افزایش یافت و به ۵۷.۶۹ روبل رســید. یورو ۲.۹۵ درصد از 
دســت داد و در حدود ۵۶.۰۷ روبل قرار  گرفت . در همین حال، شاخص موکس 
با ۲.۱۷ درصد رشــد به ۱۹۹۶.۰۸ واحد و شاخص ار تی اس به   ۱۰۹۲.۹ واحد 
رســید. قبل از امضای قراردادها، نــرخ دلار ۵۶.۷۴ بود که ۰.۸۲ درصد کاهش 
داشت . بر  اساس داده های معاملاتی در ساعت ۰۳:۵۵ بعد از ظهر به وقت مسکو، 
نــرخ مبادله یورو با ۴.۵۸ درصــد  کاهش به ۵۳ روبل رســید . در همان زمان، 
شاخص موکس به ۱۹۵۰.۲۷ واحد سقوط کرد، در حالی که  شاخص ار تی اس 
۱.۳۷ درصد افزایش یافت و به ۱۰۸۶.۹ واحد رســید . در جریان معاملات، نرخ 
یورو  در بورس مسکو برای اولین بار از اکتبر ۲۰۱۴ به زیر ۵۱ روبل و دلار برای 

اولین بار از اول جولای  به زیر ۵۴ روبل رسید. 

نگاهروز

اخبارکوتاه

گزارش

  عبوردومینقطارترانزیتروسیهازطریقکریدورشمال-جنوبایران
سید میعاد صالحی، مدیرعامل راه آهن از عبور دومین قطار ترانزیتی روسیه از طریق کریدور شمال -  جنوب ایران خبر داد و اظهار 

کرد: پس از هماهنگی های صورت گرفته بین راه آهن دو کشور، قطار  ترانزیتی تشکیل شده از ۳۷ واگن فله بر محموله کود شیمیایی 
از مبدأ کشور روسیه جهت اعزام به  بندرعباس از مرز ریلی سرخس وارد کشور شد . وی ادامه داد: این قطار ترانزیتی پس از خروج از 

 روسیه با عبور از قزاقستان و ترکمنستان و طی مسافت بیش از ۴۰۰۰ کیلومتر از مرز ریلی سرخس  وارد کشور شده و سپس حرکت 

رئیسانجمنپرورشدهندگانمرغگوشتی:

فروش مرغ ۹۰هزار تومانی تخلف است

سرمایههایبازارمسکنبهکجاکوچمیکنند؟

خروج سرمایه گذاران از بازار مسکن  
خبرویژه
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یکی از موارد بســیار مهمی کــه می تواند تعارضات 
میان انســان و حیات وحش را کاهش دهد، »بیمه 
 حیات وحش« اســت.پرداخت خسارتی که از جانب 
حیات وحــش، به ویژه گوشــتخوارانی مانند پلنگ، 
 خرس و...، به کشــاورزان و دامداران وارد می شود، 
می تواند تنش میان مــردم محلی و این جانوران را 
 کاهش دهد و باعث می شــود دامدار یا کشــاورزی 
کــه از پرداخت ضرر خود مطمئن اســت، به دنبال 
 انتقام جویــی از حیوان نباشــد.با وجود اهمیت این 
موضوع، متأســفانه پرداخت بیمه حیات وحش در 
 کشــور ما مغفول مانده اســت و ســازمان حفاظت 
محیط زیست، مجلس را مقصر این موضوع  می داند.

پیش تر حسن اکبری؛ معاون محیط زیست طبیعی 
و تنوع زیستی ســازمان حفاظت محیط  زیست در 
این خصوص گفته بود: در بودجه سال 1400 مبلغ 
100 میلیــارد تومان برای جبران  خســارات حیات 
وحش دیده شــد و دولت قبول کــرد اما تبصره آن 
در مجلس حذف شــد؛ بنابراین با حــذف  این بند 
دیگر منابــع اعتباری برای ایــن کار نداریم.در این 
رابطه سمیه رفیعی؛ رئیس فراکسیون محیط  زیست 
مجلس گفت: موضــوع پرداخت ضرر و زیانی که از 
جانب حیات وحش به کشــاورزان و  دامداران وارد 
می شــود، وظیفه ســازمان حفاظت محیط زیست 
است و متأســفانه پرداخت خســارت 5 سال  است 

کــه مغفول مانده اســت.وی افــزود: در ردیف های 
پیشــنهادی ســازمان حفاظت محیط زیست برای 
 بودجه سال 1401، چنین موضوعی دیده نشده بود 
و درخواستی برای تخصیص ردیف بودجه  به منظور 
پرداخت ضــرر و زیانی که از جانب حیات وحش به 
کشــاورزان و دامداران وارد می شود،  وجود نداشت، 
در ســال 1400 نیز ســازمان برای پرداخت ضرر و 
زیان کشاورزان، درخواســت نداده  بود.وی گفت: با 
توجه به اهمیت این موضوع، توقع داشــتیم که این 
مهم در سرفصل های پیشــنهادی  سازمان حفاظت 

محیط زیست دیده شده باشد اما به هر صورت این 
موضوع از جانب سازمان پیشنهاد  نشده بود و زمانی 
که از عدم توجه سازمان به موضوع پرداخت ضرر و 
زیان وارد شده به مردم  محلی از جانب حیات وحش 
مطلع شــدم، درخواست کردم که در بودجه 1401، 
مبلــغ 500 میلیارد  تومان برای پرداخت خســارت 
به ســازمان تخصیص داده شود اما متأسفانه فرصت 
کافی برای بررســی  این پیشــنهاد وجود نداشت و 
بــا وجود اینکه برای پیشــنهاد خود 30 امضا نیز از 

نمایندگان جمع کرده  بودم، این پیشنهاد رد شد. 

بعد از دو ســال آموزش مجازی، ســال تحصیل 
جدید به صورت حضوری آغاز شــد. طبیعی بود 
یکی از  موضوعاتــی که برخی از خانواده ها برای 
تحصیل فرزندانشــان با آن مواجه شوند؛ گرفتن 
ســرویس  ایاب و ذهاب برای فرزندانشان باشد. 
معاون سازمان تاکســیرانی تهران پیش از این 
گفته بود نرخ  کرایه سرویس مدرسه سه تا هشت 
میلیون تومان است. با این حال بررسی ها نشان 
این رقم  اصلًا رعایت نمی شــود.وزارت  می دهد 
آموزش و پرورش پیش از آغاز ســال تحصیلی 
به  را  جدید سامانه هوشمند  ســرویس مدارس 
نشانی  sns.tehranedu.ir  را راه اندازی کرد تا 
به نوعی موضوع سرویس  مدارس را مدیریت کند.

خانواده ها در ســامانه هوشمند سرویس مدارس 
پس از ثبت اطلاعات اولیه و  موقعیت منزل خود، 
با انتخاب مدرسه، قیمت حدودی سرویس مدرسه 
فرزند خود را مشاهده و پس از  آن می توانند در 
سامانه برای سرویس درخواست دهند.در سامانه 
پس از ثبت و اعلام نرخ این پیام به  والدین نشان 
بر  اولیا گرامی؛ قیمت های اعلامی  داده می شود: 
مبنای پیشنهاد کارگروه ماده ۱۸ سرویس  مدارس 
شهر تهران و تائید شــورای شهر اسلامی شهر 
تهران اعلام می گردد؛ قیمت فوق حدودی بوده و 
 نرخ نهایی توسط مدرسه از طریق همین سامانه 
به شما جهت تائید و ســیر ادامه روند تخصیص 

 سرویس مدرسه اعلام می گردد.

قیمت برای ۸ ماه ســرویس دهی، مــدارس ابتدایی در صورت 
ارائه  ســرویس در ماه خرداد هزینه جداگانه محاسبه و دریافت 
می گردد.علی رغم اینکه ســامانه قیمت اعلام  شده را حدودی 
می دانــد با این حال به نظر می رســد نرخ های اعلام شــده در 

سامانه هم چندان منصفانه  نیست. 

مسئولانسرویسمدارسبه
نرخهایاعلامشدهدرسامانه

اهمیتنمیدهند

با وجود اینکه ســامانه به خانواده ها هیــچ نرخ قطعی را اعلام 
نمی کنــد و اعلام نرخ قطعــی با پیمانکاران  ســرویس در هر 
مدرسه اســت؛ با این حال به نظر می رســد قیمت های اعلام 
شده در ســایت در عمل با  قیمت هایی که خانواده ها در نهایت 
ناچار به پرداخت آن می شــوند اختلاف فاحشی دارد.مسئولان 
 مدارس هم اعلام می کنند که پیمانکاران ســرویس مدرسه از 
ســوی مناطق آموزش و پرورش به مدارس  اعلام می شــود و 
مدارس در انتخابات پیمانکاران و مسئول سرویس نقشی ندارد.

پیمانکاران هم اعلام  می کنند ۷۰ درصد پولی که از خانواده ها 
گرفته می شــود مســتقیماً به راننده داده می شود و مابقی به 
 ســازمان تاکســیرانی، راهنمایی رانندگی، مدرسه و آموزش و 
پرورش داده می شود.ســیدعلی محتشــمی  پور، معاون فنی و 
بهره برداری سازمان تاکسیرانی شهر تهران در واکنش به گلایه 
برخی والدین  دانش آموزان در مورد گرانی نرخ کرایه سرویس 
مدرسه، گفت: ســرویس مدرسه یا به عبارتی  سرویس حمل و 
نقل دانش آموزی تابع آئین نامه سرویس مدارس و دستورالعمل 
اجرایی سرویس  مدرسه مصوب هیات وزیران است که تکالیف 
مشخصی را برای دستگاه های مختلف در نظر گرفته  است که 
براین اســاس سازمان تاکسیرانی شــهر تهران به عنوان مرجع 
صدور پروانه برای پیمانکار  سرویس مدرسه و صدور مجوز برای 
ناوگان سرویس است.وی با بیان اینکه آموزش و پرورش  متولی 
نظارت بــر قراردادهای پیمانکاران با مدارس و والدین اســت، 
افزود: تا ســال تحصیلی ۹۸  سرویس فعال مدرسه داشتیم اما 
با بروز پدیده کرونا و تعطیلی مدارس عملا ســرویس مدرســه 
معلق شــد  و این روند تا شــروع ســال تحصیلی جدید و آغاز 
فعالیت حضوری مدارس ادامه داشت که طبیعتا بعد  از دو سال 
وقفه برای شروع مجدد سرویس مدرسه با مشکلات و کمبودها 
مواجه شدیم.محتشــمی پور  با بیان اینکه دقت داشــته باشید 
که ســرویس مدرسه کســب و کاری آزاد است و این خدمات 
توســط بخش  خصوصی ارائه می شود و به همین دلیل آنها در 
هنگام قبول یا رد خدمات دهی در سرویس مدارس،  نسبت به 
بررســی صرفه و صلاح اقدام می کنند، ادامه داد: قیمت و نرخ 
کرایه سرویس مدرسه، تعیین  کننده وضعیت خدمات رسانی به 
دانش آموزان است یعنی بعبارتی اگر قیمت نرخ کرایه سرویس 
 مدرســه پایین باشد، این عمل با اســتقبال والدین روبرو می 
شــود اما راننده ها ناراضی شــده و به کسب و  کارهای موازی 

رو مــی آورند یا بالعکس با افزایش نــرخ کرایه، رانندگان برای 
ارائه خدمات دیر جذب  شده اما والدین ناراضی خواهند بود.وی 
افزود: واقعیت این است که بعد از رشد و فراگیری  مسافربرهای 
اینترنتی، بســیاری از کسب و کارها از جمله رانندگی سرویس 
مدرسه، دچار دستخوش  شد؛ بگونه ای که اگر الگوریتم قیمت 
گذاری این مسافربرهای اینترنتی را مشاهد کنیم، می بینم که 
 تعیین قیمت ارتباط مســتقیمی با پیک ترافیک دارد و در این 
راستا در مسیرهای عادی در زمان اوج  ترافیک قیمت های چند 
ده هزار تومانی دریافت می شــود و در زمان ترافیک معمولی 
نیز قیمت های  ســفر بشدت کاهش می یابد، پس بعبارتی دیگر 
ترافیک و میزان ســفر تاثیر مســتقیمی بر نرخ کرایه  دارند و 
این در حالی اســت که ما در جلســات و بررسی های مختلف 
پیش بینی می کردیم که  مسافربرهای اینترنتی با نرخ کرایه ای 
که دریافت می کنند، گلوگاه ما در امر ســرویس مدرسه باشند؛ 
 چراکه با افزایــش کرایه ها، رانندگان را به ســمت خود جلب 
می کنند و این مسئله موجب می شود که تمام  کسب و کارهای 

فعال در حمل و نقل دچار عارضه شوند. 

کمبودرانندهسرویس بابحران
مدارسمواجههستیم

وی با بیان اینکه عارضه اصلی در تعیین نرخ کرایه سرویس 
مدرسه، اثرگذاری سامانه های هوشــمند  مسافربری در این 
کســب و کار اســت، گفت: وقتی نرخ کرایه را برای جذاب و 
بصرفه کردن سفر  برای راننده بالا می بریم، خانواده ها ناراضی 
می شوند و وقتی نرخ کرایه را برای رضایت خانواده ها  کاهش 
می دهیم، راننده ای جذب نمی شــود؛ بگونــه ای که ما برای 

سرویس مدرسه در سال تحصیلی  جاری سه مرتبه فراخوان 
صادر کردیم که در مجموع حــدود ۲۰۰۰ نفر راننده اعلام 
آمادگی کردند در  حالی این رقم برای ســال ۹۸ ، حدود ۱۸ 
هزار نفر بود و برای ســال تحصیلی جاری آموزش و  پرورش 
شهر تهران اعلام کرد که به ۲۰ هزار راننده سرویس مدرسه 
نیــاز دارد در حالــی که فقط   ۲۰۰۰ نفر به فراخوان پاســخ 
دادنــد و ما با بحران مواجه هســتیم و این خــلاء و فاصله 
ناشــی از کســب و  کارهای موازی است.محتشمی پور ادامه 
داد: بر همین اســاس شــهرداری تهران مشوق هایی را برای 
 رانندگان سرویس مدرســه در نظر گرفته است تا رانندگان 
ترغیب شــوند که در این ناوگان فعال شــوند  که بر اساس 
رایزنی های انجام شده، هر خودرو سرویس مدرسه از تخفیف 
۷۰ درصدی طرح  ترافیک برخوردار است و همچنین سهمیه 
سوخت معادل سهمیه ســوخت ناوگان حمل ونقل عمومی 
 برای آنها پرداخت می شــود. همچنین ســازمان تاکسیرانی 
مزایــای تاکســیرانان همچون بیمــه تکمیلــی و...  را برای 
رانندگان سرویس مدرســه فعال خواهد کرد و حتی امسال 
به ســراغ اولیاء رفته و به آنها  پیشــنهاد دادیم که به عنوان 
ســرویس مدرسه فعال باشــند و زمانی که فرزند خود را به 
مدرسه  می رســانند، سه دانش آموز دیگر را نیز جابجا کنند 
که اگر والدین پــای کار بیایند، افزایش ضریب  ایمنی حمل 

ونقل دانش آموزان را شاهد خواهیم بود. 

دعوتازوالدیندانشآموزانبرای
فعالیتدرسامانهسرویسمدرسه

وی با بیان اینکــه نمی توانیم رانندگان را مجبور کنیم که در 
سامانه سرویس مدرسه فعال شــوند، گفت:  دعوت از والدین 
دانش آموزان برای فعالیت در ســامانه سرویس مدرسه بسیار 
اتفاق خوبی اســت  چراکه بســیاری از خانواده ها درایام کرونا 
تمایل دارند که فرزندانشــان را خودشــان به مدرسه ببرند و 
 حالا در این مسیر می توانند سه دانش آموز دیگر را نیز جابجا 
کنند که اگر این استقبال ایجاد شود، در  آینده ای نزدیک یک 
سامانه ایمن خواهیم داشت.بر اساس این گزارش، محاسبات 
نشان می دهد والدین  در بسیاری از محلات شهر تهران اگر هر 
روز هم برای فرزند خود تاکسی دربست بگیرند باز هم به  حق 
الزحمه ای که سرویس مدارس طلب می کنند نمی رسد.معلوم 
نیســت که قیمت گذاری با چه فرمولی  به دست آمده است و 
چگونه پیمانــکاران می توانند تا این اندازه قیمت های بالاتری 
را به خانواده ها  اعلام کنند.از سوی دیگر هنوز مشخص نیست 
که مبالغ واریزی در ســامانه سرویس مدارس به چه  حسابی 
مــی رود، چند درصد ســهم آموزش و پــرورش، چند درصد 
سهم پیمانکار و چند درصد سهم  راننده است. به همین علت 
راننــدگان نیز نمی دانند بایــد در ازای دریافت چه مبلغی ۸ 
ماه از سال را  سرویس بگیرند. اینهمه نقاط ابهام موجب موج 
نارضایتی در میان والدین و رانندگان شده است و  مدارس نیز 
از پاسخگویی روشن و دقیق به دلیل عدم شفاف سازی آموزش 

و پرورش نیز طفره  می روند. 

رئیــس مرکز ملی پیش بینی و مدیریــت بحران مخاطرات 
وضــع هوا از بارش باران و وزش باد شــدید  در غالب نقاط 
کشــور خبرداد.صادق ضیاییان در توضیح بیشتر گفت: بر 
اساس تحلیل آخرین  نقشه های پیش یابی هواشناسی، امروز 
یکشــنبه)۱۰ مهرماه( در اســتان های مازندران، گلستان، 
خراسان  شمالی و ارتفاعات و دامنه های البرز در استان های 
تهران و سمنان شرایط ابرناکی، بارش باران  گاهی رعدوبرق 
و وزش باد شدید پیش بینی می شود.به گفته وی، از امروز تا 
روز دوشنبه)10 تا۱۱  مهرماه( در ساعات بعدازظهر و اوایل 
شب در بخش هایی از جنوب سیستان و بلوچستان، جنوب 
 کرمان، هرمزگان، شــرق و جنوب شرق فارس رشد ابرهای 

همرفتی همراه با رگبار پراکنده، گاهی  رعدوبرق و وزش باد 
شدید موقت و در برخی نواحی مستعد گردوخاک پیش بینی 
می شــود. وی ادامه  داد: طی امروز یکشنبه)۱۰ مهرماه( در 
نیمه شــمالی کشور روند کاهشی دما و از دوشنبه برای این 
 نواحی روند افزایش دما پیش بینی می شود. ضیاییان افزود: 
امروز یکشنبه برای شمال شرق، شرق  به ویژه منطقه زابل و 
جنوب غرب کشور در بعضی ساعات وزش باد شدید و گرد و 
خاک پیش بینی  می شود و طی امروز و فردا دریای خزر مواج 
خواهد بود. ضیائیان در پایان گفت: طی امروز )۱۰  مهرماه 
( اهواز با دمای ۴۳ درجه سانتیگراد گرم ترین و شهرکرد با 
دمای ۵ درجه سانتیگراد  سردترین مرکز استان کشور است. 

اما و اگرهای واکسن آنفلوآنزا  

نایب رییــس انجمن داروســازان تهران دربــاره وضعیت توزیع 
واکســن آنفلوآنزا در داروخانه ها، اظهار  کرد: به طور کلی امسال 
یک برند ایرانی واکســن آنفلوآنزا توزیع شده و دو برند فرانسوی 
و هلندی  واکســن آنفلوآنزا نیز وارد و در داروخانه ها توزیع شده 
اســت که همه این واکســن هــای آنفلوآنزا هم  چهــار ظرفیتی 
هستند.واکســن ایرانی آنفلوآنزا هم از کیفیــت خوبی برخوردار 
بوده و چهار ظرفیتی  اســت و ســطح پوشش خوبی هم می دهد. 
به طور کلی طبق گفته ســازمان غــذا و دارو دو میلیون و ۶۰۰ 
 هزار واکســن آنفلوآنزا در کشور تامین شده است که یک میلیون 
از این واکســن ها ایرانی بوده و یک  میلیون و ۶۰۰ هزار واکسن 
نیز خارجــی بوده اند. دکتر بهمن صبور گفت: معمولا هر ســال 
یک سوم  واکسن های آنفلوآنزای تامین شده در کشور به معاونت 
بهداشتی داده می شــود تا برای جمعیت پرخطر  و جامعه هدف 
خودشــان به صورت رایگان واکسن را تزریق کنند در سایر موارد 
مردم می توانند  برای خرید واکســن آنفلوآنــزا به داروخانه های 
سطح شهر مراجعه کنند.بر این اساس ۵۰۰ هزار  واکسن آنفلوآنزا 
به مراکز بهداشــتی داده شــده که ۳۰۰ هزار از این واکســن ها 
ایرانی و ۲۰۰ هزار  واکســن نیز وارداتی بوده اســت و به صورت 
رایگان به جمعیت هدف تزریق می شود. وی افزود:  بهترین زمان 
تزریق واکســن آنفلوآنزا از قبل از ورود به فصل پاییز اســت که 
حدودا از ۱۵ شهریور تا  اواسط یا اواخر مهر ماه است.در عین حال 
با توجه به رعایت پروتکل های کرونا مانند اســتفاده از  ماســک، 
احتمالا امســال موارد کمتری از ابتلا به آنفلوآنزا خواهیم داشت.
وی دربــاره چگونگی تزریق  واکســن آنفلوآنزا و واکســن یادآور 
کرونــا، گفت: باید توجه کرد که حداقل باید ۱۵ تا ۲۰ روز فاصله 
بین  تزریق واکســن آنفلوآنزا با تزریق واکسن کرونا وجود داشته 
باشــد. همچنین افرادی هم که به کرونا  مبتلا می شــوند، بعد از 
گذشــت یک ماه تا ۴۵ روز از بهبودی شــان می توانند واکسن 

آنفلوآنزا دریافت  کنند. 

برای بررسی صلاحیت مراکز مشاوره
 به کجا مراجعه کنیم؟

امور  مدیرکل مشاوره و 
سازمان  روانشــناختی 
با  کشــور  بهزیســتی 
اشــاره به سوء استفاده 
در  از حوزه  روانشناسی 
فضای، گفت: درصورتی 
بخواهند  مــردم  کــه 
صلاحیت مراکز مشاوره 
بــودن  مجوز  و صحیح 
آنهــا را کنتــرل کنند 
می تواننــد به ســامانه 
دیده بان بهزیســتی مراجعه کنند، درآنجا به هر شکایت یا  ابهامی 
درمورد خدمات مراکز بهزیستی، رسیدگی می شود.بهزاد وحیدنیا 
با اشــاره به سوء اســتفاده از  حوزه روانشناسی در فضای مجازی، 
افــزود: مردم هنگام مراجعه به مراکز مشــاوره باید دقت کنند و 
 مطمئن باشــند که مرکز، مجوز معتبــری از دولت دارد و پروانه 
فعالیت، پروانه مســئول فنی، لیست  روانشناســان و مشاوران و 
تعرفه خدمات روانشــناختی حتما باید در آن مرکز نصب شــود.
وی افزود:  افراد حتی قبل از مراجعه به مرکز مشــاوره می توانند 
https://moshavereh.behzisti.  به سایت مشاوره بهزیستی
ir / مراجعه کنند و در قســمت "لیست مراکز"، نزدیک ترین  مرکز 
بــه آدرس محل زندگی خــود را پیدا کنند و می توانند اســامی 
روانشناسان را مشــاهده کرده و برای  مشاوره وقت بگیرند.وی با 
اشاره به تشکیل پرونده های الکترونیکی براساس کد و به صورت 
 ناشــناس، گفت: سامانه ای وجود دارد که محتویات تخصصی کار 
را ثبت می کند که به چه نحوی  جلسه طی شده و فرآیند کیفیت 

مداخله بدون نام فرد بررسی می شود. 

جامعه

 »فقر« در جامعه سالمندی ۲ برابر سایر رده های سنی است
رئیس انجمن سالمندشناســی گفت: نگران هســتیم که در سال ۱۴۱۰ به بعد بحث چالش ســالمندی در  کشور تبدیل به بحران شود.احمد دلبری افزود: انتظار می رود که توجه 
بیشــتری به موضوع ســالمندی  داشته باشیم و بحث ســالمندی موضوع حاکمیتی در کشور شود.با توجه به اینکه اکنون دبیرخانه  شــورای سالمندی کشور آن تناسب را با این 
نیازها ندارد، قطعا نیاز اســت دولت توجه خاصی به  ارتقای جایگاه دبیرخانه داشــته باشد. وی با اشاره به اینکه ۱۸ سال طول کشید تا سند ملی سالمندی  نوشته شد، گفت: این 
ســند نیاز به تقســیم کار ملی و برنامه اقدام دارد. نیاز به قانون حمایت از ســالمندان  داریم که مجلس باید توجه خاصی به این موضوع داشــته باشد.وی با اشاره به اینکه بحث 
های معیشــتی  در حوزه ســالمندی یکی از مسائلی اســت که به طور جد باید به آن فکر شود، گفت: متاســفانه میزان فقر  در جامعه سالمندی دو برابر رده های سنی است. وی 
گفت: یکی از چالش های بســیار جدی کشــور عدم  نیروی انسانی متخصص در این حوزه اســت. در حال حاضر به ۲۰۳۲ متخصص طب سالمندان در  کشور نیاز داریم و حدود 
۲۳ متخصص داریم. دلبری با اشــاره به اینکه بحث های بیمه ای یکی از  مشــکلات جدی حوزه ســالمندی است، گفت: ۷۰ درصد ســالمندان بیمه تکمیلی ندارند و ۵۵ درصد 

 سالمندان مستمری دریافت نمی کنند. 

یادداشت

نرخهایسرسامآورسرویسمدارسصدایوالدینرادرآورد

مسیر گران مدرسه

سال

 جایگاه ایران در بازار جهانی گوجه فرنگی چند است؟
صادرات گوجه فرنگی ایران بر اساس آمار و ارقام بازارهای جهانی در سال ۲۰۲۱ به نصف سال  قبلتر 

کاهش یافته، اما این رقم همچنان با شرایط اقلیمی و روند کم آبی کشور همخوانی ندارد. 
منبع: بازار

اینفوگرافیک

تکخبر

علیقدمی/گروهجامعه

از »پرداخت خسارت حیات وحش به کشاورزان« چه خبر؟  

این استان ها بارانی می شوند
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خــرم آباد-فائــزه میردریکوندی، 
خبرنگار یــادگار امروز: معاون بهبود 
تولیدات گیاهی سازمان جهاد کشاورزی 
لرســتان گفت: امسال ســهمیه استان از 
اجرای طــرح جهش تولید در دیمزارها از 
۳۵۰ به ۳۸۱ هزار هکتــار افزایش یافته 

است. 
مجتبی میر با بیــان اینکه در اجرای این 
طرح ۵۷ مرکز و ۳۸۰ کارشناس مشارکت 
خواهند داشت ، افزود: طرح جهش تولید 
در دیمزارها پارســال در سطح ۲۰۰ هزار 

هکتار از اراضی استان اجرا شد.
وی طــرح جهش تولیــد در دیمزارها را 
عامــل اصلی در افزایــش تولیدات گندم 
استان طی ســال زراعی جاری دانست و 
اظهار داشــت: این طرح با همکاری ستاد 
اجرایی فرمان حضرت امام خمینی ) ره( و 
انجام اقدامات نوآورانه، به صورت گسترده 

انجام و منجر به افزایش عملکرد شد.
بــه گفته وی امســال ۲۲۴ میلیارد ریال 
تســهیلات ارزان قیمــت در قالب طرح 
جهش تولیــد در دیمزارها بــرای خرید 

ادوات به کشــاورزان استان پرداخت می 
شود.

وی یکــی از محورهای مهم طرح جهش 
تولید را اســتفاده از ابــزار آلات نوین به 
منظور کاهــش تخریــب و جلوگیری از 
کاهش رطوبت خاک عنوان کرد و گفت: 
در این راستا تسهیلات با سود چهار درصد 

به کشاورزان اختصاص می یابد.
معــاون بهبود تولیدات گیاهی ســازمان 

جهاد کشاورزی لرستان همچنین تصریح 
کــرد: ایجاد تناوب در اراضی دیم و بهبود 
کیفیت خاک با افزایش مواد آلی نیز مورد 
توجه اســت همچنین اســتفاده از پهپاد 
برای سم پاشــی، به منظور جلوگیری از 
ورود ماشــین آلات و فشردگی خاک نیز 

در دستور کار قرارگرفته است.
میر افزود: همچنین در قالب طرح جهش 
تولید، ۲ گیاه روغنی گلرنگ و کاملینا نیز 

در تناوب با گندم قرار گرفته اند که علاوه 
بر تقویــت خاک، آیش اراضــی و تامین 
دانــه های روغنی نیز محقق می شــود و 
رعایت این برنامه ها با همکاری کشاورزان 
و تلاش کارشناسان به خوبی محقق شد.

به گفتــه وی در حال حاضر ســطح زیر 
کشــت گندم دیم در استان ۱۹۶ هزار و 
۶۰۰ هکتــار و گندم آبی ۴۱ هزار و ۳۵۰ 
هکتار است که امسال تاکنون ۲۷۲ هزار 
تن از این محصول خرید تضمینی شــده 

است.
وی همچنین اظهار داشــت: قیمت خرید 
تضمینی هر کیلوگرم گندم امسال توسط 
دولــت ۱۱ هــزار و ۵۰۰ تومــان بود در 
حالیکه ســال قبل کمتر از ۶ هزار تومان 

مصوب شد.
وی ادامــه داد: همکاری و تلاش بســیار 
مطلوب کشــاورزان در کنار کارشناسان، 
جدی گرفتن اصول علمی کاشت، داشت 
و برداشت و البته استقبال از طرح جهش 
تولید در دیمزارها امسال تولید گندم در 

لرستان را افزایش داد.

معاون آبفای استان خبرداد؛
تمدید گواهینامه های مدیریت انرژی 

درآبفای البرز

کرج – یحیی اکبری،خبرنگاریادگارامروز : گواهینامه های ایزو 50001 
)مدیریت انرژی( و 16000 )عملکرد صحیــح موتورخانه ها( درآبفای البرز 

تمدید شد.
مهدوی راد معاون برنامه ریزی وتوسعه سرمایه گذاری آبفای البرز با اعلام این 
خبر افزود: با موفقیت درانجام ممیزی تاسیسات وساختمانهای آبفا ،گواهینامه 
ایزو 50001 سیستم مدیریت انرژی وایزو 16000 سلامت کارکرد موتورخانه 
ها ومعاینه فنی آنها با هدف بهینه ســازی وکاهش انتشار آلاینده های هوا 

درآبفای البرز تمدید شد.
وی افزود: اخذ این گواهینامه برای دستگاههای اجرایی سراسر کشور الزامیست 

وآبفای البرز یکی از شرکتهای پیشتاز دراین بخش بوده است.
وی تاکیــد کرد: این گواهینامه ها به زودی برای ســاختمان ســتاد،آبفای 
کمالشهر،تصفیه خانه های آب شماره 1 و2 وتصفیه خانه فاضلاب شهرجدید 

مهستان اخذ خواهد شد.
درحال حاضر دفتر توسعه پایدار و مطالعات اجتماعی معاونت برنامه ریزی و 
توسعه سرمایه گذاری آبفای البرز ،موفق به دریافت گواهینامه های مذکور برای 

ساختمانهای آزمایشگاه مرکزی ومعاونت فاضلاب شده است.

معاون بهزیستی استان:

کرمانشاه رتبه هشتم سالمندی ایران را دارد
کرمانشــاه – فریده محمدی،خبرنگاریادگارامروز : به گفته معاون 
توانبخشی بهزیستی استان، کرمانشاه از نظر درصد سالمندی جمعیت رتبه 

هشتم را بین استان های کشور دارد.
نیلوفر اختیاری در نشست خبری که به مناسبت هفته سالمند برگزار شد، 
با اشاره به نامگذاری ۶ تا ۱۲ مهر ماه به عنوان هفته سالمند اظهار کرد: هم 
اکنون کرمانشــاه با سهم ۱۰.۴۷ درصدی سالمندان از جمعیت استان، رتبه 
هشــتم را بین استان های کشور دارد و در این بین گیلان با ۱۵.۱۹ درصد و 
سیستان و بلوچستان با ۴.۹۲ درصد به ترتیب پیرترین و جوان ترین استان های 

کشور هستند.
وی تعداد ســالمندانی که در استان کرمانشاه به نوعی از بهزیستی خدمات 
می گیرند را ۲۴ هزار و ۲۲۴ نفر اعلام کرد و افزود: از این تعداد ۱۲ هزار و ۸۰۸ 

نفر زن و مابقی مرد هستند.
معاون توانبخشی بهزیستی استان کرمانشاه با بیان اینکه هم اکنون در استان 
کرمانشاه پنج مرکز شبانه روزی، سه تیم ویزیت در منزل، هفت مرکز روزانه) 
پنج مرکز در کرمانشــاه، یک مرکز در اسلام آبادغرب و یک مرکز در سرپل 
ذهاب( و یک خانه حمایتی فعال اســت، افزود: در مراکز شبانه روزی بیشتر 
خدمات مراقبتی، توانبخشی، پرســتاری، مددکاری، توانپزشکی و… ارائه 

می شود.
اختیاری ادامه داد: خدمات مراکز روزانه عمدتا شامل پرستاری، فیزیوتراپی، 

فرهنگی، کاردرمانی و… است.
وی با بیان اینکه در مرکز حمایتی نیز سالمندانی که توان نگهداری از خود را 
دارند در کنار مراکز شبانه روزی نگهداری می شوند، تاکید کرد: شیوه خدمات 
تیم های ویزیت در منزل نیز شامل اعزام تیم های سیار به منازل سالمندان و 

ارائه خدمات پرستاری، مددکاری، روانشناسی و … است.
به گفته این مسئول، ۱۲۴۵ نفر در مراکز شبانه روزی نگهداری از سالمندان 
استان هستند، ۳۹۹ نفر در مراکز روزانه خدمات دریافت می کنند و ۴۴۴ نفر 

هم از خدمات ویزیت در منزل بهره مند می شوند.
معاون توانبخشی بهزیستی استان کرمانشاه سپس به نگرانی که از روند رشد 
ســالمندی وجود دارد اشاره کرد و یادآور شــد: همه تلاش بر این است که 

سالمندان دوران سالمندی خود را خوب و با کیفیت طی کنند.
اختیاری با بیان اینکه در گذشته دوران سالمندی معمولا به محدوده سنی 
بیش از ۶۰ سال اتلاق می شد، گفت: اکنون محدوده ۶۰ تا تا ۷۵ سال به عنون 
سالمندی جوان، محدوده ۷۵ تا ۹۰ سالی به عنوان میان سالمندی و محدوده 

بالای ۹۰ سال به عنوان دوران پیری محسوب می شود.

»سفر به کویر سمنان« را 
در قالب جشنواره تجربه کنید

ســمنان- فاطمــه دامغانیان،خبرنگاریادگارامروز : رئیــس اداره 
میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی شهرستان سمنان گفت: سمنان 

میزبان اولین جشنواره گردشگری با عنوان »سفر به کویر« شد.
 بهمن اخلاقی  افزود: »جشنواره سفر به کویر سمنان« ۲ روزه و روزهای ۱۴ 

و ۱۵ مهرماه امسال برنامه ریزی شده است.
رئیس اداره میراث فرهنگی، گردشــگری و صنایع دستی شهرستان سمنان 
گفت: برگزاری تور آفرود در کویر ســمنان، بازدید از تأسیســات چاه نفت 
خوریان، تپه های تاریخی میرک، شورآب، اجرای گروه های آئینی و موسیقی 
محلی، شترسواری، رصد ستارگان، برپایی نمایشگاه صنایع دستی و تولیدات 

محلی، از جمله برنامه های این جشنواره گردشگری است.
اخلاقی افزود: روز نخست این جشنواره پنجشنبه ۱۴ مهرماه از ساعت ۱۵ تا 
۲۳ در مجموعه گردشــگری ستاره کویر خوریان سمنان، واقع در پایین تر از 
میدان استاندارد، یک کیلومتر بعد از روستای اعلا با اجرای برنامه های متنوع 

برگزار می شود.
وی ادامه داد: روز دوم این جشــنواره گردشگری، جمعه ۱۵ مهرماه از ساعت 
۱۵ تا ۱۸ با اجرای برنامه های شــاد و متنوع و آیینی در روســتای دلازیان 

برگزار می شود.
اولین جشــنواره گردشگری با عنوان »ســفر به کویر سمنان« با مشارکت 
فرمانداری سمنان، دفتر خدمات مسافرتی و گردشگری کومش گشت، انجمن 
حافظان میراث فرهنگی و آیین های دیار قومس اســتان سمنان، مجموعه 
گردشگری ستاره کویر خوریان، شورای اسلامی و دهیاری روستای دلازیان و 

روستاهای جنوب سمنان برگزار می شود.

کمک ۱۸۸۵ میلیون تومانی خیرین در 
پویش مشق مهربانی آذربایجان غربی

ارومیه -مینااصلانی،خبرنگاریادگارامروز :  مدیرکل بهزیستی آذربایجان 
غربی از جمــع آوری ۱۸۸۵ میلیون تومان کمک هزینه تحصیلی در قالب 

پویش مشق مهربانی خبرداد.
پروین محمد پوری با بیان اینکه پویش مشق مهربانی در استان همزمان با 
سراســر کشور جهت تهیه و توزیع نوشت افزار دانش آموزان تحت پوشش با 
مشارکت خیرین برگزار شد، افزود: در این پویش ۱۸۸۵ میلیون تومان کمک 
هزینه تحصیلی توسط خیرین جمع آوری شد و این کمک هزینه برای ۱۸۸۵ 

دانش آموز هر کدام یک میلیون تومان هزینه می شود.

معاون سازمان جهاد کشاورزی استان اعلام کرد؛

افزایش طرح جهش تولید در دیمزارهای لرستان

 بوشــهر-خبرنگاریادگارامروز  :  رئیس کل دادگستری 
اســتان بوشهر گفت: بیش از ۵۲ درصد وسایل نقلیه توقیفی 

استان تعیین تکلیف شده اند.
علی جمادی در خصوص رسیدگی و تعیین تکلیف وضعیت 
خودروهای توقیفی یا ضبط شده در خصوص پرونده های مواد 
مخدر، گفت: تعیین تکلیف اموال توقیفی ناشی از جرم، یکی 
از تکالیفی است که در قوانین و در مراحل مختلف رسیدگی بر 

عهده دستگاه قضایی گذاشته شده است.

او می گوید: بــا همکاری رئیس پلیس راهنمایی و رانندگی و 
ســازمان جمع آوری و فروش اموال تملیکی استان به منظور 
جلوگیری از تضییع حقوق مردم و بیت المال تعیین تکلیف 
وسایل نقلیه توقیفی در پارکینگ های سراسر استان بوشهر، در 

اسرع وقت صورت می گیرد.
رئیس کل دادگســتری بوشــهر بیان کرد که در تیرماه سال 
جاری از تعداد ۱۶ دستگاه خودروهای توقیفی و ضبط شده، 
۹ دســتگاه تعیین تکلیف و به مالکان استرداد شد که بر این 

اساس بیش از ۲۵ درصد وسایل نقلیه توقیفی استان تعیین 
تکلیف شده اند.

جمادی همچنین با بیان اینکه تعیین تکلیف نشــدن اموال 
توقیفی در گمرکات و انبارهای سازمان اموال تملیکی و یا در 
هر مرحله از رسیدگی می تواند موجب تضییع حقوق دولت و 
بیت المال یا مردم شــود، گفت: لذا باید تعیین تکلیف اموال 
ناشی از جرم یا اموال توقیفی در اولویت بوده و در اولین فرصت 

تعیین تکلیف شوند.

 رئیس کل دادگستری استان :

5۲ درصد خودرو های توقیفی بوشهر تعیین تکلیف شد

خرم آباد-اعظم پاپی،خبرنگاریادگارامروز :  استاندار 
لرســتان از تخصیص ۵۴ هزار میلیارد ریــال اعتبار برای 

اشتغال استان در سالجاری خبر داد.
 دکتر فرهاد زیویار در حاشیه شورای برنامه ریزی و توسعه 
لرستان، اظهار کرد: با شــرایط خوبی که در سال گذشته 
داشــتیم توانســتیم بیش از ۲۰ هزار میلیارد ریال جذب 
اعتبار داشته باشیم. وی در ادامه از تخصیص اعتبار ۵۴ هزار 
میلیارد ریال در قالب تسهیلات برای بخش سرمایه گذاری و 

اشتغال خبر داد و گفت: خوشبختانه برای سال مالی جدید 
ایــن رقم افزایش پیدا کرده و فرصــت خوبی برای بخش 

سرمایه گذاری و اشتغال استان است.
استاندار لرستان اضافه کرد: اگر بانک ها بتوانند سهم خود 
را ایفــا کنند این رقم از ۷۰ هزار میلیــارد ریال نیز عبور 
خواهد کرد. وی بیان کرد: همچنین قرار است کارگروه های 
تخصصــی برای تصمیم گیری بهتر در هــر حوزه از موارد 
ابلاغی از برنامه هفتم توســعه در سطح استان تشکیل و 

نهایتا ظــرف دو هفته نتیجه را به شــورای برنامه ریزی و 
توسعه لرستان اعلام کنند.

استاندار لرستان در ادامه با بیان اینکه طرح تولید و پرورش 
عقرب به منظور بهره برداری دارویی در جلســه  امروز به 
تصویب رسید، افزود: دو مورد نیز مربوط به تغییر کاربری 
طرح هادی روســتایی بود که یک مورد در برنامه  بررسی 
مجدد و یک مورد هم که مربوط به روستای دارایی بود که 

به تصویب رسید.

استاندار خبر داد؛

تخصیص 5۴ هزار میلیارد ریال اعتبار برای اشتغال لرستان

اصفهان- مریم مومنی، خبرنگار یادگار 
اصفهان  و شهرســازی  راه  مدیرکل  امروز: 
گفت:تعیین تکلیف ۴۰۲ هزار نفر از متقاضیان 
طرح نهضت ملی مسکن در این استان از نظر 

استعلام های چهار گانه انجام شده است.
علیرضا قاری قرآن در هشــتاد و هشــتمین 
جلسه شورای مسکن استان اصفهان با اشاره 
به آخرین اطلاعات و آمار وضعیت متقاضیان 
طرح نهضت ملی مسکن استان اظهار داشت: 
بیش از ۴۲۲ هزار نفر در کل استان اصفهان 
برای این طرح ثبت نام کردند که در  اســتان  
اصفهان ۴۰۲ هزار نفر تعیین تکلیف شــده 
)استعلام چهار گانه بررسی شده(، از این تعداد 
بیش از ۱۳۴ هزار نفر حائز شــرایط بوده و تا 
کنون ۱۲۴ هزار نفر افراد موثر واجد شــرایط 

هستند که می توان به پروژه ها معرفی کرد.  
وی افــزود: از این تعداد، بــرای ۳۲ هزار نفر 
افتتاح حســاب شده  است که بیشتر آنها در 
بانک مســکن اســت و تلاش داریم از توان 
مابقی بانک ها نیز در این رابطه استفاده کنیم 
همچنین از افتتاح حســاب های انجام شده 

بیش از ۱۴ هزار و ۵۰۰ نفر به پروژه ها معرفی 
شدند و مابقی در دست اقدام است.  

قاری قرآن افزود: از ثبت نام های انجام شده در 
کل استان به طور تقریبی نزدیک به ۵۰ درصد 
مربوط به شهرهای جدید است و در شهرهای 
بالا و زیر ۱۰۰ هزار نفر نیز شــاهین شهر از 

لحاظ تعداد رتبه یک را دارد و شهرهای کاشان 
و شــهرضا در رتبه های بعدی قرار دارند. وی 
با اشــاره به موضوع تامین زمین و اقدامات به 
عمل آمده در این زمینه بیان داشت: تا کنون 
۹۱ هزار معادل واحد تامین زمین شده است 
که متناظر با خواسته ها نیست به طور مثال در 

شــهری به زمین مازاد نیاز است و در شهری 
دیگر زمین مازاد بر نیاز وجود دارد.  

مدیرکل راه و شهرســازی اســتان اصفهان 
ادامه داد: براین اســاس با توجه به جلســات 
کارشناسی برگزار شــده برای رفع مشکلات 
زمین بررسی دقیق صورت پذیرفت و الگویی 

برای آن تعیین شد.  
به گفته وی، الگویی بر اساس واگذاری اراضی 
در برخی شــهرها با اعمال ضریــب و برای 
تشــخیص میزان الحاق مورد نیاز با در نظر 
گرفتن متقاضیان موثر، مباحث توسعه ای و 

ارائه و به تصویب رسید.
وی گفــت: مطابق با این الگــو و با توجه به 
اینکه در هر هکتار ۲۵ خانوار ساکن می شود 
در صورتی که قرار اســت در آن شهر اراضی 
به صورت تــک واحدی واگذار شــود تعداد 
متقاضیان موثر بر ۲۵ تقســیم می شود در 
جاهایی که واگذاری ۲ طبقه باشــد این عدد 
بر ۵۰ تقســیم شده و به این ترتیب برای سه 
طبقه بــر ۷۵ و چهار طبقه به بــالا بر ۱۰۰ 

تقسیم می شود.  

مدیرکل راه و شهرسازی استان:

تعیین تکلیف ۴۰۲ هزار نفر از متقاضیان نهضت ملی مسکن در اصفهان انجام شد

تا پایان سال جاری انجام می شود؛
ساخت ۱۰ هزار واحد مسکن محرومین 

روستایی  در استان یزد

یزد-دره شــیری،خبرنگاریادگارامروز :  رئیس سازمان بسیج 
ســازندگی کشور از مشارکت این سازمان با دولت جهت ساخت ۴۰ 
واحد مســکن محرومین در روســتاها طی بازه زمانی ۳۰ ماهه خبر 
داد و ابــراز امیدواری کرد تا پایان ســال ۱۰ هــزار واحد آن آماده 

تحویل شود.
سردار »محمد زهرایی«  در جریان سفر به یزد و در جمع خبرنگاران 
این اســتان با اشاره به اقدامات محرومیت زدایی بسیج سازندگی در 
کشور با مشــارکت دولتمردان، اظهار کرد: هر چند انقلاب اسلامی 
دستاوردهای بزرگی را در روســتاها رقم زده است ولی ناکافی بوده 
و هویــت بخشــی لازم در روســتاها صورت نگرفته بــه طوری که 

روستازاده ها از روستایی بودنشان احساس رضایت لازم را ندارند.
وی از ضعف اقدامات کشور در این حوزه به رغم تامین زیرساختها را 
مربوط به فراهم کردن زمینه نگه داشتن مردم در روستاها ذکر کرد 
و گفت: بسیج ســازندگی وظیفه دارد پدیده های امیدآفرینی و کف 
انقلاب را با اولویت و نســخه پیچی برای مردم تقویت کند و در کنار 

آن مشارکت مردم را در امر سازندگی تقویت کند.
زهرایی در رابطه با مناطق حاشــیه نشین شهرها که عمدتاً ساکنان 
مهاجران روســتایی هستند، گفت: مهاجرت معکوس اتفاق نمی افتد 
مگر این که نیازهای حاشــیه نشینان شــهرها تنها به اندازه معقول 
تامین شود و محرومیت زدایی لازم و کافی در روستاها انجام شود.

وی از مشارکت این سازمان با دولت جهت ساخت ۴۰ واحد مسکن 
محرومین در روســتاها طی بازه زمانی ۳۰ ماهه نیز خبر داد و ابراز 

امیدواری کرد تا پایان سال ۱۰ هزار واحد آن آماده تحویل شود.
این مســئول با اشــاره به ایجاد جاده های بین مزارع در راســتای 
محرومیت زدایی از روســتاها خاطرنشــان کرد: ســازمان بســیج 
ســازندگی با اجرای طرح آبخیز تا جالیز درنظــر دارد ۱۹ میلیون 
هکتــار طرح آبخیزداری و آبخــوان داری و مرمت ۱۰ هزار قنات و 

استخر را انجام دهد.

مدیرکل دامپزشکی گلستان خبرداد؛
برداشت روزانه ۱۵۰ تن میگو

 از سایت گمیشان
گرگان-خبرنگاریادگارامروز :  مدیرکل دامپزشــکی گلستان از 
برداشــت روزانه ۱۵۰ تن میگو از سایت پرورشی گمیشان خبرداد و 

گفت: عملیات برداشت تا دو هفته آینده ادامه دارد.
علی کاووســی  اظهارکرد: چند روز گذشــته در تعداد محدودی از 
استخرهای ســایت میگوی گمیشــان به دلیل کاهش دمای هوا و 
ســرما، تلفات داشــتیم که به دلیل ســن کم میگوها و پایین بودن 
سیستم ایمنی آنها اتفاق افتاده و بعد از بررسی در آزمایشگاه آق قلا 

به روش های مختلف، بیماری تأیید نشد.
مدیرکل دامپزشکی گلســتان افزود: به دلیل ماندگی لاشه و تغییر 
رنگ آن، در ظاهر به نظر می رسید که بیماری اتفاق افتاده باشد اما 

چنین نبود و آزمایشات آن را تأیید نکرد.
وی بیان کرد: بیشــتر تلفات، میگوی های وزن پایین )هفت گرمی( 
و نابالغ بودند و در چهار اســتخر هر کدام حدود پنج کیلوگرم تلفات 
اتفاق افتاده که با توجه اینکه هر اســتخر ۳.۵ تن محصول دارد این 

میزان تلفات بسیار ناچیز بوده است.
کاووســی گفت: هم اکنون روزانه ۱۲۰ الی ۱۵۰ تن برداشت میگو 
از ســایت گمیشان انجام شده و تاکنون دو هزار و ۲۰۰ تن محصول 

برداشت شده و این عملیات تا دو هفته دیگر ادامه دارد.
مدیرکل دامپزشــکی گلستان از پیش بینی برداشت هزار و ۳۰۰ تن 
محصول دیگر خبرداد و گفت: از ظرفیت تمام ســردخانه ها و مراکز 

عمل آوری استان استفاده می کنیم و تاکنون مشکلی نداشته ایم.
طبق گفته وی میگوهای برداشت شده به مراکز فرآوری رفته و برای 

صادرات بسته بندی می شوند.

افتتاح ۵ طرح در ایلام 
طی هفته گردشگری

مدیــرکل   : -ســارامیری،خبرنگاریادگارامروز  ایــلام 
میراث فرهنگی، گردشــگری و صنایع دستی استان ایلام برنامه های 
هفته گردشــگری استان را اعلام کرد و گفت: ۵ طرح طی این هفته 

در استان افتتاح می شود.
فرزاد شــریفی مدیرکل میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی 
ایلام  اظهار کرد: مراســم گرامیداشــت روز جهانــی جهانگردی ۵ 
مهرماه برابر با ۲۷ ســپتامبر و هفته گردشــگری همزمان با سراسر 

کشور از ۵ لغایت ۱۲ مهر امسال در استان برگزار می شود.
مدیــرکل میراث فرهنگــی ایلام گفت: بــه  مناســبت روز جهانی 
جهانگــردی ویژه برنامه هایی ســالانه برگزار می شــود که اداره کل 
میراث فرهنگی،گردشــگری و صنایع دستی استان ایلام نیز در سال 
جاری همسو با برنامه های اعلام شده از سوی وزارت میراث فرهنگی، 
گردشــگری و صنایع دســتی به مناســبت روز جهانــی جهانگردی 

برنامه هایی را پیش بینی و اجرا می کند.
شــریفی گفت: از جمله برنامه های پیش بینی شده در هفته جهانی 
جهانگردی افتتاح طرح مجتمع گردشگری خوران واقع در شهرستان 
ایوان با مســاحت ۱۲۰۰۰ متر مربع و سرمایه گذاری ۱۰۰ میلیارد 
ریال و پرداخت ۳۰ میلیارد ریال تسهیلات مصوب، افتتاح سه طرح 
سفره خانه سنتی در شهرســتان ایلام با اعتبار بالغ بر ۱۰۰ میلیارد 
ریال و تســهیلات مصوب بالغ بر ۴ میلیــارد ریال و افتتاح اقامتگاه 
بوم گردی در شهرســتان چوار با حجم ســرمایه گذاری ۳۰ میلیارد 

ریال است.
وی عنوان کرد: به  صدا درآوردن زنگ گردشــگری با حضور معاون 
اســتاندار، فرمانــدار، مدیــرکل میراث فرهنگی اســتان و معاونت 
گردشــگری و ســرمایه گذاری در یکی از دبیرستان های شهر ایلام، 
غبارروبی و تجدید میثاق با آرمان های شــهدا ، برگزاری میز خدمت 
در نماز جمعه، دیدار با ســالمندان و معلولین استان با شعار، بازدید 
از مراکز معلولین و ســالمندان با شعار گردشگری و سفر برای همه، 
اجرای شعار هر کلاس یک توربا حضور دانش آموزان و بازدید آنها از 
هتل ها و تأسیسات گردشگری جهت آشنایی با مقوله گردشگری از 

دیگر برنامه های این معاونت است.

کرمانشــاه – فریده محمدی، خبرنگار 
یادگار امــروز: مدیرکل غلــه و خدمات 
بازرگانی اســتان کرمانشاه از پرداخت ۱۰۰ 
درصدی مطالبــات خرید تضمینی گندم به 

کشاورزان کرمانشاهی خبر داد
ماشاالله ارویســی اظهار کرد: کشاورزانی که 
تا تاریخ ۳۱ شــهریورماه ســال جاری گندم 
تولیدی خود را تحویل مراکز خرید تضمینی 
استان کرمانشاه داده اند مطالبات خود را به شکل ۱۰۰ درصدی دریافت کردند. وی 
افزود: مطالبات کشــاورزان کرمانشاهی بابت خرید گندم تضمینی که به شکل ۱۰۰ 
درصدی پرداخت شــده، مبلغ پنج هــزار و ۵۰۵ میلیارد و ۴۰۴ میلیون تومان بوده 

است و خرید تضمینی گندم در استان کرمانشاه در مراحل آخر قرار دارد.
مدیرکل اداره غله و خدمات بازرگانی اســتان کرمانشاه تصریح کرد: از ابتدای فصل 
خرید گندم تضمینی در اســتان کرمانشــاه تاکنون ۴۷۳ هزار و ۵۸۹ تن در قالب 
۱۱۵ هزار و ۲۱۳ محموله تحویل ۶۱ مرکز خرید تضمینی گندم در استان کرمانشاه 

شده است.
ارویســی با اشــاره به برخی از کشــاورزان جامانده از طرح خرید تضمینی گندم، 
خاطرنشان کرد: معدود کشــاورزانی که به هر دلیلی تاکنون موفق به فروش گندم 
تولیدی خود نشــده اند می توانند گندم خود را در هفت مرکز دولتی خرید تضمینی 

گندم در استان کرمانشاه تحویل دهند.
وی عنوان کرد: کار مراکز خصوصی خرید تضمینی گندم در اســتان کرمانشــاه به 
پایان رســیده و تنها هفت مرکز دولتی در استان آماده اجرای طرح خرید تضمینی 

گندم باقیمانده از کشاورزان کرمانشاهی است.

قزوین - مصطفی مــرادی، خبرنگار یادگار 
امروز: مدیرکل اوقاف و امور خیریه اســتان قزوین 
گفــت: طرح تبدیل به احســن اراضی موقوفه که با 
پیگیری نمایندگان مجلس در استان عملیاتی شد 
اعلام آمادگی کردیم تا همکاری بسیار خوبی با مردم 
داشته باشیم و تخفیف ویژه قائل شدیم تا متقاضیان 
بتوانند وضعیت خود را مشخص کنند و تعیین تکلیف 
شود اما متاسفانه اســتقبالی نشده است. به گزارش 

خبرنگار ما؛ حجت الاسلام سید مصطفی مجیدی به مناسبت دهه وقف در نشست با خبرنگاران که 
در اداره اوقاف برگزار شد اظهارداشت: در اراضی موقوفه بیدستان و خاکعلی حاضریم با حقوق مکتسبه 
نسبت به تبدیل به احسن اراضی و املاک مردم اقدام کنیم و در این راستا 4 سال زمان دادیم و برای 
عده ای که مددجوی نهادها بودند و نیز کســانی که توان مالی نداشتند به صورت رایگان محاسبه 
کردیم و برای عده دیگر حاضر شــدیم 20 درصد قیمت کارشناسی روز را بعنوان حق تملک اعیان 
محاسبه کنیم و در بخشی 60 درصد قیمت زمین را تخفیف دادیم اما برخی سمپاشی کردند و مردم 
مشارکت نکردند. وی بیان کرد: در استان قزوین 814 موقوفه داریم که حدود 508 موقوفه مربوط 
به بعد از سال 57 و 304 موقوفه مربوط به قبل از انقلاب محسوب می شود. مجیدی تصریح کرد: 
اولین موقوفه در استان قزوین مربوط به 980 سال قبل است و باید اذعان کرد در یک دوره 940 ساله 
حدود 300 وقف در قزوین صورت گرفته و در 40 سال گذشته حدود 500 وقف که بیانگر استقبال از 
این حرکت ارزشمند دینی در دوران پس از انقلاب اسلامی است. مدیرکل اوقاف و امور خیریه استان 
قزوین یادآورشــد: در دوره جدید با شناسایی عرصه های جدید تلاش کرده ایم به نیازهای روزمره 
مردم و جامعه پاســخ دهیم که در این راستا از سوی سازمان اوقاف کشور سرمایه گذاری در عرصه 
های آبزیان،کشاورزی، دامپروری، تولید موتورسیکلت، امور مخابراتی، فنآوری نوین و امور دانش بنیان 

دنبال می شود که در استان نیز در طرح های اقتصادی مشارکت خواهیم کرد.

آماده سرمایه گذاری
در حوزه  دانش بنیان هستیم

پرداخت ۱۰۰ درصدی مطالبات 
خرید تضمینی گندم به کشاورزان کرمانشاهی
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سرمربی تیم ملی فوتبال کشورمان کفت: من در طول 
دوران حرفه ای ام در کشــورهای مختلف و با  بازیکنان 
بزرگ زیادی کار کرده ام، اما هرگز بازیکنانی همچون 

بازیکنان ایران ندیده ام  . 
کارلــوس کی روش در خصوص آینــده حرفه ای اش با 
تیم ملی فوتبال ایران اظهار داشت: امروز  نمی دانم که 
سرنوشتم با تیم ملی به کجا خواهد رسید اما امیدوارم 
ایــن دوره حضورم در تیم ملی  با لحظه ای خاص برای 
هواداران ایران همراه شــود و اینکه بتوانیم به مرحله 
یک هشتم نهایی  صعود کنیم. ما می خواهیم در میان 

بهترین بازیکنان و بهترین تیم ها باشیم . 
وی در مــورد همگروهی با انگلیــس و آمریکا گفت: 
وقتی ما در جام جهانی هســتیم، کوســه های  بزرگ 
ظاهر می شــوند اما واکنش من به قرعه ای که نصیب 
ایران شــد این بود که این گروه خاصی  است. در جام 
جهانی این موضوع مهم اســت که حریفانمان را بیش 
از چیزی که هســتند، بــزرگ  نکنیم و در طرف دیگر 
خودمان را هم کوچک فرض نکنیم. من سعی می کنم 

از برتری ام برای  محافظت از بازیکنانم استفاده کنم . 
ســرمربی پرتغالی تیم ملی فوتبال ایران تصریح کرد: 
انتظــارات بالایی از تیم مان داریم. ما نمی توانیم  بدون 
چنیــن انتظاراتی زندگی کنیــم، در غیر اینصورت ما 
نیازی به هواداران نداریــم. هر روز صبح  به بازیکنانم 
می گویم شــما یک چالش پیش روی خود دارید و آن 
هم این اســت که باید بر  خودتان غلبه کنید  . باید یک 
چیزی را اینجــا بگویم، ما با انگلیس، ولز و آمریکا در 
جام جهانی  بازی می کنیم اما نگرانی من از این اســت 
که گاهی اوقات مجبور به انجام دیدارهای دوستانه ای 
بــا  تیم هایی  همچون گینه و تیم هایی در این ســطح 
می شــویم که احترام زیادی هم برای آنها قائل  هستم 
اما ســوال اینجاســت که آیا شــما اعتبار خــود را با 
شکست مقابل انگلیس از دست می دهید یا  با شکست 
در یک بازی دوستانه مقابل تیمی در سطح خودتان؟ 
ما باید ســعی کنیم مقابل بهترین  تیم ها بازی کنیم، 

چون یا می بریم یا یاد می گیریم . 
کــی روش در خصوص اینکــه ایران ســطح نزدیکی 
بــا تیم های ولز و آمریــکا دارد، عنوان کــرد: تمامی 
 بازی های جام جهانی درجه ســختی مشــابهی دارند. 
در بــازی اول رویکرد ذهنی تیم خیلی مهم  اســت، 
ســپس در حالی پا بــه بــازی دوم می گذارید که به 
ترکیبــی از نتایج گروه بســتگی دارد و وقتی  به بازی 
سوم می رسید فشار زیادی روی تیم وجود دارد، چون 
برای همه چیز یا هیچ بازی  می کنید. ما مشکلی برای 
به رسمیت شــناختن انگلیس نداریم، چون آنها بخت 
اول صعود از این  گروه به عنوان صدرنشین هستند. در 
مورد برابری ســطح ایران بــا دو تیم ولز و آمریکا هم 

بایــد  بگویم که وقتی بازی هــای مرحله گروهی جام 
جهانی شــروع می شــود، آن هم در چنین تورنمنت 
 کوتاهی، داستان متفاوت است، چون جایی برای پیدا 
کردن شهرت نیســت. در حال حاضر بازی با  انگلیس 

برای ما مهم است . 
وی بــا توجه به اینکه زمانی در منچســتریونایتد کار 
می کرده و حالا باید مقابــل انگلیس قرار بگیرد،  بیان 
کرد: این یک بازی خاص اســت اما این هم یک بازی 
است که به بازی های ملی من به عنوان  سرمربی اضافه 
خواهد شد. همگروهی با انگلیس باعث بهتر شدن تیم 
ما می شود. در بازی با این  تیم می خواهیم نشان دهیم 
که فوتبال تنها ورزشی است که اگر روزتان باشد، اگر 
لحظه درست  باشد، اگر آماده باشید و اگر از فرصت ها 
اســتفاده کنید، چیزی به اســم از پیش برنده وجود 

ندارد.  آماده ایم تا از رویارویی با انگلیس لذت ببریم . 
ســرمربی تیم ملی ایران در مورد دفاعی بودن تیمش 
و اینکه بازی برابر انگلیس با وجود هری  کین، چطور 
پیــش خواهد رفت، گفت:  این ســوال را باید از هری 
کین هم بپرسید. او بازیکن  فوق العاده ای است و برای 
او که بازیکنی بااستعداد و در زمین رهبری فوق العاده 
اســت، احترام  زیادی قائلم. کین بازیکنی اســت که 
می توانــد در یک لحظه روند بــازی را تغییر دهد، اما 
هرگز  دوست ندارم درباره بازیکنان به صورت انفرادی 

صحبت کنم. به نظرم قدرت تیمی مهمتر است  . 
کی روش در مورد هو شــدن  ســاوت گیت ســرمربی 
انگلیس به خاطر نتایجی که تیمش در ســال   ۲۰۲۲ 
گرفت، بیان کرد: هو شــدن توســط هــواداران چیز 
جدیدی برای ما مربیان نیست. من هم  چنین چیزی 

را پیش از این تجربه کرده ام. ساوت گیت مربی خیلی 
خوبی اســت و می داند چطور  به کارش ادمه دهد. در 
حــال حاضر برای من مهم اســت کــه از بروز چنین 
چیزی برای خودم  جلوگیری کنم تا توســط هواداران 

ایران هو نشوم . 
وی در خصوص مشــکلات سیاســی که بین ایران با 
آمریکا و انگلیس وجود دارد، گفت:  این دو  بازی برای 
ما مثل دو بازی ســاده فوتبال است. یک چیز را پس 
از این همه ســال کار کردن در  سطح حرفه ای فوتبال 
می توانم بــا قاطعیت بگویم کــه بازیکنان هر دو تیم 
ســعی می کنند ضمن لذت  بردن از بازی شان و خلق 
بازی ســرگرم کننده، بــه پیروزی برســند. وظیفه ما 
ایجاب می کند تا  عضوی از ملل متحد فوتبال باشــیم 
و شــادی و سرگرمی را خلق کنیم و این چیزی است 

که دقیقاً  من می خواهم . 
ســرمربی تیــم ملی در پاســخ به این ســوال که آیا 
بازیکنــان تیم ملی ایران با شــما در تماس بودند که 
 به تیم ملی برگردید، اظهار داشــت: نه، اینطور نبود.  
 بعد از اینکه رئیس جدید فدراســیون فوتبال  ایران و 
هیات رئیســه فدراســیون تصمیم به ایجاد تغییر در 
کادر فنی گرفتند، پیام هایی بین من و  فدراســیون رد 
و بدل شد اما باید بگویم که این بازیکنان شگفت انگیز 
هســتند و از زمانی که ایران  را در ســال ۲۰۱۹ ترک 
کردم با بســیاری از آنهــا در ارتباط بودم و با رد و بد 
کردن پیام ها از  یکدیگــر حمایت می کردیم. ما رابطه 
فوق العــاده ای با هم داریم. مــا عضوی از یک خانواده 
فوق العاده  هســتیم و بهتر اســت بگویم که من مثل 

برادر بزرگ آنها هستم . 

کــی روش عنوان کرد: در جام جهانی ۲۰۱۴ بازیکنان 
جوانی همچون سردار آزمون و مهدی  طارمی را برای 
تیــم ملی انتخاب کــردم، اما در آخریــن لحظه این 
بازیکنــان جوان را صدا زدم و به  آنها گفتم که ببینید 
اســم شما در لیست نهایی سفر به برزیل نیست اما به 
کارتان ادامه دهید. به  آنها گفتم تمرکزتان را از دست 
ندهید، چون فرصت شــما هم از راه خواهد رسید. در 
جام جهانی   ۲۰۱۸ تصور کنید که چه احساســی در 
قبال این بازیکنان جوان داشــتم، علیرضا جهانبخش 
کــه در  انگلیس بازی می کرد و حالا عضو تیم فاینورد 
است، طارمی که حالا برای پورتو بازی می کند،  سردار 
آزمون و مجید حسینی. در مورد مجید باید بگویم که 
او در حالی با تیم ملــی در جام  جهانی ۲۰۱۸ مقابل 
مراکش، اســپانیا و پرتغال بــازی کرد که پیش از آن 
هیچ بازی ملی در  کارنامه اش نداشــت. وقتی در سال 
۲۰۱۱ من هدایت تیم ملــی را برعهده گرفتم، جواد 
نکونام تنها  لژیرنر ایران بود که در اروپا بازی می کرد، 
امــا حالا ما ۱۷ یا ۱۸ بازیکن داریــم که در خارج از 

 ایران بازی می کنند . 
وی در مــورد فرصــت کمــی که برای آماده ســازی 
تیمــش برای جام جهانی قطر دارد، گفت: این  چالش 
پیش روی من اســت و در این بــازه زمانی کوتاه باید 
جادو کنــم. باید از دانش و تجربیاتــم و  به خصوص 
از تعهد بازیکنانم و کمک فدراســیون اســتفاده کنم. 
شــرایط به هر حال همین است و  شکایتی هم ندارم. 
پس از این همه ســال کار در فوتبــال حرفه ای، این 
دشوارترین چالشی اســت که  تاکنون خدا پیش  روی 
من گذاشته است. ایران تیمی است که هرگز در طول 
دوران زندگی ام  فراموشــش نخواهم کرد. من در طول 
دوران حرفه ای ام در کشــورهای مختلف و با بازیکنان 
بزرگ  زیادی کار کرده ام، اما هرگز بازیکنانی همچون 
بازیکنــان ایران ندیــده ام که چنیــن عملکردی را با 

 چنین احساسی از خود ارائه می دهند . 
ســرمربی تیم ملی ایران در ادامه اظهار داشــت: در 
زندگی فوتبالی ما از زمانی که متولد شده ایم،  احساس 
مسئولیت نشــاندن خنده روی صورت مردم همیشه 
روی شــانه های مان وجود داشته اســت.  حالا وظیفه 
ماســت که مردم ایران را خوشــحال کنیم. ما انگیزه 
کافی برای بازی کــردن فراتر از  محدودیت های مان و 

تلاش برای کسب پیروزی داریم . 
کی روش در پایان در خصوص اینکه حضور او با ایران 
در جام جهانی ممکن اســت با یک نتیجه بد  و از بین 
رفتن اعتبار او در فوتبال همراه شود، بیان کرد: البته 
که این یک ریســک است. هدف من  و تیمم این است 

که هواداران را خوشحال کنیم . 

دارویی موثر
 برای اگزمای کودکان

آزمایش های بالینی در یک مطالعه  بین المللی نشــان 
داد که دارویی موســوم به دوپیلوماب، شدت  بیماری 
پوســتی اگزما را در بیماران شش ماهه تا شش ساله 

طی دو هفته کاهش می دهد . 
متخصصان در این مطالعــه می گویند که این درمان 
دارویی برای معالجه اگزمای متوســط تا شــدید  در 
خردســالان ایمن و بســیار موثر اســت و کودکان و 
والدین آن ها، بهبود خواب و کیفیت زندگی را  پس از 

دریافت این شیوه درمان گزارش کرده اند . 
   )Theیافته های این مطالعه در مجله تخصصی لنست

  )Lancetمنتشر شده است . 
پزشکان انگلیسی می گویند که دوپیلوماب هم اکنون 
در این کشــور برای بزرگسالان و کودکان  شش تا ۱۸ 

ساله مجوز دارد . 
دکتر پیتر آرکرایت از متخصصان دانشــگاه منچستر 
و محقق اصلی این مطالعــه می گوید: کیفیت  زندگی 
کــودکان و نوزادانی که اگزمای متوســط تا شــدید 
دارند به طور قابل توجهی کاهش می یابد.  این شرایط 
همچنین برای خانواده های آن ها بســیار اســترس زا 
اســت، مخصوصا به این دلیل که به  اختلال شــدید 

خواب در کودکان منجر می شود . 
وی خاطر نشــان کرد: این واقعیت که کنترل اگزمای 
متوســط تا شــدید با پمادها در نــوزادان و  کودکان 
خردســال مبتلا کافی نیســت به معنی آن است که 
احتیاج های درمانی شــان تا حد زیادی  برآورده  نشده 
اســت. اکنون با دســتیابی بــه نتایج جدید بســیار 
خوشــحالیم که دوپیلوماب با مشــخصه  ایمنی قابل 
قبول، بهبود بالینی کارآمدی را ارائه کرده اســت. در 
عین حال نتایج موثر این  کارآزمایی به شــدت از تایید 
جهانی اســتفاده از دوپیلوماب در نوزادان و کودکان 
مبتــلا به اگزما  حمایت می کنــد و درمان بالینی این 

بیماری در سراسر جهان را متحول خواهد کرد . 
در مرحله ســوم این کارآزمایی بالینی ۱۶۲ کودک از 
سراســر جهان از جمله بیماران بیمارســتان  کودکان 
منچســتر حضور داشتند. از ۱۶۲ شــرکت کننده، هر 
چهــار هفته یک بــار به ۸۳ نفــر  دوپیلوماب و به ۷۹ 
نفر دارونمــا تزریق کردند که با درمان اســتاندارد با 
استفاده از کرم اســتروئیدی  دز پایین و به مدت ۱۶ 

هفته همراه بود . 
نتایج نشــان داد ۲۸ درصد از بیمارانی که دوپیلوماب 
دریافت می کردند، شــاخص پوستی جهانی ۰  یا ۱ را 
به دســت آوردند که نشان دهنده بهبود کامل و تقریبا 

کامل پوست ظرف هفته ۱۶ بود . 
علاوه بر این در بیش از نیمی از کودکان )۵۳ درصد(، 
دســت کم ۷۵ درصــد کاهش علایــم اگزما و  کاهش 
بســیار قابل توجهی در خارش، همراه با بهبود خواب 

دیده شد . 
اگزمــا عارضه ای اســت که باعث خارش، خشــکی و 
ترک خوردن پوست می شود. این بیماری در  کودکان 

شایع تر اســت، اغلب قبل از اولین سالگرد تولد آن ها 
ظهور می کند و معمولا بیماری  طولانی مدتی اســت، 
اگرچه در برخی از کودکان با بزرگ تر شــدن می تواند 
به طور قابل توجهی  بهبود یافته یا حتی کاملا برطرف 

شود . 

چه کسی صدای ساپینتو را درآورد؟  

ریکاردو ساپینتو از نیمکت نشین های تیمش خواسته به هیچ وجه 
به ســمت نیمکت حریف نروند و با  برخی رفتار ها بازی را تشــنج 

نکشند. منظور او کدام یک از دستیاران است؟!  
ریکاردو ساپینتو، سرمربی استقلال به تازگی اظهاراتی درباره شیوه 
رفتار برخی نیمکت نشــین های  تیمش با رقبــا به زبان آورده که 
نشــان از ناراحتی او بابت برخی نیمکت نشــین های تیمش دارد. 
 سرمربی اســتقلال درباره حفظ حریم تیم حریف این جملات را 
به زبان آورده است: وقتی من به  عنوان سرمربی کنار خط هستم، 
اگر زمانی لازم باشــد با داور صحبت کنم، به عنوان سرمربی این 
کار  را می کنم. یا اگر لازم است که صحبتی با نیمکت حریف شود، 
من به عنوان ســرمربی فقط با ســرمربی  حریف صحبت می کنم. 
مهم این است که احترام رعایت شود. این صحبت ها باید با احترام 
کامل  باشد. نباید اینطور باشد که دستیار یا فرد دیگری از نیمکت 
با ســرمربی تیم مقابل صحبت کند. این  اتفاق در بازی با نساجی 
افتاد. من اجازه نمی دهم که از روی نیمکت تیمم کسی با سرمربی 
حریف  صحبت کنــد و این انتظار را از نیمکت تیم های مقابل هم 
دارم. اگر دســتیارانم بخواهند چیــزی بگویند،  باید به من منتقل 

کنند تا من عنوان کنم. حفظ احترام برای من خیلی مهم است. 
ســاپینتو ازاینکه کدام یک از دســتیارانش با نیمکت نشین های 
حریف گفتمان داشــته اند چیزی به زبان  نیاورده، اما شاید ریشه 
این ناراحتی را باید در رفتار دستیاران ایرانی مرد پرتغالی با نیمکت 

نشین های  حریف جستجو کرد. 

باانگیزه ترین پرسپولیسی 
در لیست نیست  ! 

عیســی این روزها در تمرینات پرســپولیس حضور دارد و بیشــتر مشغول 
بدنســازی اســت یا دور زمین  می دود  . در شرایطی که یک هفته از بازگشت 
عیســی آل کثیر به تمرینات پرسپولیس می گذرد، اخبار  متناقض در مورد او 
زیاد شنیده می شــود و هنوز مشخص نیست واقعاً به اسکواد پرسپولیس باز 
 خواهد گشــت یا نه. از یک سو خبر می رســد که یحیی با بازگشت مشروط 
او موافق اســت و از  سوی دیگر خبر می آید که گل محمدی تصمیمی درباره 
عیســی نگرفته و مشخص نیست چه  سرنوشــتی در انتظار اوست .  آل کثیر، 
نیم فصل دوم لیگ برتر را به خاطر مصدومیت از دســت داد و به خاطر دیر 
راضی شــدنش  برای جراحی زانوی خود نیم فصل نخست این فصل را هم از 
دست داده هرچند قراردادی هم با  باشگاه پرسپولیس ندارد . عیسی این روزها 
در تمرینات پرســپولیس حضور دارد و بیشتر مشغول بدنسازی است یا دور 
زمین  می دود. به نقل از ایران ورزشــی ، او دو، سه روز قبل در حاشیه تمرین 
پرسپولیس به یکی از  اعضای باشگاه گفت: شرایط بدنی ام خیلی خوب است 
و بهتر از چیزی اســت که پیش بینی  می کردم. با این حســاب نیم فصل دوم 

می توانم به پرسپولیس کمک کنم  . مطمئن باشید برمی گردم  و می ترکانم .  
از پرسپولیس خبر می رسد که احتمال بازگشت آل کثیر به لیست پرسپولیس 
زیاد اســت و به  احتمــال فراوان او را در نیم فصل دوم با لباس پرســپولیس 

خواهیم دید . 

ورزش - سلامت

کی روش: هرگز بازیکنانی همچون بازیکنان ایران ندیده ام  کوتاهازورزش

تمرینات ذهنی و جســمی مانند یوگا و مراقبه ابزارهای محبوبی برای ارتقای سلامت و مبارزه با  بیماری ها از جمله 
دیابت نوع ۲ هســتند. حدود ۶۶ درصد از آمریکایی های مبتلا به دیابت نوع ۲ از  تمرینات ذهن و جســم اســتفاده 
می کنند زیرا معتقدند این روش به کنترل قند خونشــان کمک  می کند. هرچند تاکنون هرگز دقیقا مشخص نشده 

است که آیا تمرینات ذهنی می توانند سطح  گلوکز خون را کاهش دهند یا خیر . 
بر اساس نتایج تحقیقات جدیدی که توسط گروهی از دانشکده پزشکی کک دانشگاه کالیفرنیای  جنوبی انجام شده 
است، برخی از تمرینات ذهن و جسم می توانند به طور تقریبی به اندازه  داروهای تجویز شده معمول در کاهش سطح 

گلوکز خون در افراد مبتلا به این بیماری دیابت نوع   ۲ مؤثر باشند . 
فاتیما ســانوگو، دانشــجوی دکترای تخصصی دپارتمان علوم جمعیت و بهداشت عمومی و محقق  اصلی این تحقیق 
گفت: شــگفت انگیزترین یافته، بزرگی مزایایی بود که این شیوه ها ارائه کردند؛ ما  انتظار داشتیم که سودی به همراه 

داشته باشند اما هرگز پیش بینی نمی کردیم که به این بزرگی  باشد . 
این گروه داده های کارآزمایی های تصادفی سازی شــده و کنترل شده را که بین سال های ۱۹۹۳ تا   ۲۰۲۲ در سراسر 
جهان انجام شد، تجزیه و تحلیل کردند. آنان ۲۸ کارآزمایی را یافتند که در آن  افراد مبتلا به دیابت نوع ۲ علاوه بر 
دریافت دارو، تمرین ذهن و جسم را آغاز کردند و نتایج خود  را با افرادی که فقط برای کاهش سطح قند خون خود 

دارو دریافت کرده بودند، مقایسه کردند . 
این تحقیق، اولین تحقیقی اســت که دامنه ای از تمرینات ذهن-جســم ازجمله مراقبــه، چی کونگ،  یوگا و کاهش 
اســترس مبتنی بر ذهن آگاهی و تأثیر آن ها بر ســطح گلوکز خون را مورد تجزیه و  تحلیل قرار داد، نتایج نشان داد 

که تمام تمرین های ذهن و بدن منجر به کاهش قابل توجه در  سطح قند خون می شوند . 
در مجمــوع، تمرینات ذهن و بدن به طور متوســط کاهش ۰.۸۴ درصدی هموگلوبینc   ۱   Aرا نشــان  می دهد که 
مقیاسی از میانگین سطح گلوکز خون در سه ماه گذشته است. یوگا، روشی که بیشتر  مورد مطالعه قرار گرفته است، 

بیشترین مزیت را به همراه داشت یعنی حدود یک درصد کاهش  هموگلوبینc   ۱   Aرا نشان داد . 
محققان خاطرنشان کردند که کاهش یک درصدی به ویژه قابل توجه است زیرا متفورمین،  بیشترین داروی تجویزی 

دیابت، هموگلوبینc   ۱   Aرا در افراد مبتلا به دیابت نوع ۲ به طور  متوسط ۱.۱ درصد کاهش می دهد . 
دکتر ریچارد ام. واتانابه، اســتاد علوم جمعیت و بهداشــت عمومی و فیزیولوژی و علوم اعصاب در  دانشگاه می گوید: 

آنچه در مورد این تحقیق مهم است تأثیر بسیار قوی آن و میزان بالاتر از  استاندارد مراقبت است . 
وی اشــاره کرد: نتایج این تحقیق نشــان داد که تمرینات ذهن و بدن به شرکت کنندگان کمک  می کند تا علاوه بر 

کاهش هایی که از دارو دریافت می کنند، سطح گلوکز خون را کاهش دهند . 
نتایج نشــان می دهد که تمرینات ذهن و جسم می تواند هم به عنوان یک درمان غیردارویی مکمل  برای افراد مبتلا 

به دیابت نوع ۲ و هم شاید به عنوان یک اقدام پیشگیرانه مورد استفاده قرار گیرد . 
روش های مؤثر جدیدی برای کنترل دیابت نوع ۲ مورد نیاز است زیرا تنها حدود نیمی از افراد  مبتلا به دیابت نوع ۲ 
موفق می شوند سطح قند خون خود را تا سطح هدف ۷ درصد هموگلوبینc   ۱    Aکاهش دهند. در عین حال، تعداد 

آمریکایی هایی که پیش دیابت دارند در دهه های اخیر به  حدود یک سوم رسیده است . 
این مطالعات در کشورهای مختلف انجام شد و بیشتر نشان داد که تمرینات ذهن و بدن می توانند  برای افراد مبتلا 

به دیابت نوع ۲ در سراسر جهان مفید باشند . 
سانوگو اضافه می کند: این یافته می تواند ابزار مهمی برای بسیاری از افراد باشد زیرا دیابت نوع ۲  یک مشکل بزرگ 
ســلامت مزمن اســت و ما در کنترل آن به اندازه کافی خوب عمل نمی کنیم.  اگرچــه این تحقیق به این تمرینات 
به عنوان یک اقدام پیشــگیرانه توجه نمی کند اما نشان می دهد  که می تواند به افرادی که پیش دیابت هستند کمک 

کند تا خطر ابتلا به دیابت نوع ۲ در آینده را  کاهش دهند . 

تمرینات ذهنی و جسمی
 که قند خون را کاهش می دهند

پس از بازگشــت کارلوس کــی روش   به نیمکت تیم ملی 
ایران   یکی از ابهامات موجود، انتخاب یک  دســتیار ایرانی 
برای ســرمربی پرتغالی بود. در ابتدا چنین عنوان شد که 
جواد نکونام   به عنوان مربی  روی نیمکت تیم ملی خواهد 

نشست که این مسئله با مخالفت فولاد   ها همراه شد . 
در یک نشســت خبری ، نکونام درباره احتمال حضور در 
تیم ملی به ســوالات خبرنگاران پاســخ داد  و به صورت 
رسمی اعلام کرد که در خدمت فولاد خواهد بود تا بدین 
صورت پروژه حضور این  مربی موفق در کادرفنی تیم ملی 
بسته شــود . نکونام در ابتدای صحبت هایش و درخصوص 
پیشــنهاد حضور در تیم ملی گفت: دوست دارم از  شخص 

کارلوس کی روش تشــکر کنم. وقتی یک مربی بزرگ از 
شــما تعریف و تمجید می کند و  حتی شــما را به عنوان 
دستیارش انتخاب می کند، در فوتبال دنیا اعتبار محسوب 

می شود . 
وی اظهار داشت: همیشه گفته ام و باز هم تکرار می کنم، 
برای هر مربی که عاشــق آموزش و  یادگیری باشد، کنار 
مربیان بزرگ دنیا کار کردن، مانند یک دانشگاه است. من 
واقعا از این  موضوع خوشــحالم، از ایشان تشکر می کنم و 
امیــدوارم در تیم ملی بهترین نتایــج را بگیرند و  بهترین 
موفقیت ها را کسب کنند که فکر می کنم عموم جامعه از 

شرایط فعلی تیم ملی رضایت  دارند . 
نکونام ادامه داد: نکته دوم فدراسیون فوتبال است. آقایان 

تاج و نبی که در رأس کار هســتند، به  من لطف داشتند و 
قصد دارند برای آینده برنامه ریزی کنند و صحبت هایی را 
انجام داده اند. ولی  حرف من، یک جمله اســت؛ من تحت 
قرارداد فولاد هســتم. به باشگاهی که به من کمک کرده 
 رشــد کنم، عرق دارم . وی اظهار داشت: دوست دارم پاسخ 
خوبی به شــرایطی که فولاد خوزستان برایم فراهم کرده، 
 بدهم. سالهاست در این باشگاه کار می کنم. ابتدا و وسط 
فصل پیشنهاداتی بود و اکنون نیز که  پیشنهاداتی مطرح 
شده، دوســت ندارم خدایی نکرده حتی یک هوادار فولاد 
خوزستان ناراحت  شود. چون در سالهای گذشته، خاطرات 
خوبی داشتیم و شرایط خوبی را برای همدیگر رقم زدیم. 
 اکنون نیز تصمیم گیرنده باشگاه فولاد است و دوست دارم 
باشــگاه فولاد به بزرگی اش ادامه دهد . سرمربی فولاد در 
پاســخ به این سوال که با وجود علاقه هواداران به وی، اگر 
پیشــنهاد حضور در  تیم ملی مطرح شود، پاسخ قطعی او 
بلــه خواهد بود یا خیر، گفت: من در ابتدای صحبت هایم 

 گفتم. همانطور که سال گذشته قرارداد 2 ساله ای را امضا 
کردم، اکنون تحت قرارداد باشگاه  فولاد خوزستان هستم. 
در اول فصل و با وجود اینکه می توانستم جدا شوم، ماندم . 

وی اظهار داشت: خودم را مدیون هواداران می دانم. شاید 
روزهای اولی که آمده بودم، برای  هواداران سخت بود. ولی 
الان با هواداران ارتباطی دارم که واقعا از هم جدا شــدنی 
نیست. آنها  همیشه به من لطف داشته اند. به هر جای این 
استان و بین مردم که می رویم، همه به ما لطف  دارند. من 

نمی توانم این را با هیچ چیزی عوض کنم . 
نکونام در پایان گفت: این نکته ای اســت که همیشه در 
قلب و ذهن مــن خواهد ماند. باز هم می  گویم، حتی اگر 
یــک هوادار فولاد از رفتار من، از کار من و اتفاقاتی که رخ 
خواهد داد، ناراحت  شــود، عذاب وجدان می گیرم. چون 
هواداران در این چند ســال برای من سنگ تمام گذاشته 
اند و  اکنون نیز باشگاه فولاد رسما اعلام کرده است مخالف 

است و هیچ صحبت دیگری در ادامه  نیست . 

مکملی که مرگ و میر را
 ۳۹ درصد کاهش می دهد

مصرف منظم گلوکزامیــن همراه با کندرویتین با کاهش مرگ و میر 
ناشــی از بیماری قلبی عروقی  و مرگ به هر دلیلی همراه است . 

مصــرف روزانه این مکمل به مدت یک ســال می تواند میزان مرگ و 
میر ناشــی از بیماری های قلبی  عروقی را تا ۶۵ درصد و مرگ و میر 

ناشی از همه علل مرگ را تا ۳۹ درصد کاهش دهد . 
طبــق این مطالعه، گلوکزامین همراه با مکمــل کندرویتین به اندازه 
ورزش منظم در کاهش میزان  مرگ و میر کلی مؤثر اســت اما به این 
معنی نیســت که اگر ورزش های منظم را از دست بدهیم،  می توانیم 

به تنهایی از مزایای سلامتی مشابه استفاده کنیم . 
پروفســور دانا کینگ، محقق ارشد این تحقیق گفت: آیا این مورد به 
این معنی اســت که فقط باید  باشگاه ورزشی را رها کنید، یک قرص 

گلوکزامین بخورید و به جای آن به خانه بروید؟
این چیزی نیســت که ما پیشــنهاد می کنیم؛ به ورزش کردن ادامه 
دهید اما این فکر که مصرف  یــک قرص نیز مفید خواهد بود، جالب 
است . کاهش ۶۵ درصدی مرگ و میر ناشی از بیماری های قلبی عروقی 
شــامل بیماری قلبی است که  بزرگترین قاتل محسوب می شود،یعنی 

بیماری عروق کرونر قلب  )CHD(  و سکته مغزی است . 
یکی از دلایــل احتمالی کــه گلوکوزامین و کندرویتیــن می توانند 
به طور کلی میزان مــرگ و میر را  کاهش دهند، به تأثیر آنها بر روی 

سایتوکین های پیش التهابی مربوط می شود . 
گلوکزامیــن و کندرویتین با ســرکوب ســیتوکین های پیش التهابی 
)پروتئین های کوچک آزاد شــده  توســط ســلول ها( قادر به کاهش 
التهاب هســتند . گلوکزامین همراه با کندرویتین یک ترکیب طبیعی 
اســت که در بافت هــای همبند از جمله غضروف  یافت می شــود اما 
می توان آنها را از صدف ها یا قارچ ها تولید کرد . گلوکزامین با مکمل های 
کندرویتین که بدون نســخه به فروش می رسند، محصولات محبوبی 
برای  درمان درد مفاصل و آرتروز هستند . این مطالعه داده های بررسی 
ملی سلامت و تغذیه را بر روی ۱۶هزار و ۶۸۶ بزرگسال آمریکایی  که 

۴۰ سال یا بیشتر داشتند، تجزیه و تحلیل کرد . 

باانصرافرسمیجوادنکونام

حضور مربی ایرانی در تیم ملی منتفی شد

سلامت
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مدیر سابق برنامه ریزی تلفیقی شرکت ملی پالایش و پخش 
فرآورده های نفتــی گفت: دو پالایشــگاه  میعانات گازی با 
ظرفیت مجموع 180 هزار بشــکه در حال ســاخت است و 
با راه انــدازی آنها که در  مدت یک و دو ســال آینده انجام 
می شود، 135000 بشکه در روز نفتا تولید و با احداث واحد 
 تبدیل کاتالیستی می توان آن را تبدیل به بنزین کرد. بدین 
ترتیب حداقل بیســت درصد بر تولید  بنزین کشــور افزوده 

می شود  . 
شــهاب الدین متاجی درباره وضعیت تولید بنزین در کشور 
اظهار داشت  : هم اکنون تولید بنزین  حتی بیشتر از ظرفیت 
طراحی دســتگاه های تولید بنزین اســت، در گذشــته هم 
چنین بوده است. در  اکثر پالایشگاه های دنیا، میزان تصفیه 
واقعی کمتر از ظرفیت اســمی است اما در ایران واحدهای 
 عملیاتی بیش از ظرفیت طراحی کار می کنند و این به دلیل 

رشد مصرف است  . 

دلیلفنیافزایشمصرفبنزین
وی افزود: تداوم این وضعیت سبب می شود که 

در مواردی مانند تعمیرات دستگاه ها یا اشکالاتی  که بطور 
طبیعی در هر واحد عملیاتی پدید می آید مصرف بر تولید 

پیشی گیرد. همین وضعیت در  مواردی که رشد مصرف 
مقطعی بوجود می آید، وجود دارد. در این صورت از ذخایر 
انبارهای  بنزین استفاده می شود و یا از موادی که اجزای 

بنزین بوده و در پتروشیمی ها به عنوان محصول  فرعی 
یا میانی تولید می شوند، استفاده می شود. تامین کمبود 
مقطعی از طریق واردات نیز  امکان پذیر است، با توجه به 

رشد مصرف سالیانه در صورتی که برای حفظ تعادل تولید 
داخلی و  مصرف برنامه ریزی نشود در آینده نیاز به واردات 

خواهیم داشت  . 
وی در ادامــه تصریح کرد: با توجه به شــناختی که از وضع 
دستگاه های تولید بنزین و تخصص  کارشناسان پالایشگاه ها 
موجود اســت، مسائل فنی که ســبب کاهش تولید مستمر 
شــود وجود ندارد  و مشــکلاتی  که بطــور طبیعی در هر 
کارخانه پدید می آید بســرعت توســط کارشناســان رفع 
می شــود.  مسئله مهم تعادل تولید و مصرف در وضع کنونی 
اســت که برنامه ریزی جهت کاهش مصرف یا  افزایش تولید 

را در آینده نزدیک ضروری می سازد  . 

راهیجزوارداتهمداریم؟
مدیر سابق برنامه ریزی تلفیقی شرکت ملی پالایش 
و پخــش فرآورده هــای نفتی گفت: در صورت  ادامه رشــد 
مصرف و عدم افزایش تولید ناگزیر به واردات هستیم. البته 
راه هایی هم برای افزایــش  تولید وجوددارد. مثلا با اختلاط 
برخی از محصولات فرعی پتروشــیمی های آروماتیک ساز و 
مواد  اکتان افزای اکســیژنه می توان بنزین اســتاندارد تولید 

کرد  . 

کوتاهمدت یکراهحل
وی تاکید کرد: با رشــد مصرف بــه عنوان راه حل 
کوتاه مدت نیاز به دریافت بنزین پتروشــیمی ها  وجود دارد. 
اگر دقت  لازم صورت گیرد آلودگی وجود نخواهد داشــت. 
منظور از دقت این اســت که  روش تولید مشــخص باشد و 

آزمایش های کیفی انجام و مستند باشد . 

پالایشگاهجدیدبسازیم؟
متاجی درباره لزوم احداث پالایشگاه جدید گفت: 
برای افزایش تولید بنزین فعلا نیاز به احداث  پالایشگاه نفت 
خام  با صرف هزینه زیاد نیســت. اما جهت تکمیل زنجیره 
ارزش نفت خام و منابع  گاز و در صورت تامین مالی  احداث 
مجتمع های تولید مواد شــیمیایی و پتروشیمی باید صورت 

 گیرد  . 

 ۲۰    درصدبهظرفیتتولیدبنزین
اضافهمیشود

وی ادامــه داد: بــا توجه به وجود نفتا و صــادرات آن و نیز 
حداقل احداث دو پالایشــگاه میعانات  گازی در حال حاضر، 
می توان بیشــتر از بیست درصد تولید بنزین را افزایش داد. 
دو پالایشــگاه  میعانات گازی با ظرفیت مجموع 180 هزار 
بشکه در حال ساخت است با راه اندازی آنها که در  مدت یک 
و دو ســال آینده انجام می شود 135000 بشکه در روز نفتا 
تولید می شــود و با احداث  واحد تبدیل کاتالیستی می توان 
آن را تبدیل به بنزین کرد، بدین ترتیب حداقل بیست درصد 
بر  تولید بنزین کشــور افزوده می شود، از سوی دیگر نفتای 
اضافی موجود در برخی پالایشگاه های  دیگر را نیز می توان با 
احداث تاسیسات مناسب به بنزین تبدیل کرد، بدین ترتیب 
برای افزایش  تولید بنزین نیاز به احداث پالایشگاه نفت خام 
نیســت بلکه احداث تاسیسات جدید در کنار  پالایشگاه های 
میعانــات گازی که به بخش خصوصــی و غیر دولتی تعلق 
دارند کشــور را از واردات  بنزین در آینده بی نیاز می کند.اگر 
از هم اکنون با جدیت اقدام شود احداث دستگاه های تبدیل 
 کاتالیستی برای افزایش تولید بنزین در جوار پالایشگاه های 

موجود و درحال احداث به سه سال  زمان نیاز دارد  . 

کاهشمصرف    راهحلاصولیبرای
بنزین

وی ادامه داد: بــرای کاهش مصرف نیز راه های 
کوتاه مدتی مانند کاهش ترددهای تک سرنشــین در  شهرها 
وجــود دارد، در ایــن زمینه باید فرهنــگ کاهش مصرف 
بوجود آید. نرم افزارهایی وجود دارد  که روی موبایل ها نصب 
می شود و افرادی که با خودروی شخصی به سرکار می روند 
می توانند بــه  کمک این نرم افزارها همســفر انتخاب کنند 

و در کشــورهایی که اجرا شده اســت در کاهش سفرهای 
 تک سرنشین موثر واقع شــده است، راه های متعدد دیگری 
هم برای کاهش تردد شهری و بین  شهری وجوددارد، مهم 
آن اســت که عزم برای این امر وجود داشته باشد، تا زمانی 
که هیــچ  اراده ای برای اینکار وجودندارد، تلاشــی صورت 
نخواهد گرفت. راه حل اصولی بــرای کاهش مصرف  بنزین، 
مدرن ســازی و گسترش شــبکه حمل و نقل عمومی است 
که مردم در یک انتخاب طبیعی از  شــبکه عمومی استفاده 

کنند  . 

سوختجایگزینبنزین
متاجی با بیان اینکه افزایش استفاده از     سی ان جی 
مصرف بنزین را کاهش می دهد، خاطرنشــان  کرد: البته به 
دلیل اینکه خودوهای پایه گازســوز یعنی دارای موتورهایی 
با طراحی مناســب گاز ، به  اندازه کافی در دسترس نیست 
و نیز عدم توزیع مناسب ایســتگاه های سی ان جی، از تمام 
ظرفیت  آن اســتفاده نمی شــود. اســتفاده از گاز مایع نیز 
راه حل  مناســبی اســت. در شــهرهایی که توزیع  مناسبی 
از ایســتگاه های ســی ان جی وجود ندارد و نزدیک به مراکز 
تولیــد گاز مایع هســتند، گاز مایع  جایگزیــن خوبی برای 
بنزین است، احداث جایگاه های گاز مایع برای سوخت گیری 
خودروهــا و در  دســترس قرار دادن تجهیــزات لازم برای 
احتراق، لازمه اینکار اســت. باتوجه به سرمایه گذاری انجام 
 شده برای سی ان جی و عدم اســتفاده از ظرفیت کامل آن، 
وارد کردن گاز مایع به ســبد سوخت  حمل و نقل و انتخاب 

محل احداث باید با مطالعات کافی صورت گیرد . 

کاهش برنامهدرازمدتبرای
مصرفسوخت

وی افزود: یک برنامه درازمدت برای کاهش مصرف سوخت 
در داخل شهرها اســتفاده از  خودروهای برقی است. گرچه 
در کشــور برای تولید برق از ســوخت های فسیلی استفاده 
می شود و  با توجه به راندمان تولید برق، جایگزینی بنزین با 
باطری از نظر کاهش گازکربنیک اثری ندارد، اما  استفاده از 
برق، آلودگی شهرها را کاهش می دهد. سوخت ها هر چقدر 
تمیز باشند در شرایط  احتراق موتور انواع مولکول های مضر و 
ریزگردها را تولید می کنند و حتی با وجود کاتالیزور  تصفیه 

و فیلترهای ریزگرد ، تصفیه کامل صورت نمی گیرد. راه حل 
کاهش آلودگی شــهرهای  بزرگ برقی کردن خودروهاست 
که نیاز به توسعه صنعت برق و زیر ساخت های داخل شهری 

 برای ذخیره برق در باطری ها دارد . 

پالایشگاههایفراسرزمینیآرییا
خیر؟

مدیر سابق برنامه ریزی تلفیقی شرکت ملی پالایش و پخش 
فرآورده های نفتی درباره اســتفاده از  ظرفیت پالایشگاه های 
فراســرزمینی گفت: انعقاد قرارداد تامین خوراک و دریافت 
بنزیــن به عنــوان  بخشــی از قیمت نفت خــام و میعانات 
راه حل مناســبی اســت. همچنین در صورت وجــود بازار 
بــرای  محصولات دیگر می توان قــرارداد حق العمل کاری با 
پالایشــگاه های دیگر منعقد کرد، اقدامی که در  گذشته نیز 

انجام می شده است .  

کردنبنزینصحیحنیست گران
متاجــی در ارزیابی ابزار قیمت برای کاهش مصرف 
تصریح کرد: افزایش قیمت در کاهش مصرف  افراد پردرآمد 
تاثیــری نــدارد  . مصرف کننده عمده بنزین افــراد با درآمد 
متوســط و پایین هستند که  استفاده از خودرو برای گذران 
زندگی آنها ضروری اســت. خودرو برای این افراد وســیله 
ضــروری  زندگی معمولی و نه رفاهی محســوب می شــود. 
افزایش قیمت ســوخت بدون برنامه ریزی و انجام  توســعه 
شــبکه حمل و نقل عمومی که امکان انتخاب دیگری برای 
مردم فراهم کند صحیح نیست.  همچنین در شرایط تورمی 

افزایش قیمت سوخت تاثیر بسیار منفی خواهد داشت  . 

سیانجیبهصرفهاست؟
مدیر سابق برنامه ریزی تلفیقی شرکت ملی پالایش 
و پخــش فرآورده های نفتــی همچنین بــه  ارزیابی نقش 
خودروسازان پرداخت و گفت: یکی از دلایل کاهش استقبال 
از مصرف سی ان جی  عدم استفاده از موتورهای طراحی شده 
برای مصرف گاز در خودروها اســت. این در حالی است که 
 برای احداث تاسیسات ســی ان جی معادل 40 میلیون لیتر 
بنزین در کشور هزینه شده است. در  این زمینه یعنی تولید 
خودرو با موتــور پایه گازی، عملکرد خودروســازان مثبت 
نیســت. در  صورتی که موتورهایی که برای ســوخت بنزین 
طراحی شده اند، گازسوز شوند، هزینه تعمیراتی  بسیار زیاد 
می شود و استفاده از گاز در مقایسه با بنزین با توجه به وقت 
صرف شــده برای تعمیر و  رفت و آمد برای سوخت گیری، با 

صرفه نخواهد بود  . 

خودروسازانبنزینمیبلعند
وی بیــان داشــت: مصرف ســوخت بســیاری از 
خودروهای داخلی 9 لیتر در هر صد کیلومتر مسافت  داخل 
شــهری اســت  یک خودروی نه چندان مدرن خارجی در 
هر صد کیلومتر داخل شــهر 7 لیتر  بنزین مصرف می کند 
و خودروهــای جدیــد حداکثــر 5 لیتر مصــرف می کنند. 
بنابرایــن یکــی از دلایل  بالا بودن مصــرف بنزین، کیفیت 
نامطلوب خودروهاست، از خوروسازان داخلی انتظار می رود 
 برنامه های زمان بندی شــده خود را برای تولید خودروهای 

کم مصرف به افکار عمومی اطلاع دهند . 

هدف گذاری ترانزیت دریایی 10 میلیون تنی 
از طریق خزر  

معاون وزیر راه و شهرسازی گفت  : برای ترانزیت دریایی ۱۰ میلیون تنی از طریق 
خزر با روســیه  برنامه ریزی کرده ایم و در حال حاضر خط لاینر بین بنادر ایران، 
قزاقستان و روسیه در قالب ۲۰  فروند کشتی فعال است  .   علی اکبر صفایی دیروز 
در نشســت خبری به مناســبت روز جهانی  دریانوردی اظهار داشت: روز جهانی 
دریانوردی طبق اعلام ســازمان جهانی دریانوردی همه ساله  در مهرماه برگزاری 

و گرامی داشته می شود . 
وی افزود: معمولا هفتم مهر روز جهانی دریانوردی است اما ما امسال دوشنبه 11 

مهر همایش  روز جهانی دریانوردی را برگزار می کنیم . 
وی شــعار امســال روز جهانی دریانوردی را فناوری های جدید برای کشتیرانی 
ســبزتر اعلام کرد  . صفایی ایمنی دریایی، حفظ محیط زیســت دریایی و امنیت 

دریانوردی را سه ماموریت اصلی  سازمان بنادر و دریانوردی عنوان کرد . 
مدیرعامل سازمان بنادر و دریانوردی افزود: تولید سوخت کم سولفور برای ناوگان 
کشــتیرانی در  اولویت داخل قرار گرفت و تولید داخل این سوخت هم انجام شد، 
همچنین دستورالعمل بازیافت  کشتی ها بابت کاهش صدمه به محیط زیست در 

اولویت سازمان بنادر است . 
صفایی بیان کرد: برای ســال 2023 میلادی رشــد 3 درصدی در حمل و نقل 
دریای دنیا پیش  بینی شــده اســت.ضمن آنکه پس از کرونا وضعیت کرایه های 

دریایی مناسب تر شده است . 
معاون     وزیر راه   و شهرســازی اضافه کرد: در 6 ماهه 1401 میزان 105 میلیون 
تن کالا در بنادر  کشور تخلیه و بارگیری شد که نسبت به مدت مشابه سال قبل 
رشد 6 درصدی داشــت . وی افزود: موجودی کالای اساسی در بنادر، اسکله ها و 
لنگرگاه در حال حاضر 6 میلیون و 864  هزار تن اســت . صفایی اظهار کرد: در 6 
ماهه 1401 میزان 53 هزار فروند کشتی به بنادر ورود و خروج داشتند  و در این 

مدت 7 میلیون و 422 هزار نفر سفر دریایی ثبت شد . 
مدیرعامل سازمان بنادر و دریانوردی افزود: برگرداندن کالای نفتی کشتی لانا به 
صورت   کامل به  کشتی خودمان انجام شد و مبادله با کشتی یونانی انجام خواهد 
شــد و کشتی ما به آب های  خودمان بر می گردد . وی افزود: برای 10 میلیون تن 
ترانزیت کالا به روسیه   از طریق دریا برنامه ریزی کرده ایم . صفایی افزود: خط لاینر 
بین بنادر ایران، قزاقســتان و روســیه برقرار شد و 20 فروند کشتی در این  خط 
دریایی فعالیت می کند در فاز اول بنادر امیرآباد و انزلی به بندر اوکتائو قزاقستان 

متصل شد  که اغلب جابه جایی دریایی کالای کانتینری است . 
وی بیان کرد: امسال ۶۹ هزار میلیارد ریال در پروژه از محل بودجه سازمان بنادر 
و دریانوردی  برای ایجاد زیرســاخت های مناسب در بنادر طراحی کردیم که ۱۰ 
هزار میلیارد تومان ارزش دارد  همچنین ۵۸ فروند کشتی در دست ساخت است . 

صفایی اضافه کــرد: مطالعات بندر مکران در حال انجام اســت به محض پایان 
مطالعات توسط  شرکت ملی نفت، یکی دیگر از بنادر اقیانوسی استراتژیک برای 

صادرات محصولات نفتی ایجاد  می شود . 
وی اضافه کرد: همچنین طرح توسعه بندر چابهار در قالب ۱۰۰ هزار تن سیلو تا 

پایان سال به  بهره برداری می رسد . 
وی اضافــه کرد: ۶۲ پروژه در یک ســال اخیر بهره بــرداری کردیم و ۶۳ فرصت 

سرمایه گذاری در  سایت سازمان بنادر و دریانوردی معرفی شده است . 
مدیرعامل سازمان بنادر و دریانوردی گفت: طرح توسعه بندر هرمز در کنار بندر 
شهید حقانی در  بخش مسافری در حال انجام است همچنین بندر نخل و ناخدا 

که چهار و نیم کیلومتر در عمق  دریا در حال ساخت است اجرا می شود . 
صفایی بیان کرد: ساخت 10 بندر کوچک در سواحل شمالی و جنوبی کشور در 

دست ساخت یا  مناقصه است . 
معاون وزیر راه و شهرسازی بیان کرد: کل مجوزهای الکترونیک مادر درگاه ملی 

مجوزهای کشور  بارگزاری شده است . 
صفایی افزود: با حکم قضایی ۱۶۳ سازه غیرمجاز در سواحل را تخریب کرده ایم 

تا سواحل را  آزاد کنیم . 
وی اظهار کرد: از محل بودجه اداره شــده سازمان بنادر و دریانوردی در ساخت 
کشــتی های رو- رو اعتبار گذاشــتیم؛چهار فروند کشتی چند منظوره در دست 

ساخت است و تا ماه آینده ۵ فروند  دیگر نیز به خزر اضافه می شود . 
صفایی بیان کرد: در کار با روســیه نگاه بلندمدت داریم در حال مذاکره جدی با 
روس ها هســتیم  تا در بنادر جنوبی و شمالی کشور سرمایه گذاری کنند و بدین 
ترتیب بخشی از کالای خودشان  که از طریق تجارت با هند جابجا می شود را از 

طریق دریا، ریل و جاده ای جا به جا کنند . 

نفت و انرژی
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افقی :
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  2-نگهبانــی-وســیلهایالکتریکــیبــرایتنظیــمکار
وسایلبرقی

  3-سازمانکشاورزیسازمانملل-سو،طرف
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آسمان،افقها
  10-نوعییقه-هجران،فراق

  11-اثرموسیقاییهکتوربرلیوز-کمتر،کمتریناندازه
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عمودي : 

  1-بــالایفرنگــی،بــالابهگویشعموســام-آهنگســاز
نامدارایرانی

  2-مخترعگوشیپزشکی-آشیانهپرنده
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  ۴-دهنکجی-ســختتر،شــدیدتر-پولژاپن،پول
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حکیــم لقــب - باســتان روم دیوانــه امپراطــور - 5   
اولاجواندر-NBAراهمیانبر،طریقکوتاه
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  7-ترسان

  8-ستوارونه-ظاهروآشکار-اسبسیاه
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خبر

آگهی موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آئین نامه قانون تعیین 
تکلیف وضعیت ثبتی و اراضی و  ساختمانهای فاقد سند رسمی  

  برابر رای شــمار140160325009001361مورخ 1401/06/19هیأت اول / دوم موضوع 
قانون  تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ســاختمانهای فاقد ســند رســمی مستقر در 
واحد ثبتی حوزه  ثبت ملک الشــتر )سلســله( تصرفات مالکانــه بلامعارض متقاضی آقای 
بهمن علی زاده فرد فرزند  کلبعلی بشــماره شناسنامه 1314صادره از الشتر  به شماره ملی 
4189701882در شش دانگ  یکباب عمارت مسکونی  به مساحت 191 مترمربع  قسمتی 
از پلاک ثبتی  فاقد فرعی از103  اصلی واقع در الشــترخیابان 17 متری بعثت کوچه بعث 
7 از مالک رســمی  اقای درویش علی پور   محرز گردیده اســت.لذا به منظور اطلاع عموم 
مراتب در دو نوبت به فاصله 15 روز آگهی می شود  در صورتی که اشخاص نسبت به صدور 
سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند می توانند از  تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت 
دوماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید ،  ظرف مدت یک ماه از تاریخ 
تسلیم اعتراض ، دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند .  بدیهی است در صورت 

انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت  صادر خواهد شد.  
تاریخ انتشار نوبت اول :1401/07/10 تاریخ انتشار نوبت دوم: 1401/07/25 

-فرشادبازوندنژاد-رئیسثبتاسنادواملاکسلسله

استشهادیه انحصار وراثت  

  احتراما" به اســتحضار می رساند شــادروان علی کوشــکی فرزند فریدون به شماره ملی 
  ۴۱۹۰۶۰۵۸۶۷ متولد ۱۳۷۶ صادره از کوهدشت که نسبت فرزند با اینجانب دارد به تاریخ 
  1401/۰۴/25در آخرین اقامتگاه خود واقع در روستای دم روستان فوت نموده است و وراث 

حین  الفوت وی عبارتند از  
   ۱  _ ملوک نوری روســتایی فرزند کسه به شماره ملی ۴۱۹۹۳۱۹۹۴۸ متولد ۱۳۵۰ نسبت 

با  متوفی مادر  
  گواه اول مصطفی دیاری نژاد فرزند خانه وگ  

گواه دوم یوسف کوشکی فرزند جمعه  
گواه سوم رامین کوشکی فرزند جمعه  

  اینک با انجام تشریفات قانونی درخواست مزبور را  یک نوبت در یکی از نشریات سراسری 
آگهی  می نماید تا هر کس اعتراضی دارد و یا وصیت نامه از متوفی دارد به شورا تقدیم دارد 

و الا  گواهی صادر خواهد شد  
 شورایحلاختلافبخشطرهان- مالف۶۶۴   

آگهی مفقودی
برگ سبز)شناسنامه( تراکتور کشاورزی سیستم  ITM  تیپ 285 به رنگ قرمز- روغنی 

مدل   1387 به شــماره پلاک 315 ک 17 ایران 31 و شــماره موتور  LFW13653U  و 
شــماره شاسی   009271 به نام مومن گراوند نسب به شــماره ملی 4199460691 

مفقود گردیده و از درجه  اعتبار ساقط می باشد.  

اعلام مفقودی
بــرگ ســبز ) شناســنامه ( خودرو ســواری آریــان مــدل 1389 به شــماره موتور 

14189070214 و  شماره شاسی  NAAP31EGXBJ241813     به مالکیت خانم  رویا 
طاوسی  مفقود و از درجه  اعتبار ساقط می باشد  

الشتر

راهی هموار برای نفت ایران
یک کارشــناس ارشد حوزه انرژی معتقد است در شــرایط فعلی و با وجود 
تحریم هــا در حوزه انرژی،  انجام مذاکرات با کشــورهایی مانند ژاپن موجب 
شــود تا درصورت وقوع توافق برجام با وجود  زیرساخت های مناسب، کار با 

حداکثر ظرفیت آغاز شود . 
مرتضی بهروزی فر با اشــاره به تحریم مجدد آمریکا علیه نفت ایران، اظهار 
کــرد: پس از رفتن  ترامپ و آمدن بایــدن فضا تا حدودی برای صنعت نفت 
ایران بازتر شد، چراکه سیاســت های ترامپ  در این بخش با بایدن متفاوت 
شد، بنابراین در شرایط فعلی راه های تنفس برای اقتصاد ایران  نسبت به قبل 
بیشتر شده اما مساله این است که اگر جامعه جهانی بخواهد می تواند موانعی 

در  این بخش ایجاد کند . 

وی با بیان اینکه فروش نفت نیازمند تمهیداتی اســت و در شــرایط تحریم 
حجــم آن کاهش می  یابد، ادامه داد: با این حال می توان با دور زدن تحریم 
و راه هــای دیگر، میزان فروش را افزایــش و از  ظرفیت صادراتی نفت ایران 
اســتفاده کرد اما باید درنظر داشت که هزینه انجام این کار بالا خواهد  بود، 
باید تخفیف بیشــتری داده شــود و پول آن نیز به راحتی قابل بازگشت به 

کشور نیست . 
این کارشناس ارشد حوزه انرژی با بیان اینکه اگر ایران امکان صادرات نفت 
را داشــته باشــد، قطعا  وضعیت اقتصادی کشور بهبود می یابد، گفت که در 
شــرایط فعلی نیز می توان با دور زدن تحریم ها  شرایط را بهبود بخشید. در 
این بین مذاکره با کشــورهایی همچون ژاپن می تواند اثرات مثبتی  داشــته 

باشد تا راه برای صنعت نفت ایران هموار شود . 
وی ادامه داد: انجام چنین مذاکراتی می تواند موجب شود تا درصورت وقوع 
توافق برجام با وجود  زیرساخت های مناسب با حداکثر ظرفیت کار آغاز شود؛ 

همچنین می توان چنین مذاکراتی را با  شرکت های بزرگ دیگر کشورها نیز 
برقرار کرد چراکه بی شک نتایج مثبت آن کم نخواهد بود . 

این کارشناس ارشد حوزه انرژی با بیان اینکه انجام چنین مذاکراتی موجب 
فراهم شدن  زیرساخت ها می شود، اگر ژاپن نیز بتواند مجوزهایی را از آمریکا 
اخذ کند، اکنون نیز می توانیم  کار را شروع کنیم، ادامه داد: در مجموع انجام 

اینگونه مذاکرات یک بازی دو سر برد برای هر دو  کشور است . 
بهروزی فــر با اشــاره به وضعیت روســیه، اظهار کرد: این کشــور اکنون با 
مشــکلات اساسی مواجه  است و رقیب ایران به حساب می آید، حداقل ۱.۵ 
میلیون بشــکه در روز به دلیل عــدم بازاریابی  میزان تولید آن کاهش یافته 
و این در شــرایطی اســت که به هند و چین تخفیف نیز داده است، در  این 
شــرایط این کشور به فکر توسعه صنعت خود است و نمی تواند چندان روی 

کمک آن حساب  کرد . 

حل معماهای بحران آب کشور
یک کارشــناس معتقد است: ساخت ســدهای تکراری و اضافی به میزان دست 
کم ۶۰ و یا ۷۰  درصد و یا بیشــتر در خشکی دریاچه  ها، رودخانه ها و تالاب ها، 
توسعه بی رویه کشاورزی در فضای  باز و تغییر کاربری های شدید اراضی شهری 
و گسترش بی  رویه کلانشهرها در وقوع این بحران  موثر بوده است و یک چرخه 

ناپایدار و خطرناک توسعه  نیافتگی را پدید آوردند . 
داریوش مختاری با بیان اینکه آمارها نشــان می دهد که خشک شــدن دریاچه 
بختگان به طور  مشــخص ناشــی از تاثیرات منفی ســاخت ســدهای داریوش 
)درودزن( در سال ۱۳۵۲، ساخت  ســدهای ملاصدرا و سیوند در دهه ۸۰ بوده 
اســت، اظهار کرد: همچنین خشک شدن دریاچه  ارومیه ناشی از ساخت ۲۲ سد 
در بالادست حوزه آبریز آن بوده و با این حال نزدیک به ۶۰ سد  اضافی و تکراری 

دیگر نیز در حوزه آبریز دریاچه ارومیه در دست مطالعه و ساخت است . 
وی ادامه داد: در همان حال سدســازی  بی  رویه و اضافی زمینه فرصت  ســوزی  
دیگر در حوزه  مدیریت آب و انرژی از جمله نبود تخصیص منابع اعتباری کافی 
به پروژه های ۱۵ گانه طرح های  تعادل  بخشی منابع آب زیرزمینی و یا خودداری 
از تخصیص اعتبــار برای اجرای طرح های  نیروگاه های خورشــیدی که یکی از 

استعدادهای شگرف سرزمینی در جغرافیای ایران است را  فراهم کرده است . 
بــه گفته این کارشــناس، اکنون با چنین آســیب های فراگیری کــه به دنبال 
سدســازی های بی رویه  پدید آمده است چه باید کرد؟ راه این است که در قالب 
یک واحد کوچک آب شــناختی و واحد  بزرگتر آن یعنی حوزه آبریز، شکســت 
)تخریب( و یا حفظ ســدهای موجود، بررســی و مطالعه دقیق  شود. همچنین 
پیامدهای زیست  محیطی شکست و یا حفظ سدها سنجش و ارزیابی شوند. وجه 
 دیگر تاثیرات ساخت سدها بر حقابه ها و عدالت اجتماعی از ناحیه رعایت حقابه 
اولیه اســت. ســپس  این داده ها در چارچوب تحلیل منفعت هزینه و با نگاه به 
هزینه های ریخته  شده، از دیدگاه  اقتصادی در تحلیل اقتصادی محاسبه و تعیین 
شوند و تصمیم مناســب گرفته شود. همچنان ریزه   کاری  بسیاری باقی می ماند 
که می  توان از ظرفیت دانش فنی و مهندسی کشور برای حل آن ها  کمک گرفت . 

مختاری با بیان اینکه اکنون بحران آب ایران با مسایل در هم تنیده و پیچیده ای 
روبرو شــده،  پرسش این اســت که چگونه می توانیم این مسایل را حل و فصل 
کنیم، بــرای یافتن راهکارهای  عملی و میدانی بــرای معماهای بزرگ از جمله 
حدود ۵۰۰ ســد اضافی و تکراری در حوزه  های  آبریز، نزدیک به ۲۰۰ ســد در 
دســت ســاخت و نزدیک به ۶۰۰ سد در دســت مطالعه چه باید کرد؟  مسایل 
حــوزه آبریز تالاب گاوخونی را چگونه باید حل و فصل کرد، گفت:  همان جایی 
که بهره   برداری بی  رویه از منابع آب زیرزمینی، توســعه بی  رویه صنایع آب بر 
در بالادست، گســترش  بی  رویه شهرنشینی و اجرای پروژه های انتقال آب بین 
حوزه ای انباشــتی از پیچیدگی را برای حل  مساله خشکی این تالاب پدید آورده 
مورد بحث اســت، به طور معمول در بیشتر حوزه های آبریز  کشور، افزوده شدن 
حقابه بران جدید افزون بر اولی ها )حقابه بران قدیمی( دشواری حل مساله را  دو 
چندان می کند . وی افزود: ابتدا، برای کاســتن از دامنه بحران آب ایران نیازمند 

یافتن راهکارهای اصولی و مبتنی  بر دانش فنی و مدیریتی هستیم. 

پالایشــگاه های فراسرزمینی آری یا خیر؟  



اداره تداركات و پشتیباني  اداره كل راه آهن يزد

اداره كل راه آهن يزد در نظر دارد بنابر آئین نامه اجرائي بند ج ماده 12 قانون برگزاري مناقصات نسبت به ارزیابي كیفي مناقصه گران 
واجد شرایط جهت دعوت به مناقصه به شرح زیر اقدام نماید لازم به ذكر است كلیه مراحل برگزاري فراخوان ارزیابي كیفي از دریافت و 
 تحویل اسناد ارزیابي تا تهیه لیست پیشنهاد دهندگان داراي صلاحیت از طریق درگاه سامانه تداركات الكترونیكي دولت )ستاد( به آدرس :

 www.setadiran.ir   انجام خواهد شد.
1- موضوع مناقصه: احداث شبکه برق سوله تعمیرات  ایستگاه یزد
2- مدت و محل  انجام : 4/چهار  ماه ---  مطابق با اسناد مناقصه

3- برآورد انجام عمليات موضوع مناقصه : 24.350.019.364 )بیست و چهار میلیارد و سیصد و پنجاه میلیون و نوزده هزار و سیصد و 
شصت و چهار( ریال  

4-  مبلغ تضمين شركت در فرايند ارجاع كار:  1.217.500.968) یک میلیارد و دویست و هفده میلیون و پانصدهزار و نهصد و شصت و 
هشت( ریال – بصورت یكي از این روش ها :الف-ضمانتنامه بانکي در وجه شركت راه آهن ج. ا. ا. صادره یکي از بانکهاي مجاز که حداقل سه ماه 
ازآخرین تاریخ تحویل پیشنهادها اعتبار داشته و براي 3 ماه دیگر قابل تمدید باشد.ب- اصل فیش واریزي وجه نقد بحساب تمركز وجوه  نقدي 
راه آهن  به حساب ir  290100004001064006372624   بنام تمركز وجوه سپرده راه آهن نزد بانك مركزي .ج- اوراق مالی اسلامی دولت

5- شركت كنندگان در فراخوان ميبايست : الف -داراي گواهي صلاحیت حداقل پایه 5/پنج در رشته نیرو زیر رشته پست، انتقال و توزیع 
نیرو از سازمان برنامه و بودجه و با توجه به گواهی صلاحیت در رشته و پایه مورد نیاز دارای ظرفیت آزاد لازم با توجه به مبلغ برآورد مناقصه 
باشند ب:تائیدیه از شرکت توزیع برق استان مربوطه   ج: ارائه گواهینامه تایید صلاحیت ایمنی پیمانکاری صادر شده توسط وزارت تعاون ،کار و 

رفاه اجتماعی مرتبط با موضوع مناقصه الزامي است .
6- قیمت ها متناسب با كالاي ساخت داخل با لحاظ كیفیت ارائه گردد.

7- مهلت دريافت اسناد ارزيابي : حداکثر تا ساعت14:00 روز شنبه مورخ  1401/07/16   
8- مهلت بارگذاري اسناد تکميل شده ارزيابي: حداکثر تا ساعت08:00 روز یکشنبه مورخ 1401/08/01   

9- مدت اعتبار ضمانت های شرکت در فرآیند ارجاع کار سه ماه می باشد و به درخواست کارفرما به مدت سه ماه دیگر قابل تمدید می باشد .
10- پیشنهاد دهندگان در صورت عدم عضویت قبلي ضروري است مراحل ثبت نام در سایت مذكور و دریافت گواهي امضاء الكترونیكي جهت 

شركت در فراخوان را محقق سازند. شماره تماس سامانه ستاد:  021-1456
پس از ارزیابي كیفي ، از مناقصه گران واجد شرایط که حداقل امتیاز لازم را کسب نموده باشندجهت دریافت اسناد مناقصه دعوت بعمل 

خواهدآمد.
تاريخ انتشار نوبت اول : 1401/07/09 تاريخ انتشار نوبت دوم : 1401/07/10

 آگهي دعوت به فراخوان تجديدارزيابي کيفي آگهي دعوت به فراخوان تجديدارزيابي کيفي
 مناقصه عمومي يك مرحله اي شماره  مناقصه عمومي يك مرحله اي شماره 44//401401/م/م

نوبت دوم

شناسه آگهی: 1386663
وزارت راه وشهرسازی

شركت راه آهن جمهوری اسلامی 
ايران )سهامی خاص(

در مراسم رونمایی از طرح آتش نشان داوطلب؛

مسائل ايمنی و آتش نشانی در ساخت و سازها جدی گرفته شودمسائل ايمنی و آتش نشانی در ساخت و سازها جدی گرفته شود

معاون امور عمرانی استانداری مرکزی گفت: بايد 
در ساخت و سازها، نقشه ها و... مسائل ايمنی و 

آتش نشانی در نظر گرفته شود. 

در مراسم بزرگداشت روز ملی آتش نشانی و ایمنی 
به منظور قدردانی از زحمات آتش نشانان در اراک با 
حضور مسئولین استانی و شهر اراک ، سالن شهدای 
آتش نشان ناحیه کرهرود افتتاح و همچنین از طرح 
آتش نشان داوطلب در ایستگاه شماره 9 آتش نشانی 
استانی  مسابقات  اختتامیه  مراسم  و  رونمایی  اراک 

کارکنان آتش نشانی برگزار شد. 
روز  گرامیداشت  مراسم  در  وکیلی  زندیه  مهدی 
کفانی  بر  آتش نشانان جان  اینکه  بیان  با  آتش نشان 
هستند که علاوه بر امرار معاش از طریق این شغل به هم 
نوع خود نیز عشق و ایثار دارند اظهار کرد: خوشبختانه 
خدمات آتش نشانان در جلوگیری از خسارات جانی و 

مالی همچنین نجات افراد حادثه دیده مؤثر بوده است.
معاون امور عمرانی استانداری مرکزی:
سرعت در وقوع حادثه از اهمیت بالایی

 برخوردار است
وی با بیان اینکه سرعت در وقوع حادثه از اهمیت بالایی 
برخوردار است، افزود: مدیریت حادثه با سرعت مطلوب 

نیازمند آمادگی است. 
کرد:  بیان  مرکزی  استانداری  عمرانی  امور  معاون 
حوادثی مثل آتش سوزی، سقوط اشیا ارتفاع و... مسائل 
مهندسی به شمار می روند و در این راستا تعداد زیادی 
از مهندسین در آتش نشانی های استان در حال فعالیت 

هستند. 
زندیه وکیلی با بیان اینکه آمادگی چه از نظر علمی 
و چه از نظر جسمی بسیار مهم است، اظهار داشت: 

با وجود اینکه آتش نشانان برای حفظ جان هم وطنان 
حاضر هستند جان خود را به خطر اندازند ولی حفظ 

سلامتی آتش نشانان نیز موضوعی ضروری است. 
وی ضرورت دارا بودن آمادگی جسمانی برای مواجه با 
حوادث در جذب و به کارگیری آتش نشان را یادآور شد 
و افزود: در حال حاضر ارائه آموزش ها به آتش نشانان در 
قالب برگزاری اردو و در شهرستان های استان برگزار 

می شود. 
برگزاری  مرکزی  استانداری  عمرانی  امور  معاون 
دوره های غواصی برای آتش نشانان را یادآور شد و عنوان 
کرد: تمام خدمات آتش نشانان با هدف جلوگیری از 

خسارت مالی و تماماً با جان فشانی صورت می گیرد. 
شهدای  خاطره  و  یاد  گرامیداشت  با  وکیلی  زندیه 
آتش نشان حادثه پلاسکو، خاطرنشان ساخت: باید به 
سمت پیشگیری حرکت کرد و تلاش کرد حادثه به 
وقوع نپیوندد و در صورت واقع حادثه در اولین واکنش 

هر شهروند با آن مقابله کرد. 
آموزش  به  آموزش ها  سطح  باید  اینکه  بیان  با  وی 
شهروندی ارتقا یابد، اظهار داشت: باید در ساخت و 
سازها، نقشه ها و... مسائل ایمنی و آتش نشانی در نظر 

گرفته شود. 
معاون امور عمرانی استانداری مرکزی گفت: خوشبختانه 
در استان مرکزی در حوزه اجرا، اطفاء حریق و صدور 
پایان کار به طور نسبی و مطلوب صورت گرفته است. 

در این مراسم، علیرضا بیاتیان معاون خدمات شهری 
نشانان  آتش  متاسفانه  گفت:  نیز  اراک  شهرداری 
کمترین میزان دریافتی و حقوق را دارند و لازم است 
که شورای شهر با قدرت به این موضوع ورود کند تا 
اصلاحی در حقوق و مزایای این قشر جانفشان صورت 
گیرد، همچنین مسئله خرید نردبان مورد نیاز سازمان 

حل شده است و امیدواریم که تا پایان سال خریداری و 
مورد بهره برداری قرار گیرد. 

ایمنی  خدمات  و  نشانی  آتش  سازمان  سرپرست 
اراک نیز گفت: امسال 80 آتش نشان به  شهرداری 
شکل داوطلبانه در حال همکاری با سازمان هستند که 
از ظرفیت این افراد برای آموزش شهروندان نیز استفاده 

خواهد شد. 
و  آتش نشانی  سازمان  سرپرست  مراسم،  ادامه  در 
خدمات ایمنی شهرداری اراک گفت: طرح آتش نشان 
داوطلب از یک ماه گذشته در اراک آغاز شده و تا کنون 
بیش از 400 نفر از شهروندان در تارنمای )سایت( این 

سازمان ثبت نام کرده اند.
فضلی با اشاره به اینکه با توجه به ظرفیت آموزشی 
سازمان از این عزیزان برای شرکت در دوره آموزشی 
دعوت به عمل خواهد آمد افزود: در صورت نیاز در 
در  داوطلب  نشانان  آتش  از  می توان  بحران  هنگام 

موضوع ایمنی و آتش نشانی کمک گرفت. 
او اضافه کرد: به منظور افزایش مشارکت شهروندان و 
استفاده از ظرفیت نیرو های داوطلب آتش نشان، اولین 
دوره آموزش عمومی به مدت 36 ساعت به صورت 
تئوری و عملی در محل سازمان آتش نشانی و خدمات 

ایمنی شهرداری اراک برگزار شد. 
ایمنی  خدمات  و  آتش نشانی  سازمان  سرپرست 
نشانان  آتش  تقویت  داد:  ادامه  اراک  شهرداری 
داوطلب و افزایش این جمعیت ارزشمند و پر تلاش، 
با ایجاد بستری مناسب توسط سازمان آتش نشانی 
و خدمات ایمنی شهرداری اراک در جهت پرورش 
هدف  به  را  بزرگ  مجموعه  این  کارآمد،  نیرو هایی 
خود و رسیدن به شهری ایمن و بدون حادثه نزدیک 

خواهد کرد.

»نفرین داین«رمانی از داشیل همت است 
که در سال 1929 منتشر شد.داستان این 
کتاب بصورت اول شــخص روایت می شود 
و کارآگاه در مورد سرقت الماس از خانواده 
لگت در سانفرانسیسکو تحقیق می کند. این 
توطئه ای علیه خانواده داین است که گفته 
می شــود مرگ ناگهانی و خشونت آمیز را 
برای کســانی که در مجاورت آنها هستند 
تحمیل کرده اند. کارآگاه شبکه ای از سرقت 
، دروغ و قتل را به هم گره می زند. در آخر 
کشف می شود که گابریل لگت تحت تأثیر 
یک کیش مذهبی مرموز است و همچنین 
به مرفین اعتیاد دارد.گابریل از فرقه فرار می 

کند و با نامزدش اریک کالینســون ازدواج 
می کند ، اما خونریزی و شــر همواره با او 
همراه خواهند بود. دلیل همه وقایع مرموز و 
خشونت آمیز پیرامون گابریل لگت سرانجام 
کشف میشود. این کتاب بسیار امیدوارکننده 
به پایان می رســد.این رمان در سال 1978 
 EW Swackhamer توســط کارگردان
 CBS برای یک مینی ســریال تلویزیونی
اقتباس شد .سه نامزدی برای دریافت جایزه 
امی )یکی برای کارگردان( را بدست آورد. و 
در نهایت برنده جایزه ادگار بهترین نمایش 
تلویزیونی یا مینی سریال سال 1978 شد. 

لذت متن  

 اگر خطوط عمیق پیشانی و دو خط عمیقی 
که از بینی تا کنار دهانش امتداد داشــت 
نبود، می شد گفت آدم زیبایی است. موهای 
مشکی فر خورده و کمی بلندش در اطراف 
و فرق سر به خوبی مرتب شده بود. چشمان 
قرمــز- قهوه ایش به طــور غیر طبیعی از 
پشــت عینک قاب شــاخی می درخشید. 
قوز بزرگی روی دمــاغ دراز و باریکش بود. 
لب های نازک و چانه کوچک و اســتخوانی 
داشت. لباس سفید و سیاهش خوش دوخت 
و کاملا برازنده اش بود. در جواب سئوالش 
گفتم: » هنوز نه. من کارآگاه پلیس نیستم... 
برای آژانس کنتینتال کار می کنم. از طرف 
شرکت بیمه مامور این کار شدم. تازه کار رو 
شروع کردم. « به نظر متعجب می رسید: » 
شرکت بیمه؟ « ابروهای مشکی اش پشت 

عینک تیره بالا رفت. » بله می خواین... « در 
حالی که لبخند می زد با تکان دادن دست، 
صحبت مرا قطع کرد. گفت: » البته. « دست 
دراز و لاغری داشت، با انگشتانی کشیده و به 
زشتی اغلب دستانی که این طور هستند: » 
البته، درسته! اونا بیمه شده بودن. حواسم به 

این موضوع نبود.

»نفرینداین«؛

توطئه ای علیه خانواده داین

»منشوراخلاقی«
پایبنــدی بــه اصــول دینــی، توجــه بــه واقعیــت هــای عینــی، احتــرام 
بــه اســتقلال و حاکمیــت ملــی، پاسداشــت ارزشــهای انســانی، دفــاع از 
ــت و  ــار ؛دوری از ران ــور اخب ــدون سانس ــق وب ــار دقی ــم، انتش آزادی قل
ــراء و  ــت و افت ــود داری از تهم ــهروندی،  خ ــوق ش ــت حق ــاد، رعای فس

ــه ای ــورت حرف ــانه ای بص ــای رس فعالیت ه
روزنامه اقتصادى - اجتماعى از اهداف این رسانه است. 

روزنامه صبح ایران
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بانشی های اینشیرین؛ اثری جذاب و پر ریتم
 

فیلم جدید مارتین مک دونا، یک کمدی ســیاه هولناک از غرور سمی مردانه و 
احساسات جریحه دار شده ی مردانه است که حول داستانی عجیب جریان دارد 
که در جزیره ای خیالی به نام Inisherin در ســواحل ایرلند روایت می شــود. 

فیلم بنشی های اینیشرین در سال 1923 در طول جنگ داخلی اتفاق می افتد.
در این این فیلم نیز مانند بسیاری از آثار مک دونا، درخششِ هیچِ دفن شده در 
تاریکی بیش از حد قابل مشاهده است. لوکیشن روستایی در ایرلند است. در آثارِ 
مکدونا مُثله کردن موتیفی آشناست. خنده های واقعی در این فیلم زیاد است، اما 

به نظر می رسد که هر یک از آنها در یک ناله از درد غوطه ور است.
این فیلم با یک نمای زیبا از یک جزیره ایرلندی آغاز می شــود. دنیایی سبز زیر 
آسمان آبی روشن )فقط شب ها باران می بارد، که با در نظر گرفتن الگوهای آب و 
هوای واقعی در ایرلند، فیلم را در ژانر دیگری قرار می دهد: ژانر فانتزی(. موسیقی 
کارتر برول زمان های شگفت انگیز را تداعی می کند و ما می بینیم که زندگی برای 
پادریک )فارل( یک کشاورز شیر که با خواهرش در کلبه ای ساده زندگی می کند 
و ظاهراً تقریباً هر روز با دوســت قدیمی اش کولم )گلیســون( تماس می گیرد، 
آسان است.او کولم پادریک را رد می کند. در طول چندین بحث متوجه می شویم 
که کولم متوجه شــده اســت که پادریک آدم ملال آوری است و او معتقد است 
که کارهای بهتری برای انجام دادن در زمان خود دارد، مانند آهنگ سازی و… 
وقتی کولم برای اعتراف به کلیسای جزیره می رود، نشان می دهد که از ناامیدی 
نیز رنج می برد.درگیری بین کولم و پادریک به عنوان یک اســتعاره برای جنگ 
داخلی ایرلند در آن زمان عمل می کند اما فیلم زمانی بهترین نتیجه را دارد که 
این اســتعاره را در چشــم مخاطب فرو نکند. در جایی از فیلم کولم به پادریک 

می گوید یکی از انگشتانش را قطع خواهد کرد.
بنابرایــن پس از اینکه پادریک دوباره در روبروی کولم قرار گرفت، کولم در واقع 
این کار را انجام می دهد. یکی از زیباترین ترفندهای فیلم این اســت که چگونه 
مکدونا بیننده را وادار می کند که در اوایل بیشتر با کولم آشنا شود تا با پادریک. 
مخاطب احساس می کند: بله، این یک قطع دوستی بی ادبانه از طرف کولم است 
 The Banshees اما چرا پدریک نمی تواند به آن مرد اجازه دهد؟در داســتان
of Inisherin برخی از نکات شخصیتیِ کولم به خوبی ارائه شده است. احتمالا 
کولم برای پادریک بهتر است تا دومینیک، پسر پلیس بسیار بی ادبی که پادریک 
را اذیت می کند، اما گاهی اوقات این ها از نظر زندگی اجتماعی، وقفه هایی مفید 
هســتند. اما هنگامی که انگشتان شــروع به جدا شدن می کنند، فک شما شل 

می شود و چشمان شما می پرند. این به کجا ختم می شود؟

هنرهفتم

 سردر باغ ملی تهران، 
یادگار دوران قاجار

 سردر باغ ملی شهر تهران، از مهم ترین بخش های باغ 
ملی است که هنوز سالم باقی مانده و قدمتی بیشتر از 
خود باغ ملــی دارد. این دروازه از جمله مکان هایی در 
کشور است که هر گردشگری باید یکبار آن را از نزدیک 
ببیند؛ زیرا این بنای تاریخی و محبوب با معماری خاص 
و دیدنی اش آدم را به حال و هوای تهران قدیم می برد.

معرفی سردر باغ ملی شهر تهران  
 ایــن دروازه تاریخی به منظور ورود به میدان مشــق 
در زمان حوکمت فتحعلی شــاه قاجار ســاخته شد و 
آن را »دروازه میدان مشــق« نامیدند. میدان مشق از 
وسیع ترین میدان های نظامی شــهر تهران بود که در 

اختیار قشون شاهنشاهی بود.
پس از ســاخت ایــن دروازه طرح برپایــی اولین باغ 
همگانی پایتخت به نام »باغ ملی« در زمین های داخلی 
میدان مشــق برنامه ریزی شد و پس از به وجود آمدن 
بــاغ، این دروازه نامش به ســردر باغ ملی تغییر یافت. 
باغ ملی عمری طولانی نداشــت و سریع از بین رفت، 
ولی همچنان با احداث ســاختمان های متعددی نظیر 
کتابخانه ملی، موزه ایران باســتان و ساختمان وزارت 
امور خارجه این سردر را »ســردر باغ ملی« می نامند. 
امروزه چیزی از میدان مشق سلسله قاجار باقی نمانده 

و سردر باغ ملی تنها یادگار آن دوره است.

سیریدرایران

پارک ملی کویر 
یستگاه گورخر  ز

آسیایی

پاتوقکتاب

منبع : ایسنا

»مشــهدی« که لقبی برای زائران حرم رضوی 
اســت از کجا آمده و از کی میــان مردم رواج 
یافته؟ خیلی ها نمی دانند که کار، کار شاه عباس 
بود که به این لقب در میان ایرانیان رســمیت 

بخشید.
لقب »مشــهدی« از حدود ۴۰۰ ســال پیش و 
بنا به فرمان شــاه عباس صفوی رواج یافت. وی 
اجازه داد که زائران حرم رضوی مانند کربلایی ها 
و حاجی ها به »مشــهدی« ملقب شــوند و این 
پیشوند را در اسمشان به کار برند و در مکاتبات 
و اسناد از این لقب اســتفاده کنند. البته فقط 
همین نبود و شــاه عباس برپایی مراسم آیینی 
برای بدرقه و اســتقبال از زائران حرم رضوی را 
تشویق و ترویج کرد و معلوم است خودش برای 

بهسازی راه ها و ساخت کاروانسراها و همچنین 

بازسازی و تزیین حرم رضوی اقدام کرد.

باز هم فقط همین نبود و ماجرای شــاه عباس 
و حــرم رضوی این بود: »اگرچه اغلب شــاهان 
صفوی به زیارت آرامگاه امام رضا )ع( می رفتند 
اما بیشتر ســفرهای زیارتی به مشهد در زمان 
شاه عباس اول صورت گرفت و معروف ترین سفر 
او به دنبال نذری که داشــت رفتن با پای پیاده 
به مشــهد بود. مســافت بین اصفهان تا مشهد 
در مــدت ۲۸ روز طی شــد و شــاه عباس روز 
چهاردهم جمادی الثانی ســال ۱۰۱۰ قمری به 
مشهد رسید و ماه های رجب، شعبان و رمضان 
را در آنجــا عبادت کرد. وی روزها به آســتانه 
رضــوی می رفــت و مانند خادمــی به خدمت 

مشغول می شد«.

ستون

»مشهدی« از کی لقب رسمی شد؟!

خواندنیهایتاریخ

 وضعیتتلخمستاجران
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